
بحُران کم آبی را جدی بگیریم
گلستان - رئیس کل دادگستری گلستان با اشاره به 
اینکه در سال ۱۳۷۱ در اثر بالا آمدن آب دریای خزر 
جزیرهٔ آشوراده زیر آب  رفته است و بنیاد مسکن 
در  اراضی  محل  از  زمان  همان  در  استان گلستان 
این منطقه  اختیار ساکنین  در  بنیاد، زمین  اختیار 
بومیان  از  درصد   ۷۰ از  بیش  کرد:  بیان  قرارداد، 
جزیرهٔ آشوراده در این اراضی مستقر می شوند که 
جزیره  درصدی   ۷۰ تخلیهٔ  و  اجباری  همین کوچ 
باعث شد سازمان منابع طبیعی حکم اراضی ملی 
جزیره را دریافت و با هرگونه ساخت وساز و توسعه 

مخالفت کند.
اینکه طرح گردشگری  به  بیان  با  آسیابی«  »حیدر   
آشوراده بیش از دو دهه است که قرار است اجرایی 

شود، ولی به دلیل موضوعات حقوقی در حوزهٔ محیط 
زیستی به تأخیر افتاده، گفت: عمده ترین مشکل در 
مورد جزیرهٔ آشوراده به  این دلیل بود که اراضی این 
منابع طبیعی  تملک  به  چندین ساله  قدمت  با  روستا 
زیست  محیط   نام  به  نیز  سند  و  است  درآمده 
طرح  اجرای  هرگونه  شرایط  این  بود که  شده  صادر 
گردشگری در این روستا و به خصوص بیتوتهٔ شبانه را 

می کرد. مواجه  مشکل  با 
قضائیه  قوه  رئیس  داد:  ادامه  مسئول  مقام  این   
رسیدگی به پروندهٔ جزیره آشوراده را در اولویت قرار 
قضائیه  قوه  رئیس  از سفر  روز پس   ۱۴ تنها  و  داد 
به  و  شد  تکمیل  پرونده  این  کارشناسی  کارهای 

رسید. سرانجام 

 مرکزی، آزاده فراهانی - مدیرکل میراث فرهنگی، 
گردشگری و صنایع دستی استان مرکزی گفت: در 
چهل وپنجمین نشست کمیتهٔ یونسکو کاروانسرای 

باغ شیخ در فهرست میراث جهانی ثبت شد.
»مصطفی مرزبان« گفت: کاروانسرای باغ شیخ یا 
ثبت شدهٔ  اثر  دومین  عبدالغفارخان  کاروانسرای 
ثبت  و  است  جهانی  فهرست  در  مرکزی  استان 
برای  بسیار مهم  اتفاقی  تاریخی،  اثر  این  جهانی 
استان و شهرستان ساوه است و امیدوارم کسب 
این توجه جهانی بتواند مزیت های استان مرکزی 
این  پایدار  توسعهٔ  مسیر  و  کند  برجسته تر  را 

پرشتاب کند. را  استان 
دورهٔ  به  مربوط  باغ شیخ  کاروانسرای  افزود:  او 
جامع ترین  و  کامل ترین  از  یکی  به عنوان  قاجار 
تزئینات،  پلان،  فرم  به لحاظ  ایران  کاروانسراهای 
فضاهای  چینش  الگوی  و  تناسبات  رعایت 

است. پلان  در  کاربردی 
عبدالغفارخان  کاروانسرای  داد:  ادامه  مرزبان 
باغ شیخ با مساحتی در حدود ۴۸۰۰ متر مربع به 
لحاظ معماری در زمرهٔ کاروانسراهای چهار ایوانی 

می شود. محسوب  ایران  اقلیم گرم وخشک 
او ادامه داد: با ثبت جهانی کاروانسرای باغ شیخ 
استان  بی نظیر  تاریخی  و  فرهنگی  دستاوردهای 
می شود. نگهداری  آینده  نسل های  برای  مرکزی 

مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی 
جهانی  ثبت  قطع  به طور  گفت:  مرکزی  استان 

علاوه بر  مرکزی  استان  در  باغ شیخ  کاروانسرای 
با  جهان  به  ایرانی  معماری  از  بخشی  معرفی 
شاخصه ها و عملکردهای خاص خود، زمینه های 
رونق گردشگری، ایجاد اشتغال و توسعهٔ پایدار در 
با جاذبه های تاریخی و  شهرستان تاریخی ساوه 

می آورد. فراهم  را  متنوع  طبیعی 
بناهای  از  باغ شیخ  کاروانسرای  افزود:  مرزبان 
کاروانسرا،  فضای  علاوه بر  که  است  قاجار  دورهٔ 
است که  محراب  و  آب انبار، حسینیه  یک  دارای 
در چهاردهم مهر سال ۱۳۵۴خورشیدی به شماره 
ثبت  به  ایران  ملی  آثار  از  یکی  به عنوان   ۱۱۵۸

رسید.
دورهٔ  از  حداقل  ایران  در  افزود: کاروانسراها  او 
نقش  و  داشته اند  ویژه ای  نقش  هخامنشی 
در  به خصوص  را   خود  کارکردی  و  عملکردی 
با راه بزرگ شاهی یا راه بزرگ خراسان  ارتباط 
در دوره های بعدی یعنی دورهٔ اشکانی، ساسانی 
حفظ  اسلامی  دورهٔ  طول  تمام  در  بعدها  و 

کرده اند.
و  گردشگری  میراث فرهنگی،  مدیرکل 
به  توجه  افزود:  مرکزی  استان  صنایع دستی 
پلان چهار ایوانی و به خصوص توجه به سرسرای 
دقیق  جانمایی  و  پرکار  بندی  رسمی  با  ورودی 
را  باغ شیخ  کاروانسرای  نیاز،  مورد  فضاهای 
به عنوان یکی از آخرین تجارب ساخت کاروانسرا 

می کند. معرفی  ایران  در 

 ۳۰ سال فراموشی حاصل کوچ اجباری 
ساکنان جزیرهٔ آشوراده

 کاروانسرای باغ شیخ ساوه جهانی شد

بازپیرایی فضای سبز 
مدارس کرج

 کرج، منصوریار - رئیس سازمان سیما، منظر و 
فضای سبز شهری شهرداری کرج گفت: در آستانهٔ 
بازگشایی مدارس طرح استقبال از ماه مهر با انجام 
اجرایی  مدارس  سبز  فضای  بازپیرایی  عملیات 

می شود.
 »علیرضا عاقلی« در جلسهٔ مسئولین فضای سبز 
مناطق ۱۰گانهٔ کرج که با هدف ایجاد برنامه ریزی های 
طرح  و  جدید  تحصیلی  سال  آغاز  در  کاربردی 
استقبال از مهر انجام شد، اظهار کرد: اجرای طرح 
بی وقفه  تلاش  با  مدارس  سبز  فضای  بازپیرایی 
درختان،  به هرس  نسبت  اکیپ های فضای سبز 
کاشت نهال، درختچه، کاشت گل وگیاه در باغچه های 
مدارس، تشتک زنی، حذف علف های هرز و حذف 
تنه جوش و پاجوش از هفتهٔ گذشته آغاز شده است 
و مسئولین فضای سبز باید با جدیت در روزهای 
بهترین  با  اقدامات  این  تا  تلاش کنند  باقیمانده 

کیفیت به اتمام برسد.
او با اشاره به این مطلب در ادامه افزود: متأسفانه 
برخی ادارات و دستگاه های خدمات رسان وظایف 
نواقص  رفع  و  ایمنی  بهسازی،  حوزهٔ  در  را  خود 
به درستی انجام نداده اند و این موضوع وظیفهٔ عوامل 

فضای سبز را دوچندان کرده است. 
رئیس سازمان سیما، منظر و فضای سبز شهری 
شهرداری کرج تأکید کرد: هیچ گونه کوتاهی در انجام 
امور محوله به پیمانکاران پذیرفتنی نیست و باید با 

کم کاری های صورت گرفته، قاطعانه برخورد کرد.
 عاقلی ادامه داد: مسئولان فضای سبز مناطق، 
توجه ویژه ای به مطالبات و پیام های شهروندی 
داشته  تلویزیونی  و  رادیویی  مصاحبه های  و 
باشند و باید در کمترین زمان مشکلات بررسی 

و مرتفع شود.
این مسئول در ادامه همچنین با اشاره به کمبود آب 
در کشور و لزوم توجه به نحوهٔ آبرسانی و آبیاری 
و استفاده از سیستم های نوین آبیاری، گفت: باید 
در شرایط آبی فعلی از هدررفتن آب به ویژه توسط 
آبی  منابع  از  و  شود  جلوگیری  پیمانکاران  برخی 

موجود به بهترین شکل استفاده شود.
رئیس سازمان سیما، منظر و فضای سبز شهری 
ایمنی  اینکه  به  اشاره  با  پایان  در  شهرداری کرج 
فضای  میدانی  زحمت کشان  و  امنیت کارگران  و 
و مدیران  اولویت کاری همهٔ مسئولان  باید  سبز، 
سازمان باشد، افزود: مسئولان فضای سبز بایستی 
و  ایمنی  سلامت،  معرفی کارشناسان  درخصوص 
دهند  انجام  را  لازم  اقدام   )HSE( محیط زیست 
کارگران  همهٔ  برای  ایمنی  مسائل  است  لازم  و 
به خصوص نیروهایی که در شیفت شب مشغول کار 

رعایت شود. و تلاش هستند، 

یک مرحله ای مناقصه عمومی

روابط عمومی شهرداری و شورای اسلامی شهر انار

شهرداری انار در نظر دارد انجام عملیات پریمکت حمل و پخش آسفالت به ضخامت 5 سانتی متر کوبیده به شماره 
2۰۰2۰96۰19۰۰۰۰12 از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت برگزار نماید. کلیه مراحل برگزاری فراخوان از دریافت 
تا بازگشایی پاکت ها از طریق درگاه سامانه تدارک الکترونیکی دولت ) ستاد ( به آدرس  و تحویل اسناد فراخوان 

www.setadiran.ir انجام خواهد شد.
متقاضیان شرکت در فراخوان در صورت عدم عضویت در سامانه ، نسبت به ثبت نام و دریافت گواهی امضای الکترونیکی 

)به صورت برخط( برای کلیه صاحبان امضای مجاز و مهر سازمانی اقدام لازم را به عمل آورند .

تاریخ انتشار فراخوان : 14۰2/۰6/29
مهلت دریافت اسناد فراخوان : 14۰2/۰7/۰4

مهلت ارسال پیشنهادات : 14۰2/۰7/15
زمان بازگشایی پاکت ها : 14۰2/۰7/15

نوع و مبلغ تضمین شرکت در فرایند ارجاع کار : ضمانت نامه بانکی به مبلغ 4,5۰۰,۰۰۰,۰۰۰
اطلاعات تماس و آدرس دستگاه : استان کرمان – شهرستان انار – بلوار هشتم محرم – ۰۳4۳4۳825۰۰

مواعد زمانی :

اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی کرمان

اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی کرمان در نظر دارد فاز اجرایی سامانه تعامل صنعت و دانشگاه را به شرکت های علاقه مند و دارای سابقه برون سپاری نماید.

فراخـوان

هدف این سامانه: ایجاد ارتباط میان ارکان اکوسیستم فناوری و نوآوری استان از قبیل دانشگاه ها، واحدهای فناور، بنگاه های اقتصادی، مراکز کاریابی، مراکز مشاوره، نهادهای 
تامین مالی و دستگاه های دولتی

جزئیات فاز اجرایی سامانه: در این فاز شرکت پیمانکار بایستی پیگیری های لازم جهت عضویت، فعالیت و موفقیت در ایجاد ارتباطات میان تمام ارکان سامانه را انجام دهد.
میزان پیشرفت این فاز بر اساس شاخص های ارزیابی طراحی شده بررسی می شود.

مدت زمان پروژه: یک سال )12 ماه(
حداقل نیروی کار پروژه: 2 نفر )تمام وقت(

علاقه مندان جهت شرکت در این مناقصه، نامه اعلام آمادگی خود )سربرگ شرکت( و رزومه شرکت و مبلغ پیشنهادی را از زمان انتشار آگهی به مدت یک ماه، به اتاق بازرگانی، 
صنایع، معادن و کشاورزی کرمان ارسال نمایند. )شماره فکس ۳245۳465(

جهت کسب اطلاعات بیشتر با شماره ۳2442۳24-۰۳4 )آقای عبدالله نژاد( تماس حاصل نمایید.

برون سپاری اجرای سامانه تعامل صنعت و دانشگاه اتاق کرمان

واردات خودروی هیبرید  نخستین اولویت وزارت صمت نیست

دولت از خودروهای پرمصرف 
عوارض دریافت می کند

|پیام ما| پس از دو سال از تصویب آیین نامه ای که با هدف »ترویج روش های 
روز  بود،  تنظیم شده  خودروها  برای  بهینه سازی مصرف سوخت«  و  کاهش 
از  تا  بود  قادر خواهد  آن دولت  اساس  بر  و  ابلاغ شد  آیین نامه  این  گذشته 
دارندگان خودروهای پرمصرف »عوارض پلکانی« دریافت کند و خودروسازانی که 

خودروهای با مصرف سوخت بالاتر از حد مجاز دارند را جریمه کند.

به دلیل مشکلات اقتصادی کشاورزان
 سال گذشته کشت کلزا در کشور کاهش یافت

خرید دانه های
روغنی داخلی 

صرفه اقتصادی ندارد
به نظر می رسد نرخ هر کیلو کلزا براساس محاسبات 
تضمینی  خرید  قیمت  برابر  دو  قبل که  سال های 

گندم تعیین می شد، حدود ۳۹ هزار تومان است

ضرغامی خبر داد:

تشکیل 
ستاد ساماندهی 

سرویس های بهداشتی

انتظارباراناز»النینو«
رئیس مرکز ملی اقلیم: بارش ها در نیمهٔ دوم پاییز و نیمهٔ اول زمستان در بیشتر مناطق کشور به اندازهٔ نرمال و تا حدی فراتر از نرمال خواهد بود

احتمالًا یک چرخهٔ آب وهوایی بر بارندگی کشور تأثیر بگذارد اما این رویداد کم بارشی ها را جبران نمی کند

| نویسنده و روزنامه نگار |

| خسرو صادقی بروجنی |

به بهانهٔ واکنش های متضاد به استقبال 
»پرشور و مردمی« از کریستین رونالدو

مردم کدامند 
جامعه کدام است؟

پدرانمان  از  بارها  را  قدیمی  حکایت  این 
شنیده ایم که مردم در صبح روز ۲۸ مرداد شعار 
»زنده باد مصدق« سر می دادند و در عصر »مرگ 
بر مصدق«. صبح گاه می نوشتند »از جان خود 
یا  مرگ  یا  نوشتیم:  خود  خون  با  گذشتیم، 
مصدق« و عصرگاه همان روز شعار می دادند: 
تا  لا پتو«.  رفت  سیاستت  کله  کدو  »مصدق 
بزرگ  تا  کردیم  باور  را  حکایت  این  سال ها 
آن مردم عصر  و شنیدیم:  و خواندیم  شدیم 
همان خلق الله صبح نبودند. اما به راستی مردم 
ما کدامند؟ آنها که از جان و مال خود گذشتند، 
زیر تانک و روی مین رفتند تا از »جان و مال 
و ناموس« هم وطنان خود دفاع کنند، یا او که 
هم زمان کالاهای نایاب را احتکار می کرد تا ریال 

و دلار بیشتری به جیب بزند؟

بررسی نظام تعرفه گذاری در گفت وگو
با مدیرعامل اسبق بیمهٔ خدمات درمانی

نظامتعرفهگذاریدرماننظامتعرفهگذاریدرمان
معیوباستمعیوباست
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2ادامه در صفحۀ

وضعیت اشعهٔ فرابنفش
برابر اطلاعات اپلیکیشن sun smart حداکثر شدت 
اشعهٔ فرابنفش )UV( در ساعاتی از امروز در برخی 

شهرها به شرح زیر خواهد بود

افزایش  اشعه  روز، شدت  میانی  در ساعات  معمولًا 
می یابد. به همین دلیل به شهروندان توصیه می شود از 
در  همچنین  اجتناب کنند.  آفتاب  زیرنور  در  حضور 
مواقعی که شاخص شدت اشعه »زیاد« تا »حداکثر« 
و  آفتاب  ضد  آفتابی، کرم  عینک  از  استفاده  است، 

لباس های آستین بلند ضروری است. 

بسیار زیاد8تهران
بسیار زیاد8مشهد

بسیار زیاد8اصفهان
بسیار زیاد8تبریز

بسیار زیاد9شیراز
بسیار زیاد10کرمان
بسیار زیاد8اهواز

بسیار زیاد10زاهدان
بسیار زیاد8بندرعباس
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مجمع  هشتمین  و  هفتاد  گذشته  روز 
ریاست  به  متحد  ملل  سازمان  عمومی 
و  »ترینیداد  از  فرانسیس«  »دنیس 
در  جزیره ای  جنوبی ترین کشور  توباگو«، 
حوزهٔ دریای کارائیب آغاز شد. در این دوره 
دائم  اعضای  عمومی  مجمع  نشست  از 
شورای امنیت سازمان ملل متحد، حضور 

ندارند و هفتاد و هشتمین دور این  مجمع 
و  روسیه  فرانسه،  انگلیس،  حضور  بدون 
آمریکا  حضور  و  شد  خواهد  برگزار  چین 
در این نشست هم تنها از جنبه میزبانی 
اجلاس سالانه سازمان ملل است که در 

می شود. برگزار  مَنهتن  قلب 
»ابراهیم رئیسی«، رئیس جمهوری ایران 

نیز که قرار است در این نشست به ایراد 
با »آنتونیو  بپردازد، روز گذشته  سخنرانی 
متحد  ملل  سازمان  دبیرکل  گوترش«، 

کرد. دیدار 
از  قدردانی  ضمن  دیدار  این  در  رئیسی 
سازمان  دبیرخانه  و  دبیرکل  تلاش های 
ملل، توجه به خواست ملت ها در اجرای 

همچنین  و  فقر  و  تبعیض  رفع  عدالت، 
و  ماموریت ها  جمله  از  را  پایدار  امنیت 

برشمرد. ملل  سازمان  اصلی  وظایف 
و  زیاده خواهی  از  جلوگیری  او 
مردم  انتظارات  جمله  از  را  سلطه طلبی 
اینکه  بیان  با  و  دانست  سازمان  این  از 
بزرگ  قدرت های  طبیعت  جنگ افروزی 
سازمان  اقدامات  است،  سلطه  نظام  و 
رویه های  این  از  جلوگیری  برای  ملل 
جهانی  ثبات  و  صلح  مخل  و  خطرناک 

خواند. ضروری  را 
نگرانی  به  اشاره  با  جمهوری  رئیس 
کشورها در قبال آینده سیاسی و اجتماعی 
همچنین  و  سوریه  و  یمن  افغانستان، 
تجزیه طلبی در آفریقا در سایه زیاده خواهی 
مهم  نقش  سلطه،  نظام  قدرت طلبی  و 
سازمان ملل در جلوگیری از ظلم به مردم 

شد. یادآور  را  این کشورها 
اسلامی  جمهوری  بنای  اینکه  بیان  با  او 
بر  است،  ملل  سازمان  با  همکاری  ایران 
آمادگی ایران در مشارکت برای گسترش 
صلح و امنیت در جهان و جلوگیری از ظلم 

به ملت ها تاکید کرد.
او همچنین از دبیرکل سازمان ملل خواست 
اخبار مربوط به ایران را مستقیما و از مسیر 
درست و صحیح پیگیری و دریافت کند 
چرا که رسانه های تحت تاثیر نظام سلطه 

تصویر درستی از ایران ارائه نمی دهند.
رئیسی عدالت جنسیتی و توجه به حقوق 
زنان در جمهوری اسلامی ایران را در دنیا 
زنان  چشمگیر  حضور  و  خواند  نظیر  کم 
مختلف  عرصه های  در  ایرانی  دختران  و 
علمی، ورزشی، اجتماعی و فرهنگی را از 

برشمرد. آن  مصادیق 
»آنتونیو گوترش« نیز در این دیدار ضمن 
ابراز علاقه مندی به توسعهٔ همکاری ها بین 
سازمان ملل و جمهوری اسلامی ایران، از 
ایجاد تحولات مثبت در مناسبات ایران و 
عربستان به عنوان دو کشور اثرگذار بر ثبات 

منطقه استقبال کرد.
ضمن  همچنین  ملل  سازمان  دبیرکل 
قبال  در  ایران  سازنده  نقش  از  قدردانی 
نهاد  این  حمایت  بر  یمن،  تحولات 
پایان  برای  ایران  ابتکارات  از  بین المللی 

کرد. تاکید  یمن  بحران  به  بخشیدن 

رئیس جمهوری در نیویورک با دبیرکل سازمان ملل دیدار کرد

رئیسی: اخبار ایران را از مسیر مستقیم 
دریافت کنید
نشست مجمع عمومی امسال بدون حضور اعضای دائم شورای امنیت برگزار می شود

ارمنستان: آذربایجان 
»تجاوز در مقیاس وسیع«

 را آغاز کرده است 
اعلام  از  پس  ارمنستان  خارجه  امور  وزارت 
»اقدامات ضدتروریسم« محلی باکو در منطقهٔ 
مورد مناقشه، آذربایجان را به »تجاوز گسترده 
متهم کرد. قره باغ کوهستانی«  مردم  به  دیگری 

بیانیهٔ  در  آرتی،  از  نقل  به  ایسنا  گزارش  به 
منتشر شده اشاره شده است که تشدید تنش 
در سال ۲۰۲۰ بر سر منطقه مورد مناقشه نیز از 

بود. شده  آغاز  سپتامبر  ماه 
را  آذربایجان  جمهوری  همچنین  ارمنستان 
خاطر  به  هم  و  تحولات  آخرین  خاطر  به 
در  باکو  می کند  ادعا  »جنایت های جمعی« که 
جریان جنگ های سه سال پیش مرتکب شده 

کرد. محکوم  است، 
این وزارتخانه ادعا کرد که آذربایجان »پاکسازی 
را  کوهستانی  قره باغ  در  ساکن  ارامنه  قومی« 

دنبال کرده است.
به  توجه  با  باکو  که  شد  مدعی  سازمان  این 
است،  پذیرفته  را  خود  اقدامات  آشکارا  اینکه 

کند. می  »مصونیت«  احساس 
آغاز  آذربایجان  دفاع  وزارت  این،  از  پیش 
کرد  می  ادعا  که  آنچه  علیه  را  عملیاتی 
قره باغ  در  ارمنستان  نظامی  دارایی های 
حال،  همین  در  کرد.  آغاز  است،  کوهستانی 
در  واحدی  هر  حضور  ارمنستان،  دفاع  وزارت 

کرد. تکذیب  را  منطقه 
اهداف  به  فقط  که  است  شده  متعهد  باکو 
است  شده  مدعی  و  خواهد کرد  حمله  نظامی 
که به دنبال »خنثی کردن تحریکات گسترده« 

است. ارمنی  طرف  توسط 
اتحاد  روزهای  آخرین  در  کوهستانی  قره باغ 
جمعیت  شد.  جدا  باکو  از  شوروی  جماهیر 
عمدتاً ارمنی منطقه در دهه ۱۹۹۰ برای استقلال 
با  نزدیکی  روابط  و  داشتند  عیار  تمام  جنگی 
درگیری  دومین   ۲۰۲۰ درگیری  دارند.  ایروان 
بزرگ بر سر قره باغ کوهستانی بود. با به دست 
آوردن کنترل آذربایجان بر بخش قابل توجهی 
از مناطقی که قبلًا از دست داده بودند، به پایان 

رسید.

شروع سال آبی 

با کاهش بارندگی 
پیش بینی ها تداوم کاهش بارش ها در حوضه های 
آبریز درجه یک و دو کشور را در پنج روز پایانی سال 
آبی جاری نشان می دهد، به طوری که این هفته دو 
حوضهٔ آبریز اصلی بدون بارش است و هفتهٔ آینده، 

سه حوضه بدون بارش خواهد بود.
مؤسسهٔ  براساس گزارش  و  ما«  »پیام  به گزارش 
و  بارش  کاهش  وضعیت  تداوم  آب،  تحقیقات 
درجه  و  اصلی  آبریز  حوضه های  در  آن  نامتوازنی 
دوم کشور وجود دارد. طبق این گزارش برای هفتهٔ 
جاری، وقوع بارش ها در نواحی شمالی به خصوص 
سواحل دریای خزر پیش بینی می شود. همچنین، 
برای  پیش بینی شده  بارش  چشم انداز  به  توجه  با 
عمده  در  قابل توجهی  بارش  وقوع  آینده،  هفتهٔ 
مناطق کشور مورد انتظار نیست. همچنین، حوضهٔ 
آبریز دریای خزر این هفته با بیشینهٔ بارش ۱۱۶.۷ 
میلی متری   ۵.۹ محدودهٔ  متوسط  و  میلی متری 
بیشترین میزان بارش را در میان حوضه های آبریز 

دارد. اصلی کشور 
ارومیه  آبریز دریاچه  این گزارش می گوید حوضهٔ   
نیز بیشینهٔ بارش ۴.۳ میلی متری با متوسط بارش 
مرکزی  فلات  آبریز  حوضهٔ  و  میلی متر  سه دهم 
محدودهٔ  متوسط  و  میلی متر   ۲.۸ بارش  بیشینهٔ 
صفر میلی متری را خواهد داشت. همین طور حوضهٔ 
آبریز خلیج فارس و دریای عمان بیشینهٔ بارش ۲.۲ 
میلی متری  صفر  محدودهٔ  متوسط  و  میلی متری 
مرزی  و  قره قوم  آبریز  حوضهٔ  و  می کند  تجربه  را 
شرق هم این هفته بدون بارش هستند. این هفته 
آبریز درجه  دو کشور، چهارده حوضه  از ۳۰ حوضهٔ 
بدون بارش است. براساس این گزارش، در هفتهٔ 
منتهی به هفتم مهرماه برخی حوضه های شش گانهٔ 
حوضهٔ  داشت.  خواهند  بارش  کشور  آبریز  اصلی 
آبریز دریای خزر در هفتهٔ منتهی به ۷ مهر، بیشینهٔ 
بارش ۶.۵ میلی متری و متوسط محدودهٔ یک دهم 

داشت. را خواهد  میلی متری 

با موافقت نمایندگان مجلس؛

کنکور به روال سابق 
بازمی گردد 

نمایندگان مجلس شورای اسلامی در جلسه علنی 
دیروز با ادامه روال برگزاری کنکور تا سه دوره آینده 
با تصویب  موافقت کردند. همچنین  قبل  به شیوه 
ایجاد  به  مکلف  آموزش وپرورش  وزارت  مجلس، 
زیرساخت های لازم جهت اعمال تاثیر قطعی معدل 

در کنکور ۱۴۰۶ شد.
این  جریان  در  نیز  سازمان سنجش کشور  رئیس 
جلسه تاکید کرد که در دو سال گذشته حدود ۴ بار 
بحث تغییر در سنجش و پذیرش دانشجو در کشور 
طرح شده است در حالی که داوطلبی که می خواهد 
از  قبل«  سال  سه  »از  باید  دهد  سراسری  آزمون 
آزمون خود را آماده کند و این تغییرات مکرر »باعث 

ایجاد تشویش خاطر در داوطلبان« خواهد شد.

رئیسی جلوگیری از زیاده خواهی و 
سلطه طلبی را از جمله انتظارات مردم 
از این سازمان دانست و اقدامات 
سازمان ملل برای جلوگیری از این 
رویه های خطرناک و مخل صلح و 
ثبات جهانی را ضروری خواند

»مراد طاهباز« فعال محیط 
زیست و زندانی دارای تابعیت 
امریکایی دیروز به امریکا رسید 
اما سایر محکومان پرونده 
»محیط زیستی ها« با وجود 
گذشت بخش اعظم محکومیت 
و نداشتن سابقه کیفری هنوز در 
زندان بسر می برند

رئیس جمهوری که برای شرکت در نشست مجمع عمومی سازمان ملل به نیویورک سفر کرده، روز گذشته با دبیرکل سازمان 
ملل متحد دیدار کرد و به او گفت: »جلوگیری از زیاده خواهی سلطه طلبان از جمله انتظارات مردم از سازمان ملل است«. این 
درحالی است که نشست مجمع عمومی سازمان ملل متحد امسال که از دیروز آغاز شد، بدون حضور چهار کشور عضو شورای 

امنیت، یعنی انگلیس، فرانسه ، روسیه و چین انجام می شود و در این دوره سران 19۳ کشور حضور دارند.

گزارش دوم

مجری طرح واردات خودرو 
وزارت صمت: در وهله 
نخست باید بتوانیم خودرو 
وارد کنیم تا قیمت ها تنظیم 
شود؛ سپس در گام بعدی 
به سراغ واردات خودروهای 
برقی و هیبریدی نیز 
خواهیم رفت

 ۲۸ در  وزیران  هیئت  که  مصوبه ای 
بر  و  بود  تصویب کرده   ۱۴۰۰ ماه  آبان 
»ضمن  بود  مجاز  دولت  آن  اساس 
بهینه سازی  ترویج روش های کاهش و 
مصرف سوخت، نسبت به وضع عوارض 
پلکانی بر دارندگان خودروهای پرمصرف  
تولید  یا  سیلندر(  حجم  به  )نسبت 
خودروهای با مصرف  بالاتر از حد مجاز، 
استاندارد،  ملی  سازمان  تشخیص  به 
اقدام کند« دیروز توسط »محمد مخبر« 
شد.  ابلاغ  جمهوری  رئیس  اول  معاون 
اجرایی  »آیین نامه  درواقع  مصوبه  این 

تبصره ماده ٣ قانون ساماندهی صنعت 
بود. خودرو« 

وزارت  قانون  این   ۳ ماده  اساس  بر 
راهبردی  سند  بود  شده  مکلف  صنعت 
فناوری های نوین در ساخت خودروهای 
خودروهای  مانند  جدید  انرژی  منبع  با 
تمام برقی، هیبرید و خودروهای با سایر 
در  تهیه کند.  را  سوخت های غیرفسیلی 
برای  جریمه هایی  اعمال  نیز  آن  تبصره 
پرمصرف  خودروهای  که  خودروسازانی 
بود. شده  گرفته  نظر  در  می کنند  تولید 

قصد  آیین نامه  این  ابلاغ  با  دولت  حالا 

تعیین شده  و جریمه های  عوارض  دارد 
در این قانون را اخذ کند. البته آنطور که 
در این ابلاغیه آمده است، میزان مصرف 
سیلندرها  تعداد  با  متعادل  خودرو،  هر 
معنا  این  به  صرفا  و  می شود  محاسبه 
سیلندر  دارای  خودروهای  که  نیست 

می شوند. تلقی  پرمصرف  بیشتر 
از  نیز پس  اخذشده  عوارض  است  قرار 
کشور  کل  خزانه داری  حساب  به  واریز 
به  سنواتی،  بودجه های  در  درج  و 
گسترش  جهت  بانکی  تسهیلات  یارانه 
پیدا کند. اختصاص  عمومی  حمل ونقل 

واردات برقی ها و هیبریدها 
در اولویت دوم

اما از آنطرف، وزارت مجری طرح واردات 
است که  گفته  نیز  وزارت صمت  خودرو 
»در حال حاضر اولویت وزارت صمت تنها 
واردات خودرو در جهت تنظیم قیمت در 
بازار است« و البته اضافه کرده که کیفیت 
و استاندارد خودروهای وارداتی نیز مورد 

توجه این وزارتخانه است.
است:  ایسنا گفته  به  »مهدی ضیغمی« 
»در وهله نخست باید بتوانیم خودرو وارد 
کنیم تا قیمت ها تنظیم شود؛ سپس در 
خودروهای  واردات  سراغ  به  بعدی  گام 

برقی و هیبریدی نیز خواهیم رفت.«
او ادامه داده که »واردات خودروهای با 
و درصد  دارند  ارجحیت  مناسب  قیمت 
خواهند  اختصاص  خود  به  را  بیشتری 
استاندارد  و  کیفیت  بحث  اما  داد؛ 
اهمیت  حائز  صمت   وزارت  برای  نیز 
خودرویی  چنانچه  مثال  طور  به  است؛ 
اما  باشد،  داشته  قیمت  دلار   ۵۰۰۰
نباشد،  نداشته  را  لازم  استانداردهای 

شد.«  نخواهد  وارد  قطعا 

واردات خودروی هیبرید  نخستین اولویت وزارت صمت نیست

دولت از خودروهای پرمصرف عوارض دریافت می کند

پیام خبر
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پس از مبادله مراد طاهباز با زندانیان ایرانی در آمریکا

تکلیف ۶ زندانی پرونده »محیط زیستی ها« هنوز روشن نیست
دارای  زندانی  پنج  مبادله  با  ما|  |پیام 
آزادی  قبال  در  آمریکایی  تابعیت 
یکی  که  ایران،  شده  مسدود  دارایی های 
از آنها از زندانیان پرونده معروف »محیط 
زیستی ها« بود، امیدواری ها درباره پیگیری 
این  دیگر  زندانی  شش  وضعیت  دوباره 
»هومن  اکنون  است.  شده  بیشتر  پرونده 
»نیلوفر  خالقی«،  »امیرحسین  جوکار«، 
بیانی«، »سپیده کاشانی«، »سام رجبی« 
»به   ۹۶ بهمن  از  قدیریان« که  »طاهر  و 
زندان  روانه  و  بازداشت  جاسوسی«  اتهام 
پرونده جنجالی  اند.  این  بازماندگان  شدند، 
دربارهٔ  بارها  تاکنون  که  حالی  در  هم  آن 
برای  بی جواب  و  متعدد  درخواست های 
»آزادی مشروط« این فعالان و کارشناسان 
محیط زیست انتقاداتی مطرح شده است. 
در همین حال در روزهای گذشته همزمان 
ایران  با حل پرونده مبادله زندانیان میان 
حفاظت  سازمان  اسبق  رئیس  آمریکا،  و 
محیط زیست این افراد را بی گناه خوانده 
و درباره فراهم شدن زمینه آزادی این ۶ نفر 

است. کرده  امیدواری  ابراز 
نوزدهم مرداد بود که خبر انتقال چند زندانی 
آزادی  و  هتل  به  آمریکایی  تابعیت  دارای 
آنان در قبال دریافت مطالبات از کره جنوبی 
در رسانه های ایران پیچید. این خبر پس از 

آن رسید که دولت از قصد شکایت رسمی 
از کره جنوبی با هدف آزادسازی هفت میلیارد 
دلار مطالبات خود از بانک های این کشور گفت 
و در فضای رسانه صحبت هایی درباره توافق 
با آمریکا در پی »مذاکرات محرمانه« مطرح 
شد. پیش از آن البته، در پنجم مرداد، طاهباز 
با پابند الکترونیکی به بیرون از زندان منتقل 
شد و سرانجام در جریان مبادله زندانیان، آزاد 

شد و همین دیروز به آمریکا رسید.
چند  و  شد  بازداشت   ۱۳۹۶ دی ماه  در  او 
نیز  ماه  بهمن  اوایل  در  آن،  از  پس  روز 
و  جوکار«  »هومن  جمله  از  او  همکاران 
»کاووس  کاشانی«،  »سپیده  همسرش 
سیدامامی«، »امیرحسین خالقی«، »سام 
رجبی«، »طاهر قدیریان« و »نیلوفر بیانی« 
این  بازداشت  خبر  اما  شدند.  بازداشت 
فعالان محیط زیست روز ۱۹ بهمن ماه ۹۶ 
سیدامامی  باختن کاووس  جان  پی  در  و 
در زندان منتشر شد. سیدامامی مدیرعامل 
پارسیان  میراث  حیات وحش  موسسه 
بود. با جان باختن سیدامامی، این پرونده 
وقت  مسئولان  و  شد  مطرح  رسانه ها  در 
»سیدامامی  که  کردند  اعلام  قوه قضایی 
خودکشی کرده است«. پس از آن، چند تن 
از فعالان محیط زیست در جنوب ایران نیز 
بازداشت شدند و پس از مدتی بازداشت، 

برخی از افراد این پرونده آزاد شدند اما در 
نهایت، علاوه بر هفت نفر اول، »عبدالرضا 
کوهپایه« نیز در زندان ماند. حدود دوسال 
قطعی  احکام  موقت،  بازداشت  از  پس 
صادر  زیست  محیط  فعال  هشت  زندان 
شد. بر اساس این احکام، بیانی و طاهباز 
به  جوکار  و  قدیریان  حبس،  سال   ۱۰ به 
هشت سال حبس، کاشانی، رجبی و خالقی 
چهار  به  و کوهپایه  به شش سال حبس 
اگرچه در پی  سال حبس محکوم شدند. 
انقلاب  رهبر  توسط  زندانیان  عفو گسترده 
کوهپایه  کرونا،  بیماری  شیوع  ابتدای  در 
در ابتدای سال ۱۳۹۹ از زندان آزاد شد اما 
سایر محکومان این پرونده، با وجود گذشت 
بخش اعظم محکومیت و نداشتن سابقه 

می برند. بسر  زندان  در  هنوز  کیفری 
اکنون تکلیف شش زندانی دیگر این پرونده 
»حجت  چنان که  نیست.  مشخص  هنوز 
کرمانی«، وکیل چندتن از این افراد پیش 
از این در دی ماه ۹۹ درباره موافقت نکردن 
با درخواست مرخصی فعالان محیط زیست 
به »پیام ما« گفته بود: »ما به دفعات برای 
مرخصی درخواست کرده ایم و گفته اند باید 
استعلامات  شود،  بررسی  درخواست  این 
لازم انجام شود و در نهایت اطلاع خواهند 
یا  می شود  موافقت  مرخصی  با  که  داد 

خیر. بر اساس قانون افرادی که یک سوم 
مجازاتشان را گذراندند می توانند هر چهار ماه 

برای پنج روز مرخصی داشته باشند.«
در همین حال، در روزهای گذشته عیسی 
محیط  سازمان  اسبق  رئیس  کلانتری، 
مدیریت  زمان  در  بازداشت ها  زیست که 
او اتفاق افتاده، به روزنامه »اعتماد« گفته 
های  زیستی  محیط  میان  »در  است: 
در  طاهباز  مراد  مشکل  ظاهرا  بازداشتی 
جریان تبادل زندانیان با امریکا حل شده 
ابتدا  از  مانده  باقی  نفر  هفت  اما  است. 
وزیر  ندارند.  تقصیری  که  بود  مشخص 
با صراحت  روحانی  آقای  دوران  اطلاعات 
افراد  این  که  داد  گزارش  و  کرد  اعلام 
جاسوس نیستند؛ اما برخی افراد و گروه ها 
بازداشت  را  افراد  این  اتهام جاسوسی  به 
کرده اند. بندگان خدا، نزدیک شش سال 
است که دستگیر شده و در زندان هستند. 
این  زندان  سال  هفت  حکم  اگر  حتی 
گذشته  با  می کردیم  لحاظ  هم  را  افراد 
یک سوم یا دوسوم مدت محکومیت شان 
اما من سر در  آزاد می شدند؛  می بایست 
زندانی اند.  هنوز  افراد  این  چرا  نمی آورم 
عجیب اینکه فردی مثل اکبر طبری با این 
حجم از تخلفات آزادانه بیرون بود، اما این 
محیط زیست  به  خدمت  جز  به  افراد که 
هنوز  بودند،  نکرده  دیگر  کاری  کشور  و 
امیدوارم هرچه سریع تر درباره  زندانی اند. 
این افراد اطلاع رسانی شده و زمینه آزادی 

شود.« فراهم  آنان 

1ادامه از صفحۀ

|پیام ما| پس از دو سال از تصویب آیین نامه ای که با هدف »ترویج روش های کاهش و بهینه سازی مصرف سوخت« 
برای خودروها تنظیم شده بود، روز گذشته این آیین نامه ابلاغ شد و بر اساس آن دولت قادر خواهد بود تا از دارندگان 
خودروهای پرمصرف »عوارض پلکانی« دریافت کند و خودروسازانی که خودروهای با مصرف سوخت بالاتر از حد مجاز 
دارند را جریمه کند. اما همزمان وزارت صمت نیز اعلام کرده که واردات خودرو را در اولویت خود قرار داده است اما 

تمرکز این وزارتخانه بر تنظیم بازار است و واردات خودروهای برقی و هیبرید را در اولویت بعدی دارد.

به بهانهٔ واکنش های متضاد به استقبال 
»پرشور و مردمی« از کریستین رونالدو

مردم کدامند 
جامعه کدام است؟

می گیرد  شارژ  پول  که  ساختمانی  مدیر 
رها  خوب  حال  به  را  چندطبقه  خانه ای  و 
می کند تا فروریزد، یا همسایه ای که جلوی 
می کند؟  جارو  را  همسایه اش  خانهٔ  پاگرد 
و دو  برای یک خانه در شهر  مهندسی که 
خانه در ده، پای پروژهٔ ماست مالی شده ای 
پی گسل های  در  آنکه  یا  می کند،  امضا  را 
زیرین است تا مبادا تکانی از اعماق زمین، 

بلرزاند؟ بنایی  را در دل ساکنان  آب 
تو  جلوی  که  راننده ای  کدامند؟  مردم 
می کند،  سلب  را  تقدمت  حق  و  می پیچد 
عابر  خط  به  مانده  متر  صد  راکبی که  یا 
پیاده سرعتش را می کاهد تا سالخورده ای 
گذر کند؟ نان فروشی که به »افراد نیازمند« 
یا کاسبی  می دهد،  نان  قرصی  رایگان  به 
رانندهٔ  ممنوع«؟  »نسیه  می نویسد:  که 
اتوبوسی که در تیغ تیز آفتاب جلوی پایت 
ترمز می کند، یا او که برای بلیطی داده نشده 

می شود؟ یقه  به  دست  مسافری  با 
از  دفاع  برای  آن کسانی هستند که  مردم 
هم وطنان شان  و  خود  اجتماعی  حقوق 
می دهند،  تاوان  و  می نویسند  و  می گویند 
یا آنکه حریم امنی را می جوید و به نظاره 
می ایستد تا توفان حوادث کِی بیاید و او را 

ببرد یا نه؟ با خود 
آنچه شمرده شد فقط بخشی از کنش های 
روزمره ای است که هر لحظه در اطراف خود 
به رسم کلاس های دبستان  اگر  می بینیم. 
و  »خوب«  دسته بندی کلی  دو  در  را  آنها 
»بد« تقسیم کنیم؛ اولی گویایِ یک جامعهٔ 
است  ایده آل  و  اخلاقی  متعادل،  انسانی، 
پا  فرد  هر  که  تبه کار  جامعه ای  دومی  و 
را  تا شاید خود  دیگری می گذارد  بر شانهٔ 
بالا بکشد. اولی جامعه ای مشارکتی است 
رقابتی  آن هم  رقابتی،  جامعه ای  دومی  و 
خودخواهانه، کور و غیراخلاقی که به تعبیر 
انسان است«. »انسان، گرگِ  آن  در  فلاسفه، 

سرچشمه  اینجا  از  جامعه  پیچیدگی های 
می گیرد که همهٔ مردم جزو گروه »خوب«ها 
و همه شان جزو »بد«ها نیستند. جامعه نه 
فقط  نه  و  است  و مشارکتی  ایده آل  کاملًا 
موجود  وضعیت  چه  آن  تبه کار.  و  رقابتی 
را که تلفیقی از هر دو است، به جامعه ای 
ایده آل و انسانی نزدیک می کند تلاش های 
باور  به خلاف  است.  انسانی  و  فرهنگی 
عامیانه ای که همه چیز را به »کار فرهنگی« 
خلأ،  در  فرهنگی  کار  این  می دهد،  احاله 
تکوین  آزمایشگاهی  محیطی  و  انتزاع 
اجتماعی  محیط  نیازمند  بلکه  نمی یابد، 

است. مناسب 
فرهنگ  جمعی،  رسانه های  آموزش، 
عمومی، نظام سیاسی و در شکلی وسیع تر 
نظام اقتصادی-اجتماعی که در آن زندگی 
می کنیم، به محیط اجتماعی ما و پس از 
ما جهت می دهند. »کنش  فرهنگ  به  آن 
اجتماعی  »فضای  یک  در  فرهنگی« 
مناسب« است که معنا می یابد. این فضای 
از  زیادی  بسیار  سطح  تا  اجتماعی گرچه 
مؤلفه های کلان جامعه تاثیرپذیر است، اما 
عاملیت افراد و نقش افراد در ایجاد چنین 
بسترهایی را نمی توان نادیده گرفت. لازمهٔ 
شکل گیری این بسترها »شناخت جامعه« 
با تمام خوبی ها و بدی های آن است. نگاه 
نوع  هر  آسیب شناسانه ای که  و  واقع بینانه 
از  انبوهی  توسط  آنکه  به صرف  را  تبه کاری 
»مردم« انجام می شود، تأیید نمی کند و در 
مقابل، هر رفتار مثبت و »خوب«ی را لزوماً 

نمی انگارد.   جامعه  کل  نمودار 

حدنگاری 4۳ درصد 
اراضی کشاورزی

از  املاک  و  اسناد  ثبت  سازمان  رئیس 
حدنگاری و صدور سند بیش از ۹۹ درصد 
در  گفت:  و  داد  خبر  ملی  عرصه های  از 
حوزه اراضی کشاورزی بیش از ۴۳ درصد 
به  باید  و  است  شده  حدنگاری  اراضی  از 

برسیم. درصد   ۱۰۰ حدنگاری 
قضاییه،  قوه  روابط عمومی  گزارش  به 
همایش تقدیر از ۱۰۰ دهیار برتر در اجرای 
حدنگاری اراضی کشاورزی و روستایی سه 
وزیر  رحیمی  امین حسین  حضور  با  شنبه 
سازمان  رئیس  بابایی  حسن  دادگستری، 
ثبت اسناد و املاک کشور، مهدی سلیمی 
دهیاری ها  و  شهرداری ها  سازمان  رئیس 
امور  سازمان  رئیس  افلاطونی  رضا  کشور، 
اراضی کشور، مدیران کل ثبت اسناد استان 
ها، مدیران امور اراضی استان ها و دهیاران 
منتخب برگزار شد. وزیر دادگستری در این 
همایش اظهار کرد: همکاری و جدیتی که 
مردم  برای  خوبی  بسیار  آثار  بوده  تاکنون 
مخصوصا کشاورزان خواهد داشت، مالکیت 
کشاورزی  اراضی  و  بوده  مهمی  موضوع 
جزء دارایی افراد است که می توانند از آن 

بهینه کنند. استفاده 
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همزمان که استرالیا، در آن سوی زمین در چنگال 
آتشینش  تابستان  دربارهٔ  و  شده  ال نینو گرفتار 
است.  ایران  راه  در  ال نینو  می شود،  داده  هشدار 
برپایهٔ گزارش مرکز ملی اقلیم و مدیریت بحران 
خشکسالی سازمان هواشناسی، اکنون در بخش 
شرقی و مرکزی اقیانوس آرام، دمای سطح آب 
در حوضهٔ حاره ای آن )فاصلهٔ بین ۱۰ درجهٔ شمالی 
و جنوبی خط استوا( بالاتر از محدودهٔ نرمال قرار 
دارد که بیانگر رخداد ال نینو است. این رخداد، یکی 
از چرخه های مشهور آب وهوایی در جهان است که 
زمین  آب وهوای  در  یک بار  هفت سال  تا  دو  هر 
ناهنجاری های بزرگی را رقم می زند؛ خشکسالی، 
موج های گرمایی شدید، سیلاب های ناگهانی و... .
ناهنجاری نوسان جنوبی )لانینا-ال نینو( از ابتدای 
سال جاری به سرعت تغییر فاز داد و از فاز سرد 
)لانینا( وارد فاز گرم )ال نینو( شد و انتظار می رود 
به احتمال قوی تا زمستان پیش رو، یک رویداد 
ال نینو متوسط تا قوی تشکیل شود و تأثیرات آن 
و  پاییز  به خصوص در فصول  بر آب وهوای جهان 
زمستان امسال گسترش یابد. درصورت وقوع این 
پیش بینی که احتمال آن بیش از ۹۵ درصد تخمین 
زده شده است، بارش تجمعی مناطق مختلف کشور 
نیمهٔ اول زمستان ۱۴۰۲ و به خصوص  پاییز و  در 
در نیمهٔ غربی ایران به حد نرمال و فراتر از نرمال 

می رسد.

ال نینو چطور عمل می کند؟
سیگنال های  مهمترین  از  یکی  به عنوان  ال نینو 

بارش  بر  مستقیمی  تأثیر  اقلیمی  بزرگ مقیاس 
نقاط مختلف زمین و به دنبال آن وقوع ترسالی ها 
و خشکسالی ها دارد. ایران پیش از این، در سال 
را تجربه کرد که سرانجامش  ال نینو  ۱۳۹۴ موج 
بارش های پرحجم آن سال بود. نتایج پژوهشی 
با عنوان »تحلیل داده مبنای تأثیر پدیدهٔ ال نینو 
بر بارش سالانه ٔ ایران« که سال ۱۳۹۵ در ششمین 
کنفرانس ملی مدیریت منابع آب ایران ارائه شده 
است، نشان می دهد پدیدهٔ ال نینو بیشترین تأثیر را 
بر ترسالی مناطق غرب، جنوب غرب کشور و مناطق 
جنوبی رشته کوه های البرز تا قسمتی از شمال شرق 
ایران دارد و کمترین تأثیر آن بر بارش کشور مربوط 
به مناطق شرق، جنوب شرق تا مرکز ایران است.

اما ال نینو چگونه بر تغییرات آب وهوایی ایران تأثیر 
می گذارد؟ این رویداد که در شروع فعالیت خود 
در تابستان امسال با وقوع آتش سوزی جنگل ها 
و موج های گرمایی بی سابقه در آمریکای شمالی 
و جنوبی، جنوب اروپا و شرق آسیا همراه بود، در 
فازهای مختلف خود رفتارها و تأثیر متفاوتی بر 

مناطق گوناگون می گذارد.
و  اقلیم  ملی  رئیس مرکز  دیروز »احد وظیفه«، 
هواشناسی  سازمان  بحران خشکسالی  مدیریت 
کشور دربارهٔ نحوهٔ تأثیر پدیدهٔ »ال نینو« بر آسمان 
ایران به ایلنا توضیح داد: »در سه سال گذشته، 
است،  داشته  قرار  لانینا  در شرایط  آرام  اقیانوس 
مناطق  در  آب  دمای  رفته رفته  امسال  بهار  از  اما 
استوایی این اقیانوس از شرایط نرمال گرمتر شده 

و فاز ال نینو آغاز شده است. البته ایران بین ۱۵ تا 
۲۰ هزار کیلومتر از مناطقی که پدیده های ال نینو و 
لانینا در آنها رخ می دهد، فاصله دارد و کشور ما 
مثل آمریکای شمالی، استرالیا، فیلیپین و اندونزی 
تحت تأثیر مستقیم این پدیده ها قرار ندارد؛ اگرچه 
ایران هم مثل بسیاری از دیگر کشورهای جهان از 
تأثیرات غیرمستقیم این پدیده بی نصیب نیست.«
  وظیفه با بیان این که گرم شدن آب اقیانوس آرام 
در فاز ال نینو، بر شرایط جوی لایه تروپوسفر زمین 
و در نتیجه شدت بارندگی ها در نقاط مختلف جهان 
اثر می گذارد، گفت: »در کشورهایی نظیر فیلیپین، 
اندونزی و شمال استرالیا و همچنین سواحل غربی 
آمریکا که به ترتیب در غرب و شرق اقیانوس آرام 
و در نزدیکی محل وقوع ال نینو قرار دارند، وقوع 
این پدیده اثرات محسوسی دارد؛ به نحوی که وقتی 
ال نینو رخ می دهد، میزان بارندگی ها در جنوب غرب 
آمریکا به سطح نرمال و بالاتر از نرمال می رسد، اما 
در مناطق غربی اقیانوس در همین بازهٔ زمانی شاهد 

وقوع خشکسالی هستیم.«
به گفتهٔ رئیس مرکز ملی اقلیم و مدیریت بحران 
خشکسالی، در شرایط لانینا روند بارندگی ها عکس 
سال  سه  در  که  به نحوی  است،  ال نینو  شرایط 
بارندگی ها در  بودیم،  فاز لانینا  گذشته که شاهد 
مناطق غربی آمریکا نظیر ایالت کالیفرنیا به شدت 
کمتر از نرمال بود، اما کشورهایی مانند فیلیپین، 
اندونزی و شمال استرالیا، بارش هایی شدیداً بالاتر 
از نرمال را تجربه کردند. علاوه بر این مناطق، شرق 

قارهٔ آفریقا و بخش هایی از آمریکای جنوبی نیز 
به صورت مستقیم تحت تأثیر پدیده های ال نینو و 

لانینا قرار دارند.
مناطق حاره ای،  در  »ایران، هم  ادامه گفت:  در  او 
فاصلهٔ  هم  و  ندارد  قرار  استوا  نزدیک خط  یعنی 
بسیار زیادی با محل وقوع پدیده های ال نینو و لانینا 
دارد، اما با توجه به تغییراتی که وقوع این پدیده ها 
پدیده ای  می کند،  ایجاد  هواشناسی  امواج  در 
مانند ال نینو به صورت غیرمستقیم بر کشور ما نیز 
تاثیر می گذارد؛ به نحوی که ال نینو باعث می شود 
در  موج  به صورت  که  باد  پرسرعت  سامانه های 
ترازهای فوقانی حرکت می کنند، در فصول سرد سال 
به عرض های پایین، یعنی به حوالی خط استوا، 
نزدیک شوند و آب وهوای مناطق جنب حاره ای و 

کشورهایی نظیر ایران را تحت تأثیر قرار دهند.«
معمولًا  ال نینو  شرایط  در  وظیفه،  توضیح  طبق 
بارندگی ها در اغلب نقاط ایران به خصوص در جنوب 
اما  است،  نرمال  از  بالاتر  یا  نرمال  به اندازهٔ  کشور 
این پدیده همیشه رفتار مشخص شناخته شده ای 
ندارد و در برخی مواقع با وجود وقوع پدیدهٔ ال نینو، 
سال های کم بارشی تجربه شده و اتفاقاً در برخی 
شاهد  است،  داده  رخ  لانینا  پدیدهٔ  که  سال ها 
بارش های بیشتر از نرمال بوده ایم. بااین همه، در 
میانگین بلندمدت، در فاز گرم اقیانوس آرام، معمولًا 
بارندگی ها در ایران از متوسط بیشتر بوده و در فاز 
سرد این اقیانوس نیز بارندگی ها به طور نسبی کمتر 

از نرمال بوده است.

انتظار بارش های سیل آسا
در روزهای گذشته »فیروز قاسم زاده«، سخنگوی 
صنعت آب ایران، نیز با اشاره به این پیش بینی ها 
گفته است: »بررسی نتایج پیش بینی های فصلی 
برای پاییز و زمستان پیش  رو، نشانگر این است که 
به جز در جنوب و جنوب شرق کشور -در استان های 
فارس،  هرمزگان،  کرمان،  سیستان وبلوچستان، 
خراسان جنوبی و یزد- که دارای شرایط بارشی نرمال 
و اندکی بالاتر از نرمال خواهند بود، سایر بخش های 
کشور با افزایش بارش و شرایط فوق نرمال روبه رو 
خواهند بود. وقوع چنین شرایط فوق نرمال در فاز 
ال نینو، خبر از وقوع بارش های سنگین و سیل آسا 
فصلی،  پیش بینی های  تحقق  درصورت  و  دارد 
انتظار آن می رود که بخش عمدهٔ کشور در پاییز 
و زمستان پیش  رو با وقایع حدی اقلیمی مواجه 
باشد و بارش های شدید و رودخانه های سیلابی 

را تجربه کند.
باعث  نیز  ال نینو  فاز  بالای  گرمای  او  گفتهٔ  به 
ذوب سریع برف  زمستانه خواهد شد و بر شدت 
سیلاب ها تأثیر خواهد گذاشت. در چنین شرایطی، 
بزرگ،  مخزنی  سدهای  دارای  آبریز  حوضه های 
می توانند ضمن ذخیره سازی آب برای مصرف در 
سایر فصول، با کنترل سیل، جلوی وقوع خسارات 
جانی و مالی را نیز بگیرند، اما در حوضه های فاقد 
وقوع  امکان  و کنترل سیلاب،  ذخیره ای  مخازن 

است. محتمل تر  خسارت 
اشاره  این  به  هم  هواشناسی  سازمان  گزارش 
می کند که گرچه سیل از یک محدودهٔ زمانی یک 
یا دو هفته بیشتر قابل پیش بینی نیست، ولی 
با توجه به انتظارات کلی از بارش های احتمالی، 
برای جلوگیری و کاهش آسیب های احتمالی و 
سیل های گسترده  از  ناشی  ممکن  خسارت های 
مانند اواخر سال ۹۷ و اوایل سال ۹۸ و برای حفظ 
آب و خاک باید برنامه های اجرایی متناسب در 
در  به خصوص  گیرد؛  قرار  امر  متولیان  دستورکار 
مناطق شیبدار با پتانسیل وقوع رواناب و سیلاب 
تجمعی  بارش  بلندمدت  میانگین  با  )متناسب 
منطقهٔ موردنظر( و مناطق با کمبود پوشش گیاهی 
فنی  آب بندهای  ساخت  و  آبخیزداری  اقدامات 

داده شود. توسعه  مناسب 

کم آبی ها جبران نمی شود
شاهد کم بارشی  سال گذشته  سه  در  اینکه  با 
محسوس بوده ایم و طبق گفتهٔ رئیس مرکز ملی 
وقوع  هواشناسی  سازمان  خشکسالی  و  اقلیم 
نمی تواند  هیچ گاه  مناسب  بارندگی  سال  یک 
جبران کند.  را  کشور  در  موجود  شدید  کم آبی 
»بارندگی های  که  کرد  امیدواری  ابراز  البته  او 
نسبتاً مناسب امسال کمک کند تا خسارت های 
اندکی ترمیم شود«،  اخیر  از کم آبی های  ناشی 
اما گفت: »حتی اگر در پاییز و زمستان امسال 
بازهم  باشیم،  پربارشی  بسیار  شاهد فصل های 
معضل کم آبی در کشورمان برطرف نخواهد شد، 
زیرا سه سال آبی متوالی است که اغلب نقاط 
با کم بارشی محسوسی مواجه است؛  کشورمان 
)مهر  جاری  آبی  سال  همین  در  مثال،  به طور 
استان  در  بارندگی ها   ،)۱۴۰۲ شهریور  تا   ۱۴۰۱
در  و  نُرمال  از  درصد کمتر   ۵۲ خراسان رضوی 
استان تهران ۴۱ درصد کمتر از متوسط بلندمدت 
نیز  بوده و امسال حتی در سه استان شمالی 
بارندگی ها بین ۲۰ تا ۳۰ درصد پایین تر از نرمال 

است.« بوده 
و  اقلیم  ملی  مرکز  رئیس  توضیحات  پایهٔ  بر 
کم  بارشی های  هواشناسی  سازمان  خشکسالی 
سه سال گذشته در کشور به حدی بوده است که 
نرمال  شرایط  به  نسبت  بارش  میزان کمبود  اگر 
در طول این مدت را در برخی مناطق کشور جمع 
بزنیم، رقم حاصل، از میزان بارش نُرمال سالانهٔ آن 
مناطق بیشتر می شود. به عبارتی دیگر، شرایط در 
سه سال اخیر به گونه ای بوده است که گویی در این 
مدت، عملًا یک سال هیچ بارانی در برخی مناطق 

است.  نباریده  کشورمان 

احتمالًا یک چرخهٔ آب وهوایی بر بارندگی کشور تأثیر بگذارد اما این رویداد کم بارشی ها را جبران نمی کند

انتظار باران از »ال نینو«
رئیس مرکز ملی اقلیم: بارش ها در نیمهٔ دوم پاییز و نیمهٔ اول زمستان در بیشتر مناطق کشور به اندازهٔ نرمال و تا حدی فراتر 

از نرمال خواهد بود

در نبود حقابه

تالاب هورالعظیم 
در وضعیت عادی نیست 
معاون محیط طبیعی اداره کل حفاظت محیط 
هورالعظیم  تالاب  گفت:  خوزستان  زیست 
همچنان در وضعیت عادی قرار ندارد و نیاز است 
داده  اختصاص  تالاب  این  به  بیشتری  حقابهٔ 
به میزان دریافت  با اشاره  شود. »عادل مولا« 
حقابهٔ تالاب هورالعظیم در سال آبی جاری )مهر 
 ۶۷ ایرنا گفت:  به   )۱۴۰۲ شهریور  ۱۴۰۱تا  ماه 
درصد حقابهٔ تالاب هورالعظیم در سه ماههٔ دی، 
بهمن و اسفند ۱۴۰۱ دریافت شده است که این 
میزان حدود ۷۰۰ میلیون مترمکعب می شود.

او با بیان اینکه حقابهٔ تالاب هورالعظیم بیش 
از یک میلیارد مترمکعب است توضیح داد: در 
مجموع در سال آبی جاری حدود ۹۳۱ میلیون 
مترمکعب از حقابه داده شده است و در چند ماه 
اخیر با توجه به رها شدن موجی آب و برداشت ها 

از بالادست، حقابهٔ تالاب محقق نشده است.
اداره کل حفاظت محیط  معاون محیط طبیعی 
و  دما  بودن  بالا  به  اشاره  با  خوزستان  زیست 
تبخیر در سطح تالاب و تنش واردشده به مخزن 
سه، چهار و پنج تالاب در تابستان امسال، گفت: 
انتظار می رود آورد بیشتری برای تالاب در نظر 
گرفته شود تا مشکل آن رفع شود. او با اشاره 
به خشک بودن بخش عراقی تالاب هورالعظیم 
گفت:  تالاب  در  آتش سوزی  عامل  به عنوان 
براساس گزارش های به دست آمده از کشور عراق 
امسال حدود  تابستان  و تصاویر ماهواره ای در 
۴۵۰ هکتار از تالاب  هورالعظیم در عراق به ویژه 
در حاشیهٔ رودخانه های منتهی به تالاب که عمدتاً 
که  شده اند  آتش سوزی   دچار  هستند،  نیزارها 
این آتش سوزی های در بخش عراقی به صورت 
نقطه ای است.مولا با اشاره به تأثیر آلودگی و دود 
استان خوزستان  در  آتش سوزی  این  از  ناشی 
گفت: آتش سوزی علاوه بر افزایش آلاینده های 
هوا، بر تالاب نیز اثرگذار است و به طور غیرمستقیم 
زیستگاه را با تنش مواجه می کند که این تنش ها 

ممکن به تمام مناطق سرایت کند.

دبیر ستاد ملی مقابله با پدیدهٔ 
گرد وغبار اعلام کرد

پیگیری ویژهٔ 
گردوغبار سرخس 

دبیر ستاد ملی مقابله با پدیدهٔ گردوغبار گفت: 
ویژه  به صورت  سرخس  در  گردوغبار  معضل 
سه ماههٔ  مهلت  از  و  است  پیگیری  حال  در 
ماه  یک  زمینه،  این  در  مسئول  دستگاه های 
»علی محمد  مهر،  گزارش  به  است.  گذشته 
طهماسبی« صبح سه شنبه در حاشیهٔ سفر به 
مشهد و پیگیری امور مربوط به کنترل پدیدهٔ 
گردوغبار در خراسان رضوی اعلام کرد: تخصیص 
برای  اختصاص یافته  اعتبار  ریال  میلیارد  هزار 
کنترل گردوغبار سرخس خراسان رضوی، منوط 
به اتمام مطالعات منابع طبیعی در این شهرستان 
است. دبیر ستاد ملی مقابله با پدیدهٔ گرد وغبار 
بیان کرد: تخصیص این اعتبارات توسط شرکت 
ملی مناطق نفت خیز جنوب به انجام مطالعات 
منوط شده است که اکنون باید انجام آن توسط 

اداره  کل منابع طبیعی به پایان برسد.
او ادامه داد: این میزان اعتبار براساس تصمیمات 
خراسان رضوی  زیربنایی  کارگروه  در  اخذشده 
به صورت ویژه برای شهرستان سرخس و با هدف 
حل معضل گرد وغبار تأمین و اختصاص می یابد.

به گفتهٔ رئیس مرکز ملی اقلیم 
و مدیریت بحران خشکسالی، 

در شرایط لانینا روند بارندگی ها 
عکس شرایط ال نینو است، 

به نحوی که در سه سال گذشته، 
بارندگی ها در مناطق غربی 

آمریکا نظیر ایالت کالیفرنیا 
به شدت کمتر از نرمال بود، 

اما کشورهایی مانند فیلیپین، 
اندونزی و شمال استرالیا، 
بارش هایی شدیداً بالاتر از 

نرمال را تجربه کردند

|پیام ما| بعد از تجربهٔ گرمترین تابستان جهان از سال 188۰ تاکنون، چرخهٔ آب وهوایی »ال نینو« به حرکت درآمده و درحال ایجاد 
ناهنجاری دمایی دیگری است. با اینکه آتش سوزی های جنگلی و تجربهٔ موج های شدید گرمایی در اروپا و آمریکا هم به این چرخه 
نسبت داده می شود، اکنون پیش بینی های آب وهوایی حاکی از احتمال بالای تأثیر ال نینو بر ایران و تشدید بارش ها در پاییز و تابستان 
از سر می گذراند، کارشناسان هواشناسی می گویند  را  ناگهانی  به ویژه آستارا، بارش های  پیش روست. در روزهایی که استان گیلان و 
بارش های پرحجم در مهر، آبان و حتی آذر امسال تداوم خواهد داشت؛ چرا که اکنون از فاز »لانینا« خارج شده ایم و فاز »ال نینو« درحال 
شکل گیری است. کشور که در سه سال گذشته کم بارشی محسوس را تجربه کرده است، اکنون باید در انتظار بارش های نرمال و فراتر از 

نرمال به ویژه در نیمهٔ غربی باشد؛ هرچند این بارش ها کم بارشی پیشین و تشنگی زمین را جبران نخواهد کرد.

ایران پیش از این در سال 
۱۳۹۴ ال نینو و بارش های 

پرحجم را تجربه کرد. نتایج 
پژوهشی با عنوان »تحلیل 

دادهٔ مبنای تأثیر پدیدهٔ ال نینو 
بر بارش سالانهٔ ایران« نشان 
می دهد که ال نینو بیشترین 

تأثیر را بر ترسالی مناطق 
غرب، جنوب غرب کشور و 

مناطق جنوبی رشته کوه های 
البرز تا قسمتی از شمال شرق 

ایران دارد 
|  

ان
یر

و ا
 اک

  |

اقلیم

فراخوان تجدید مناقصه 
عمومی دو مرحله ای

روابط عمومی و آموزش همگانی
شرکت آب و فاضلاب استان هرمزگان

هرمزگان

نوبت دوم

شرکت آب و فاضلاب استان هرمزگان به عنوان دستگاه مناقصه گزار در نظر دارد مناقصه مشروحه ذیل را از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت 
برگزار نماید. کلیه مراحل برگزاری مناقصه از دریافت اسناد مناقصه تا ارائه پیشنهاد مناقصه گران و بازگشایی پاکت ها از طریق درگاه سامانه تدارکات 
الکترونیکی دولت )ستاد( به آدرس www.setadiran.ir انجام خواهد شد و لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضویت قبلی, مراحل ثبت 

نام در سایت مذکور و دریافت گواهی امضای الکترونیکی را جهت شرکت در مناقصه محقق سازند.

موضوع مناقصه: تهیه و حمل کنتور ثبت تولید منابع آب
مبلغ برآورد اولیه: ۳7.16۰.۰۰۰.۰۰۰ ریال )سی و هفت میلیارد و صد و 

شصت میلیون ریال(
)اعتبار پروژه فوق از طریق اعتبار طرح های تملک دارایی های سرمایه ای 

به صورت نقد تامین می گردد(
مبلغ تضمین شرکت در فرایند ارجاع کار: 1.858.۰۰۰.۰۰۰ ریال )یک 

میلیارد و هشتصد و پنجاه و هشت میلیون ریال(
رتبه و رشته مورد نظر: داشتن پروانه بهره برداری در خصوص تولید 

کنتور
سپهر  حساب  شماره  به  ریال   5.۰۰۰.۰۰۰ اسناد:  خرید  مبلغ 
اسناد  فروش  جهت  گلشهر  شعبه  صادرات  بانک   ۰1۰29۳499۰۰۰۳

مناقصه
تاریخ   14 ساعت  سایت:  از  مناقصه  اسناد  دریافت  زمانی  مهلت 

14۰2.۰6.28 تا ساعت 12 تاریخ 14۰2.۰7.۰1
مهلت زمانی ارائه پیشنهاد: ساعت 14 مورخ 14۰2.۰7.12

زمان بازگشایی پاکت ها ی کیفی: ساعت 8 مورخ 14۰2.۰7.15
زمان بازگشایی پاکت های مالی: ساعت 1۰  مورخ 14۰2.۰7.16

استان  فاضلاب  و  آب  شرکت  کنفرانس  سالن  بازگشایی:  محل 
هرمزگان و حضور یک نفر نماینده از طرف هر یک از پیشنهاد دهندگان 

در جلسه بازگشایی پیشنهادها آزاد است
کیفی  ارزیابی  از  پس  واصله  پیشنهادات  لازم:  کیفی  امتیاز 
خواهد  بازگشایی   )%7۰( لازم  امتیاز  حداقل  احراز  و  مناقصه گران 

گردید.
پیشنهاد دهندگان موظف می باشند اسناد مناقصه را از  سامانه تدارکات 
الکترونیکی دولت )ستاد( به آدرس www.setadiran.ir دریافت و با 
توجه به مندرجات اسناد مناقصه مدارک لازم شامل فایل pdf ارزیابی 
کیفی )صرفا طی یک فایل( و پاکات الف ، ب )صرفا طی یک فایل( و ج 
تهیه و در سامانه  ستاد بارگذاری نمایید و از بارگذاری فایل های مازاد جدا 

خودداری فرمایید.
سایر جزئیات و شرایط در اسناد مناقصه درج شده است.

اطلاعات تماس دستگاه مناقصه گزار جهت دریافت اطلاعات بیشتر در 
خصوص اسناد مناقصه و ارائه پاکت های الف آدرس: بندرعباس    - بلوار 
ناصر - جنب بیمارستان شریعتی – شرکت آب و فاضلاب استان 

هرمزگان )امور قراردادها( تلفن ۳۳۳5۰582-86-87 
نشانی:     به  هرمزگان  استان  فاضلاب  و  آب  شرکت  اینترنتی  سایت 

 WWW.Abfa Hormozgan.com
اطلاعات سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضویت در سامانه: مرکز تماس 
تهران: 27۳1۳1۳1  دفتر ثبت نام: 889697۳7 و 8519۳768.         
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شرکت گاز استان کرمان در نظر دارد فراخوان ارزیابی کیفی جهت برگزاری مناقصه )تکمیل کارهای 
از  به شماره ۲۰۰۲۰۹۳۱۶۴۰۰۰۰۶۷  استان کرمان(  باشگاه فرهنگی ورزشی شرکت گاز  باقیمانده 
طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت برگزار نماید. کلیه مراحل برگزاری فراخوان ارزیابی کیفی 
از دریافت و تحویل اسناد استعلام ارزیابی کیفی  تا ارسال دعوتنامه جهت سایر مراحل مناقصه، 
از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( به آدرس www.setadiran.ir انجام 
خواهد شد لازم است مناقصه گران درصورت عدم عضویت قبلی، مراحل ثبت نام در سایت مذکور 

و دریافت گواهی امضای الکترونیکی را جهت شرکت در مناقصه محقق سازند. 

 تجدیدآگهی
 ارزیابی کیفی02-34

روابط عمومی شرکت گاز استان کرمان

نوبت دوم 

)تکمیل کارهای باقیمانده باشگاه فرهنگی ورزشی شرکت گاز استان کرمان (

تاریخ انتشار فراخوان در سامانه تاریخ ۱۴۰۲/۰۶/۲۸می باشد. 
اطلاعات و اسناد مناقصه عمومی پس از برگزاری فرآیند ارزیابی کیفی و ارسال دعوتنامه از طریق سامانه ستاد 

به مناقصه گران ارسال خواهد شد. 
مهلت دریافت اسناد استعلام ارزیابی کیفی:  ۱۴۰۲/۰۷/۰۵

مهلت ارسال پاسخ استعلام ارزیابی کیفی: ۱۴۰۲/۰۷/۱۹
شرکت گاز استان کرمان واقع در بلوار ۲۲ بهمن - حد فاصل سه راه ادیب با چهار راه  شعبانیه شماره تماس: 

۳۱۳۲۶۰۰۰-۰۳۴ شماره فکس:۰۳۴-۳۳۲۳۹۶۶۱ 
اطلاعات تماس سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضویت در سامانه:

مرکز تماس: ۰۲۱-۴۱۹۳۴
دفتر ثبت نام: ۸۸۹۶۹۷۳۷ و ۸۵۱۹۳۷۶۸

مدت زمان 
اجرا)روز(

54۰
تاریخ چاپ 

نوبت اول
2۰۰2۰9۳164۰۰۰۰67کد فراخوان14۰2/۰6/28

یکتعداد مرحله
تاریخ چاپ 

نوبت دوم
۱۴۰۲/۰۶/۲۹

مبلغ 

تضمین)ریال(
۱۶/۴۵۰/۰۰۰/۰۰۰

آگهی فقدان سند مالکیت
یک قطعه زمین نوع ملک طلق با کاربری به پلاک ثبتی ٢ فرعی از ٢٢١١ اصلی، مفروز و مجزا 
شده از فرعی از اصلی مذکور، قطعه ١ در طبقه و واقع در بخش ٠١ ناحیه ٠٠ حوزه ثبت ملک 
منطقه یک قزوین استان قزوین به مساحت ١۵٣۵.٢۵ متر مربع مالکیت یگانه / درخشان 
فرزند ایرج شماره شناسنامه ٠٠٢- ٠۴۵٧۶١-٨ تاریخ تولد دارای شماره ملی با جز سهم ١.٢۵ 
از کل سهم ۶ به عنوان مالک یک ممیز بیست و پنج صدم دانگ مشاع از شش دانگ عرصه و اعیان با شماره 
مستند مالکیت ٣٣٩۶٧ تاریخ ١٣٨۶.١٠.٢٠ موضوع سند مالکیت اصلی به شماره چاپی ۴٧٢١٣٠ سری سال 

که در صفحه ٧١ دفتر املاک جلد ٩۶ ذیل شماره ١۵٧٠۴ ثبت گردیده است. 
مالکیت رائد/ تجربه کار فرزند سید کریم شماره شناسنامه ۵۴۶٩٩ تاریخ تولد دارای شماره ملی با جز سهم 
٣ از کل سهم ۶ به عنوان مالک سه دانگ مشاع از شش دانگ عرصه با شماره مستند مالکیت ۵٠۴٠٨ تاریخ 

١٣٩٠.١٢.٢٧ دفترخانه اسناد رسمی شماره ١٩ شهر قزوین استان قزوین، ثبت گردیده است. 
مالکیت یکتا/ درخشان فرزند ایرج شماره شناسنامه ٠۴۴- ٩٨۴۴۵- ٩ تاریخ تولد دارای شماره ملی با 
جز سهم ١.٢۵ از کل سهم ۶ بعنوان مالک یک ممیز بیست و پنج صدم دانگ مشاع از شش دانگ عرصه 
و اعیان با شماره مستند مالکیت ٣٣٩۶٧ تاریخ ١٣٨۶.١٠.٢٠ موضوع سند مالکیت اصلی بشماره چاپی 

۴٧٢١٣٠ سری سال که در صفحه ٧١ دفتر املاک جلد ٩۶ ذیل شماره ١۵٧٠۴ ثبت گردیده است. 
مالکیت مهرانگیز/ قاسمی فرزند علی شماره شناسنامه ٢۵٣ تاریخ تولد ١٣۴٩ دارای شماره ملی- با جز 
سهم  ٠.۵ از کل سهم ۶ بعنوان مالک پنج دهم دانگ مشاع از شش دانگ عرصه و اعیان با شماره مستند 
مالکیت ٣٣٩۶٧ تاریخ ١٣٨۶.١٠.٢٠ دفترخانه اسناد رسمی شماره ٣۵ شهر قزوین، استان قزوین ثبت 

گردیده است. 
محدودیت: دو مورد بازداشت دائم بموجب دستور شماره ١١٠٢۴ مورخ ١٣٩۴.١٠.٠۶ صادره از دادگستری ق 
به نفع . برای مالکیت رائد تجربه کار. بازداشت می باشد. به موجب دستور شماره ١١٠٨٩ مورخ ١٠.٠٧.١٣٩۴ 
صادره از دادگستری ق به مبلغ ۶٠٠٠٠٠٠٠٠ به نفع . برای مالکیت رائد تجربه کار. بازداشت می باشد. رهن ندارد 
) سند مالکیت ششدانگ پلاک ٢ فرعی از ٢٢١١- اصلی واقع در بخش ١ قزوین ذیل ثبت ١۵٧٠۴ صفحه ٧١ 
دفتر جلد ٩۶ به شماره چاپی ۴٧٢١٣٠ به نام محمد ابراهیم سلطانیه صادر و تسلیم شده است. سپس مع 
الواسطه برابر اسناد شماره ٣٣٩۶٧ مورخ ١٣٨۶.١٠.٢٠ دفترخانه ٣۵ قزوین و ۴۶۴٩۵ مورخ ٢۴.١٣٨٩.٠۶ 
و ۵٠۴٠٨  مورخ ١٣٩٠.١٢.٢٧ دفترخانه ١٩ قزوین به مالکین فوق الذکر منتقل شده است( سپس مالکان 
و آقای علی شهیدی با ارائه وکالت نامه شماره ۴٩٨۵٢ مورخ ١٣٩٠.١٠.١٧ دفتر خانه ١٩ قزوین به وکالت از 
آقای رائد تجربه کار با ارائه دو برگ فرم شهادت شهود مدعی فقدان سند به علت نامعلوم مفقود گردیده و 
تقاضای صدور سند مالکیت المثنی خود را نموده که مراتب به استناد ماده ١٢٠ آیین نامه اصلاحی قانون ثبت 
اعلام میگردد تا هرکس به نحوی از هر انحاء نسبت به ملک مذکور حقی داشت و یا معاملاتی به نفع او شده 
و یا مدعی وجود سند نزد خود باشد از تاریخ انتشار این آگهی تا مدت ده روز ضمن مراجعه به این اداره 
اعتراض خود را با ارائه اصل سند مالکیت و سند معامله تسلیم نماید و چنانچه ظرف مدت مقرر اعتراض به 
این اداره نرسد و یا در صورت اعتراض اصل سند مالکیت ارائه نشود اداره ثبت المثنی سند مالکیت را طبق 

مقررات صادر و به متقاضی تسلیم خواهد کرد. این آگهی در یک نوبت به شرح ذیل منتشر خواهد شد. 
شعبان عسگری- مدیر واحد ثبتی حوزه ثبت ملک منطقه یک قزوین
شناسه آگهی : 1571577
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توالت  دربارهٔ  متعدد  اظهارنظرهای  از  پس 
عمومی و اهمیت آن برای مراکز گردشگری، 
و  گردشگری  میراث فرهنگی،  وزیر  بالاخره 
از  شهریور(   ۲۷( دوشنبه  روز  صنایع دستی 
تشکیل ستاد ساماندهی توالت های عمومی 
نوشت:  شخصی اش  صفحهٔ  در  و  داد  خبر 
سرویس های  ساماندهی  ستاد  »جلسه ٔ 
بهداشتی در حضور خودم برگزار شد. کارهای 
است.  انجام  حال  در  و  شده  انجام  خوبی 
مساجد و امامزاده های بین راهی، فرصت های 
خوبی اند. مساجد اهل سنت در طول  روز باز 
از  بسیاری  است.  تمیز  سرویس هایشان  و 
و  است  باز  نماز  موقع  فقط  شیعه،  مساجد 
نیست که  اولین بار  این  نیست.«  این خوب 
اظهارنظر  باره  این  در  ضرغامی«  »عزت الله 
می کند. پیش از این، تصویری از او در بازدید 
از یک سرویس بهداشتی عمومی در حاشیهٔ 

سفر به اردبیل دست به دست و اظهارنظری از 
او در تاریخ یکشنبه )۱۸ تیر( منتشر شد که 
از اهمیت سرویس بهداشتی صحبت و تأکید 
کرد که »فکر می کنم قبل از اینکه برای مردم 
کنسرت، حجاب و محدودیت های این چنینی 
مطرح شود، سرویس بهداشتی اولویت است. 
یعنی می گویند شما که نمی توانید سرویس 
حرف هایتان  بقیهٔ  درست کنید،  را  بهداشتی 
هم مثل این است. سعی می کنیم با تلاش 
بعد  و  قابل قبول کنیم  را  بهداشتی  وضعیت 
تیپی  طرح  و  داریم  ما  جامعی که  طرح  با 
با همکاری  که برای سرویس های بهداشتی 
کرده ایم،  آماده  شهرداری ها  و  استانداری ها 
تعمیم  کشور  در  داریم  را که  طرحی  بتوانیم 
دهیم و سرویس های جدید را ایجاد کنیم.«

چرا سرویس بهداشتی مهم است؟
گردشگری  در  بهداشتی  سرویس  موضوع 

ایران، اما اهمیتی بیش از این ها دارد. روزنامه 
عنوان  با  گزارشی  در  پیش تر  ما« هم  »پیام 
به  برای گردشگری«  توالت  عمومی  »چالش 
این موضوع پرداخته بود که گردشگری ایران 
از نظر دسترسی به سرویس های بهداشتی و 
توالت عمومی چه شرایطی دارد؟ در این گزارش 
نوشتیم که چند سال پیش در جریان امضای 
برجام، راهنمایان گردشگری کشورهای مختلف 
به ایران دعوت شدند. پیش از این سفر بود 
که هیئتی برای بررسی شرایط به ایران آمدند. 
بعد از آن، سازمان جهانی گردشگری علاوه بر 
بسیاری از مشکلات موجود در حوزهٔ گردشگری 
به سه چالش اصلی در گردشگری ایران اشاره 
»پارکینگ  هتل ها«،  حریق  »اطفای  کردند: 
عمومی« و »نبود سرویس بهداشتی مناسب« 
که باید برای حضور گردشگران خارجی از سوی 

ایران رفع شود.

گردشگری  کارشناس  شاه حسینی «،  »رضا 
مهم  به قدری  »توالت  بود:  باره گفته  این  در 
است که در دنیا یک روز جهانی برای آن در 
علاوه بر  ایران  در  اما  است.  شده  گرفته  نظر 
کمبود سرویس های بهداشتی مناسب سازی 
توان خواهان، سالمندان  برای  و  هم نشده اند 
و  کمبود  نیستند.  استفاده  قابل  کودکان  و 
در  به قدری  ایران  در  توالت  نبودن  مناسب 
نمونه  برای  که  دارد  نمود  گردشگری  حوزهٔ 
تورهای خارجی به گردشگران توصیه می کنند 
پیش از ورود به ایران با خود قرص ضد ادرار 
همراه داشته باشند، یا به  آنان توضیح داده 
می شود که از ضعف های زیرساختی کشور ما 
سرویس بهداشتی است و آن را در سفر مد 

باشند.« داشته  نظر 
»فرشته بهجت«، دبیر تدوین استاندارد ملی 
توالت عمومی ایران، به »پیام ما« گفته بود: 
به  می توان  گردشگری  شاخص های  »در 
استاندارد دسترسی به توالت عمومی در هر 
سایت های گردشگری،  در  متر   ۴۰۰ حداکثر 
هر ۲۵ کیلومتر در جاده ها و به ازای هر ۵۵۰ 
زن و هر ۱۱۰۰ مرد اشاره کرد. بد بودن توالت، 
با وجود نداشتن آن فرقی ندارد و به همین 

دارد.« زیادی  اهمیت  دلیل، کیفیت هم 

طرحی با سابقهٔ 16 سال
اهمیت  و  بهداشتی  سرویس های  ماجرای 
آن در حوزهٔ گردشگری، مسئلهٔ امروز نیست. 
رئیس  رحیم مشایی«  »اسفندیار  که  زمانی 
گردشگری  میراث فرهنگی،  سازمان  وقت 
تا   ۱۳۸۴ سال  در  وقت  صنایع دستی  و 
ساخت  لزوم  از  اولین بار  برای  بود،   ۱۳۸۸
صحبت  بین راهی  بهداشتی  سرویس های 
کرد و گفت یک هزار توالت عمومی بین راهی 
از  ۲۵ کیلومتر  هر  در   ۱۳۹۰ سال  از  قبل  تا 
راه های کشور ساخته می شود؛ طرحی که البته 

نشد. محقق  هیچ گاه 
نمونهٔ  الگوی  طرح،  این  مصوبهٔ  براساس 
واحدهای خدماتی و سرویس های بهداشتی 
میراث فرهنگی  سازمان  سوی  از  بین راهی 
و  شد  تصویب  و  ارائه  دولت  هیئت  به 

اجرای  به  مکلف  مختلف  سازمان های 
وزارت جهاد  زمینه شدند.  این  در  اقداماتی 
كشاورزی و مسكن و شهرسازی نیز مكلف  
و  میراث فرهنگی  سازمان  معرفی  با  شدند 
به متقاضیان  واگذاری زمین  به  گردشگری 
اقدام  بهداشتی  سرویس های  ساخت 
این  دیگر  بندهای  براساس  كنند. همچنین 
مصوبه، وزارت نیرو مكلف شد پس از اعلام 
نقاط از سوی سازمان میراث فرهنگی، برای 
سرویس های  تمامی  برق  و  آب  تأمین 
بهداشتی یادشده با استفاده از منابع داخلی 
شد،  مكلف  نیز  راه  وزارت  و  کند  اقدام 
موضوع  واحدهای  به  دسترسی  مسیرهای 
سوی  از  نقاط  اعلام  از  پس  را  مصوبه  این 
ایجاد  و گردشگری  میراث فرهنگی  سازمان 
 ۱۳۸۷ سال  در  طرح  این  هرچند  كند. 
دریافت  هم  تومانی  میلیارد   ۶۰ اعتباری 
کرد، اما هیچ وقت این اعتبار صرف ساخت 
سرویس های بهداشتی نشد. ۱۰ سال بعد از 
آن، در سال ۱۳۹۷، »محمد اسلامی«، وزیر 
راه وشهرسازی وقت، بار دیگر این موضوع را 
مطرح و درخواست کرد تا خیران مسجدساز 
در زمینهٔ ساخت مسجد، نمازخانهٔ بین راهی 
در  باکیفیت  بهداشتی  سرویس های  و 

کنند. ورود  جاده ها 

در وزارتخانه چه خبر است؟
میراث فرهنگی،  وزیر  به جز  حاضر  حال  در 
دیگری  مسئول  صنایع دستی،  و  گردشگری 
از وزارتخانه دربارهٔ موضوع توالت های عمومی 
اظهارنظر نمی کند؛ هرچند »عزت الله ضرغامی« 
یک نفر را در وزارتخانه مسئول سرویس های 
شنیده ها  باوجوداین،  است.  کرده  بهداشتی 
حوزهٔ  در  وزارتخانه  پیگیری  می دهد  نشان 
می شود؛  دنبال  حوزه  دو  در  عمومی  توالت 
ارتقای  و  موجود  توالت های  ساماندهی 
ایجاد  و  کیفیت  نظر  از  سرویس ها  کیفیت 
تأثیر  با  جدید  بهداشتی  سرویس های 
به صورت  قدیمی  کاروانسراهای  از  گرفتن 
همراهی  با  کشور  در سراسر  ملی  یک طرح 

راه وشهرسازی.

ضرغامی خبر داد:

تشکیل  ستاد ساماندهی
 سرویس های بهداشتی
ساماندهی توالت های موجود و ایجاد سرویس های بهداشتی جدید با تأثیر گرفتن از کاروانسراهای قدیمی
 به صورت یک طرح ملی در دستورکار است

نشست وزیران گردشگری 
»اکو« در اردبیل

استاندار اردبیل گفت: »نشست وزیران گردشگری 
کشورهای عضو سازمان همکاری اقتصادی )اکو( 

مهر امسال در اردبیل برگزار می شود.«
این خبر را »سید حامد عاملی« به ایرنا داد و 
گفت: »رویداد اردبیل ۲۰۲۳ که از اردیبهشت با 
آغاز شد،  استان  این  در  برگزاری نشست سفرا 

است.« داشته  خوبی  دستاوردهای  تاکنون 
زیرساخت های گردشگری  در  سرمایه گذاری  او 
استان را از اهداف این رویداد ذکر کرد و با اشاره 
افزود:  اردبیل  در  چینی  گردشگران  حضور  به 
»چینی ها پیگیر استانداردهای حوزهٔ گردشگری 
هستند و مجموعه های گردشگری ما باید با طرف 

چینی در این راستا تبادل  نظر داشته باشند.«
استاندار اردبیل با اشاره به ظرفیت های بین المللی 
نظیر پیست اسکی سرعین در استان ادامه داد: 
 ۲۰۲۳ اردبیل  رویداد  گذشته  برنامه های  »در 
میهمانان خارجی از وجود چنین پیست باکیفیتی 
حضور  عاملی،  گفتهٔ  به  شدند.«  حیرت زده 
گردشگران کشورهایی که تاکنون به اردبیل نیامده 
برگزاری  حاصل  است که  مبارکی  اتفاق  بودند، 

است.  ۲۰۲۳ اردبیل  رویداد  برنامه های 
هماهنگی  جلسهٔ  به  اشاره  با  اردبیل  استاندار 
نشست وزیران گردشگری عضو اکو گفت که باید 
تشکل های زنجیرهٔ گردشگری جلسات متعددی 
و  مسائل  دربارهٔ  تصمیم گیری  و  بررسی  برای 

کنند. برگزار  مربوطه  زیرساخت های 
وزیران گردشگری کشورهای عضو اکو در نشستی 
که در مهرماه ۱۳۹۸ در خجند تاجیکستان برای 
کشورها  این  بین  مشترک  گردشگری  توسعهٔ 
برگزار شد، شهر اردبیل را برای سال ۲۰۲۳ به عنوان 
پایتخت گردشگری این کشورها انتخاب و تصویب 
کردند و با شروع سال میلادی جاری برنامه های 

متعددی در این باره در استان اردبیل آغاز شد.

پیشنهاد ثبت جهانی 
باغستان قزوین
 با نام »کاسپین«

میراث  توجه  »با  قزوین گفت:  استاندار  معاون 
می شود  پیشنهاد  قزوین  پیشینهٔ  و  گرانسنگ 
باغستان سنتی قزوین با نام باغات کاسپین ثبت 
جهانی شود تا واژهٔ آشنایی برای مردم دنیا باشد.« 
»مهدی رجحانی« که در نشست »باغستان سنتی 
میراث  فهرست  در  نیاکان  زندهٔ  میراث  قزوین، 
پرفسور  حضور  با  جهانی)جیاس(«  کشاورزی 
شهریور(   ۲۷( فائو  نمایندهٔ  ذکری«  »سلیم 
صحبت می کرد، افزود: »باغستان قزوین میراث 
کهن این استان است، میراثی که شگفتی های 
مهندسی دارد و از تهدید فرصت ساخته است.« 
او با اشاره به اینکه ایران سرزمین تاریخ طبیعت 
است، ادامه داد: »باغستان سنتی قزوین سبب 
تولید اقتصادی و ارزش آفرینی شده است و نماد 

مهندسی کهن دارد.«
رجحانی بیان کرد: »باغستان سنتی در گذشته 
حدود شش هزار هکتار مساحت داشت و رکن 
مهم اقتصادی قزوین محسوب می شد و در حال 
حاضر حدود سه هزار هکتار از این باغستان باقی 
مانده که باید فعالان این حوزه عزم خود را به کار 
گیرند و این حجم باقیمانده از میراث گذشتگان 
را حفظ کنند.« »ایسنا« نوشت که در ادامهٔ این 
قزوین  جهادکشاورزی  سازمان  رئیس  جلسه 
گفت: »استان قزوین با دارا بودن پیشینه و هویت 
تاریخی، آثار ثبت شدهٔ ملی بسیاری دارد و بخش 
زمینه ها  همهٔ  در  همواره  استان  این  کشاورزی 
پیشرو بوده است و باید از این گنجینهٔ ارزشمند 

به خوبی حفظ و صیانت کرد.«
»محمدحسین عطایی« افزود: »باغستان سنتی 
امیدواریم  و  دارد  قدمتی چندهزار ساله  قزوین 
این میراث کهن  فائو  نمایندهٔ سازمان  با حضور 
نیاکان را ثبت کنیم تا با ثبت و شناساندن آن 
بتوانیم هویت فرهنگی و  فرهنگ کهن قزوین را 

به همگان معرفی کنیم.«

بقایای خانه های صفوی 
در گیلان پدیدار شد

مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی 
گیلان گفت: »بقایای خانه هایی کهن که به احتمال 
بسیار زیاد مربوط به دوران صفویه است، در رشت 
پدیدار شد.« این خبر را »ولی جهانی« به »ایرنا« 
 ۹۰ عرض  با  یادشده  »دیوارسازهٔ  افزود:  و  داد 
سانتیمتر یکی از قطورترین دیوارهای دورهٔ صفویه 
در گیلان است که تاکنون شناسایی شده است.«
او با بیان اینکه دیوار یادشده سازه ای آجری است 
که پس از اخذ مجوز گمانه زنی به منظور پاسخ به 
استعلام در بلوار امام خمینی )ره( شهر رشت و 
در اثنای کاوش های باستان شناسی کشف شده 
قطورترین  از  یکی  دیوار  »این  بیان کرد:  است، 
دیوارهای به دست آمده از دوران مختلف تاریخی 
و کیفیت  بررسی  به منظور  است که  گیلان  در 
سازه های احتمالی به جامانده از گذشته به ویژه در 
بافت های تاریخی، پیش از صدور هرگونه مجوز 
ساخت وساز انجام عملیات گمانه زنی و پژوهش 
باستان شناسی در دستورکار قرار گرفته و مورد اخیر 

نیز در همین راستا تعریف شده است.«
جهانی اضافه کرد: »برای کاوش سازهٔ پدیدارشده 
و بررسی آثار به دست آمده باید تا عمق تقریبی سه 
متر از سطح زمین پیش رفت. چنان که پیداست 
بقایای پدیدارشده مربوط به خانه های مسکونی 
آن زمان است که به مرور زمان پر شده و بر روی 

آنها بناهای تازه ای ساخته شده است.«

وزیر میراث فرهنگی، گردشگری و 
صنایع دستی: جلسه ٔ ستاد ساماندهی 
سرویس های بهداشتی در حضور 
خودم برگزار شد. کارهای خوبی انجام 
شده و در حال انجام است. مساجد 
و امامزاده های بین راهی، فرصت های 
خوبی اند. مساجد اهل سنت در طول  
روز باز و سرویس هایشان تمیز است. 
بسیاری از مساجد شیعه، فقط موقع 
نماز باز است و این خوب نیست

 |پیام ما| وزیر میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی دوشنبه )27 شهریور( از تشکیل ستاد ساماندهی توالت های عمومی خبر داد. 
»عزت الله ضرغامی« پیش از این هم تأکید کرده بود: »قبل از اینکه برای مردم کنسرت، حجاب و محدودیت های این چنینی مطرح شود، 
سرویس بهداشتی اولویت است.« به جز وزیر، مسئول دیگری از وزارتخانه دربارهٔ موضوع توالت های عمومی اظهارنظر نمی کند، هرچند 
او یک نفر را در وزارتخانه مسئول سرویس های بهداشتی کرده است. شنیده ها نشان می دهد پیگیری وزارتخانه در حوزهٔ توالت عمومی در 
دو حوزه دنبال می شود؛ ساماندهی توالت های موجود و ارتقای کیفیت سرویس ها از نظر کیفیت و ایجاد سرویس های بهداشتی جدید 

با تأثیر گرفتن از کاروانسراهای قدیمی به صورت یک طرح ملی در سراسر کشور با همراهی راه وشهرسازی.
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کرسی ترویجی »اثرات کرونا بر 
گردشگری و تاب آوری در مقابل 
شوک های آینده با اس

خبر

کاهش ۹۰درصدی ورود گردشگران خارجی به کشور
کرسی ترویجی »اثرات کرونا بر گردشگری 
با  آینده  شوک های  مقابل  در  تاب آوری  و 
استفاده از تجارب موفق« به همت معاونت 
پژوهشگاه  کاربردی سازی  و  فناوری 

شد. برگزار  گردشگری  و  میراث فرهنگی 
هیئت علمی گروه  عضو  مسائلی«،  »ارشک 
رشد  »امروزه  گفت:  گردشگری،  پژوهشی 
اقتصادی کشورها و نرخ اشتغال میلیون ها 
به بخش گردشگری  اقتصاد جهانی  در  نفر 
و حمل ونقل وابسته شده است. این بخش 
گردشگری،  اصلی  بخش های  علاوه بر 
غذا  اقامتگاه ها،  حمل ونقل،  )بخش های 
و  تفریحات  پرواز،  خدمات  نوشیدنی،  و 
از  دیگر  بخش های  و  صنایع  بر  سرگرمی( 
جمله مغازه داران، تولیدکنندگان، رستوران ها 

است.« اثرگذار  نیز  )زنجیره ارزش(  و… 
سازمان  داده های  »براساس  افزود:  او 
تا  کووید-۱۹  ویروس  جهانی،  بهداشت 
تاریخ ۱۴ ژانویه ۲۰۲۲ بیش از ۳۱۸ میلیون 
 ۵۵۱۸ به  قریب  و  خود کرده  درگیر  را  نفر 
هزار مرگ را در سطح جهانی در پی داشته 
ابتدای  از  ورودی  تعداد گردشگران  است. 
ژانویه ۲۰۲۰ تا سپتامبر ۲۰۲۱ قریب به ۷۶ 
داده های  براساس  و  یافته  کاهش  درصد 
سازمان گردشگری جهانی، ورود گردشگران 
گذشته  سال   ۳۰ مقدار  به   ۲۰۲۰ سال  در 
برگشته است و ۹۰۰ میلیارد دلار کاهش در 
بین المللی  گردشگران  ورودی  حساب های 
ایجاد کرده که این مقدار ۹۳ درصد کاهش 
در  کاهش  درصد   ۴ و  صادراتی  خدمات 

داشته  به همراه  را   ۲۰۲۰ سال  در  تجارت 
است.«

از  حاکی  »برآوردها  کرد:  بیان  مسائلی 
اقتصاد  در  دلاری  تریلیون  دو  کاهش 
طرفی  از  و  است   ۲۰۲۱ سال  در  جهانی 
گردشگری  جهانی  سازمان  گزارشات 
بخش  که  است  آن  گویای  ملل  سازمان 
و   ۲۰۲۳ سال  تا  گردشگری  صادرات 
باز  کرونا  از  قبل  سطوح  به  آن  از  بعدتر 
از  بسیاری  طرفی،  از  و  گشت  نخواهد 
آن  بیانگر  دیگر  صادراتی  نظرسنجی های 
 ۲۰۲۴ از سال   ۲۰۱۹ است که مقادیر سال 

» افتاد.  خواهد  اتفاق  بعدتر  و 
پژوهشگاه  عمومی  روابط   که  آن طور 
داده  گزارش  گردشگری  و  میراث فرهنگی 

پژوهشی  گروه  هیئت علمی  عضو  است، 
بانک  »گزارش های  داد:  ادامه  گردشگری 
سازمان  جهانی گردشگری  سازمان  جهانی، 
گردشگری،  و  سفر  جهانی  شورای  ملل، 
اثرات  کار،  بین المللی  سازمان  و  آنکتاد 
تجارت  و  داخلی  ناخالص  تولید  بر  کرونا 
کشورها را بررسی کرده اند که گویای کاهش 
رشد  افت  و  حوزهٔ گردشگری  افراد  درآمد 
تولید ناخالص داخلی و اشتغال به خصوص 
حال  است.  با گردشگری  مرتبط  صنایع  در 
تولیدناخالص  از  گردشگری  سهم  چه  هر 
داخلی کشوری افزایش یابد، اثرات کاهش 
نیز  کرونا  از  ناشی  داخلی  تولیدناخالص 

می یابد.« افزایش 
به  نیاز  به دلیل  کرونا  بیان اینکه،  با  او 
افراد  مستقیم  و  رو  در  رو  نزدیک،  ارتباط 
اقتصادی  منفی  اثرات  حوزهٔ گردشگری  در 
و  بنگاه های کوچک  در  بیکاری  افزایش  و 

متوسط صنایع گردشگری دارد، تصریح کرد: 
همچون  عمیقی  اثرات  کرونا  کلی  »به طور 
تجارت  و  داخلی  ناخالص  تولید  کاهش 
بین المللی،  هزینه های  افزایش  کشورها، 
هزینه های  افزایش  اشتغال،  کاهش 
کاهش  و  سفرها  شدید  کاهش  مبادلاتی، 
با  مرتبط  صنایع  خدماتی  تقاضای  در 
مختلف  کشورهای  اقتصاد  بر  گردشگری 
اعم از توسعه یافته و در حال توسعه داشته 

است.«
ادامه  در  ترویجی  کرسی  این  ارائه دهندهٔ 
افزود: صنعت سفر و گردشگری ایران نیز از 
و  نمانده  کرونا مصون  از  ناشی  آسیب های 
در دورهٔ کرونا که قریب به بیش از ۹۰ درصد 
گردشگران خارجی ورودی به کشور کاهش 
ناخالص  تولید  درصد   ۱.۱۳ است،  داشته 
داخلی و ۱.۸۸ درصد افزایش بیکاری برای 

به وجود آورده است.« کشور 

تأمین آب بین جاده، چالش 
سرویس های بهداشتی

وزارتخانهٔ  از سوی  ایران در شرایطی  بهداشتی در طول جاده های  موضوع ساخت سرویس های 
میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی مطرح می شود که کشورمان همین حالا در حوزهٔ آب 
آشامیدنی، کشاورزی و صنعت هم در تنش به سر می برد. حدود ۱۷ سال است ایران وارد تنش آبی 
شده است، تا جایی که مجمع جهانی اقتصاد در گزارش سال ۲۰۲۲، یکی از پنج ریسک اصلی اقتصاد 
ایران را بحران منابع طبیعی معرفی کرد. متوسط بارندگی سالانهٔ ایران )۴۷ ساله منتهی به سال آبی 
۹۴-۹۵( ۲۴۲ میلی متر و ۱۵ سال منتهی به سال ۹۴-۹۵ نیز ۲۲۵ میلی متر است. از سوی دیگر 
میزان آب منابع تجدیدپذیر در ایران در گذشته حدود ۱۳۰ میلیارد مترمکعب گزارش شده، اما از اواسط 
دههٔ ۷۰ کاهش قابل ملاحظه ای داشت تا جایی که می توان گفت ظرفیت منابع آبی کشور در حال حاضر 
حدود ۱۰۰ میلیارد مترمکعب است که با برداشت سالانه ۱۱ میلیارد مترمکعب از بیشتر از میزان ظرفیت 
تجدیدپذیر آبخوان ها، بحران آب زیرزمینی نیز تشدید پیدا کرده است؛ چنان که وضعیت بیش از ۳۵۵ 

دشت کشور بحرانی شده است.
حالا در این شرایط باید چالش تأمین آب برای اقامتگاه ها یا استراحتگاه های بین راهی را هم در نظر 
گرفت. »فاطمه مهرپور برنتی« و »محسن مسعودیان« سال ۱۳۹۴ در مقاله ای با عنوان »تأمین آب 
تأسیسات بین جاده ای با استحصال آب باران« که در کنفرانس »مهندسی آب« ارائه شده بود، به 
این چالش اشاره کرده بودند. آنها نوشته بودند که با محاسبه حجم آب قابل استحصال از آب باران 
و مقایسه آن با مقادیر مصرف آب در هر مکان، می توان با استفاده از سطوح آبگیر آب باران چون 
پشت بام و حیاط بخش قابل توجهی از آب مورد نیاز هر مکان را تأمین و از آب جمع آوری شده برای 

آبیاری فضای سبز، شست و شو، شرب و ... استفاده کرد.

ثبت  شانس  رفتن  دست  از  خبر  که  زمانی 
جهانی منظر فرهنگی ماسوله به دلیل ایرادهای 
نمایندهٔ شورای جهانی بافت ها و بناهای تاریخی 
)ایکوموس( منتشر شد، بسیاری عنوان کردند تا 
برگزاری اجلاس ریاض، هنوز نمی توان از قطعی 
برای  فرصت  و  بود  مطمئن  اتفاق  این  بودن 
بررسی همچنان وجود دارد. اما حالا اعلام شده 
است که به دلیل مخالفت ایکوموس این پرونده 
میراث  جهانی  کمیتهٔ  اعضای  رأی  به  موفق 
فرهنگی یونسکو نشده و دیفر شده است، یعنی 

ایران می تواند این پرونده را پس از رفع نواقص 
مجدد در اجلاس های بعدی مطرح کند.

به گزارش »پیام ما«، پروندهٔ پیشنهادی منظر 
مصوبهٔ  و  مشورتی  نظر  بنابر  ماسوله  فرهنگی 
برای   ۱۴۰۰ سال  در  آثار  ثبت  ملی  شورای 
ارسال  یونسکو  جهانی  میراث  مرکز  دبیرخانهٔ 
در  »فهرست  در  میلادی  از سال ٢٠٠٧  و  شد 
انتظار« میراث جهانی یونسکو قرار داشت. این 
منطقه با قدمتی ۸۰۰ تا هزار ساله، قبرستان های 
متعدد درون و بیرون شهر و بافت قدیمی، نقشهٔ 

طبقاتی و پلکانی شهر به موازات دامنهٔ کوه شرایط 
قابل قبولی برای ثبت در فهرست میراث جهانی 

داشته و دارد.
)الحاق  دیگر  پروندهٔ  دو  با  همراه  پرونده  این 
جنگل های دیزمار به جنگل های هیرکانی و ۵۴ 
اجلاس  به چهل وپنجمین  ایرانی(  کارونسرای 
ریاض  در شهر  یونسکو  جهانی  میراث  کمیتهٔ 
کارشناسان  برخی  اما  شد،  ارسال  عربستان 
اعلام کردند مدیریت پایگاه وقت میراث فرهنگی 
ماسوله تصمیم به تدوین دوباره و صفر تا صد 

پروندهٔ ثبت جهانی ماسوله گرفته است و همین 
پروندهٔ  این  که  شد  باعث  مدیریتی  اشتباه 
با ایرادات اساسی و مملو از اشتباه  پرچالش 

تدوین و به یونسکو ارسال شود.
در اجلاس ریاض هم پروندهٔ ماسوله با ایرادهای 
مدارک  و گفته شد  مواجه  ایکوموس  نمایندهٔ 
ندارد.  وجود  پرونده  روی  کافی  مستندات  و 
درنتیجه، نظر ایکوموس بر این بود که این پرونده 
در کمیتهٔ میراث جهانی یونسکو پذیرفته نشود و 
درخواست دیفر )رفع ایرادهای پرونده و بررسی 
در اجلاس های سال های بعد(  و ریفر )رفع ایراد 
جزئی و بررسی بدون نوبت( کرد و در پاسخ به 
دفاعیات گفت که فرصتی برای بازبینی پرونده 
نیست. اما پرونده از »عدم ثبت« به »دیفر« 
تبدیل شد و ایران می تواند دوباره پرونده را برای 
ثبت جهانی ارسال کند. همچنین قرار شده است 

موضوع حفظ سهمیهٔ ایران برای ارسال دوبارهٔ 
پروندهٔ منظر فرهنگی ماسوله بدون در نظرگیری 
محدودیت های سهمیه ای یونسکو، در جلسه ای 
دیگر با حضور ایران و هیئتی منتخب از کمیتهٔ 

میراث جهانی تصمیم گیری شود.
**

منظر فرهنگی ماسوله از سال ٢٠٠٧ میلادی در 
»فهرست در انتظار« میراث جهانی یونسکو قرار 
داشت و به زعم وزارت میراث فرهنگی، گردشگری 
و صنایع دستی، به لحاظ حفاظتی و مدیریتی از 
شرایط قابل قبولی برای نامزدی ثبت در فهرست 
میراث جهانی برخوردار بود. از همین رو، پروندهٔ 
پیشنهادی »منظر فرهنگی ماسوله« بنابر نظر 
مشورتی و مصوبهٔ شورای ملی ثبت آثار در سال 
۱۴۰۰ به دبیرخانهٔ مرکز میراث جهانی یونسکو 
فرستاده شد تا در اجلاس ۲۰۲۳ بررسی شود.

ماسوله یک فرصت دیگر گرفت
پروندهٔ ثبت جهانی منظر فرهنگی ماسوله از »عدم ثبت« به »دیفر« تبدیل شد و ایران می تواند دوباره آن را ارسال کند
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روغن  تن  میلیون   ۱.۶ تا   ۱.۴ به  سالانه  کشور 
نیاز دارد که معادل تقریباً سه میلیون  خوراکی 
سویا، کلزا،  آفتابگردان،  از  اعم  روغنی  دانهٔ  تن 
بخش  حاضر  حال  در  می شود.  و…  کاملینا 
کمی از دانه های روغنی در کشور کشت می شود 
به گفتهٔ  وارداتی است.  آنها  از  اعظمی  و بخش 
فعالان این بازار، تولید روغن در کشور ۹۵ درصد 
وابستگی ارزی دارد که این امر جای سؤال دارد؛ 
چرا دانه های روغنی در کشور کشت نمی شود؟
مهر نوشت »کیوان فرهنگ آسا«، فعال و محقق 
بخش کشاورزی، در پاسخ به این پرسش مهر 
کشاورزان  برای  روغنی  دانه های  کشت  گفت: 
کاشت،  هنگام  زیرا  ندارد؛  اقتصادی  صرفهٔ 
کشاورزان محصولات را با یکدیگر مورد مقایسه 
با  را  کلزا  کشت  مثال  به عنوان  می دهند،  قرار 
کاشت گندم، چغندرقند یا هر گیاه پاییزهٔ دیگر 
مورد سنجش قرار می دهند و هر محصولی که 
برای کشاورز  بیشتری  درآمد  و  مشکلات کمتر 
سال  می شود.  و کشت  انتخاب  باشد،  داشته 
۱۴۰۰ به دلیل دیرکرد پرداخت قیمت محصولات، 
موجب  امر  این  و  شدند  متضرر  کلزاکاران 
از  ازاین رو، بخشی  را فراهم کرد.  آنها  نارضایتی 

به کشت گندم کردند. مبادرت  کلزاکاران 
مطالبات  تسویهٔ  در  تأخیر  اینکه  بر  تأکید  با  او 
موجب زیان کشاورزان و کوچ به زراعت دیگر شد، 
افزود: سال گذشته کشت کلزا کاهش یافت و در 
استان مستعدی مانند خوزستان که قبلًا ۱۲۰ تا 

۱۳۰ هزار تن کشت و برداشت کلزا انجام می شد، 
این عدد امسال به ۴۰ تا ۵۰ هزار تن رسیده است. 
درحالی که دو سال قبل حتی بذر برای کشت کلزا 
در این استان کم بود، اما سال گذشته به دلیل 
بدعهدی متولیان در پرداخت مطالبات کشاورزان، 

آنها از کشت این دانهٔ روغنی فاصله گرفتند.
گیاهی-صنعتی  محصولی  کلزا  داد:  ادامه  او 
است و در کارخانجات روغن کشی به محصولاتی 
نهایی  محصولات  می شود.  تبدیل  قابل استفاده 
کلزا  آفتابگردان،  سویا،  مانند  روغنی  دانه های 
فرآورده  دو  این  است.  کنجاله  و  روغن  و… 
آنها  نرخ  و  است  دستوری  قیمت گذاری  دارای 
از سوی دولت تعیین می شود. اگر کارخانه های 
محسوب  روغنی  دانه های  بازار  که  روغن کشی 
خرید  باشند،  آزاد  قیمت  تعیین  در  می شوند، 
دانه های روغنی برای آنها صرفهٔ اقتصادی خواهد 

داشت.
عنوان  روغن کشی  بازار  فعالان  حاضر  حال  در 
بدون  دولت  سوی  از  قیمت ها  تعیین  می کنند 
ازاین رو،  است.  درآمد  و  هزینه  گرفتن  نظر  در 
شده اند. زیان  دچار  روغن  تولیدی  کارخانجات 

یک محاسبه برای قیمت تمام شده 
استحصال روغن از دانه های روغنی براساس رصد 
بازار این گونه برآورد می شود که یک کیلو کلزا حدود 
۳۰ هزار تومان است و براساس فرآوری انجام شده 
روی این محصول ۴۰ درصد آن تبدیل به روغن 
می شود. در حال حاضر با کاهش قیمت ها در بازار 

روغن، هر لیتر آن بین ۳۸ تا ۴۰ هزار تومان در 
می آید و هر کیلو کنجاله هم بین ۱۲ تا ۱۴ هزار 
تومان قیمت دارد. به این ترتیب درآمدی که از 
کارخانه های  نصیب  کلزا  کیلو  هر  روغن کشی 
تا ۲۴  بین ۲۲  عددی  می شود،  روغن  صنعتی 
هزار تومان خواهد بود. اگر به هر کیلو کلزا دو هزار 
تومان هزینهٔ حمل و یک هزار تومان هزینهٔ انجام 
فرایند روغن کشی اضافه شود، این عدد ۳۳ هزار 
تومان خواهد بود )قیمت تمام شدهٔ روغن کشی از 
یک کیلو کلزا(. اگر این عدد از مبلغ حدود ۲۴ 
هزار تومان )درآمد استحصال( کم شود، بین ۸ 
تا ۱۰ هزار تومان تولیدکنندگان روغن خوراکی از 
روغن کشی هر کیلو کلزا با قیمت سال گذشته این 
محصول، متضرر می شوند. طبیعی است با این 
مبلغ زیان، هیچ کارخانهٔ روغنی حاضر به خرید 

دانه های روغنی تولید داخل نخواهد بود.
به  اشاره  با  خود  سخنان  ادامهٔ  در  فرهنگ آسا 
عنوان کرد:  تضمینی گندم  خرید  جدید  قیمت 
به  از خرید تضمینی هر کیلو گندم  زمزمه هایی 
مبلغ ۱۹.۵۰۰ شنیده می شود. براساس اینکه وزارت 
جهادکشاورزی نرخ کلزا را دو برابر گندم در نظر 
می گیرد، قیمت سال زراعی جدید هر کیلو کلزا در 
خرید تضمینی حدود ۳۹ هزار تومان خواهد بود.
راهکار  این پرسش که  به  پاسخ  فرهنگ آسا در 
دولت  این چالش چیست؟ گفت:  از  برون رفت 
مشکل  این  می تواند  تشویقی  سیاست های  با 
مشوق هایی  دولت   ۱۳۹۹ سال  کند.  رفع  را 

تعیین کرد و با در نظر گرفتن تعرفهٔ واردات، در 
قالب کشت قراردادی، کارخانجاتی که مبادرت به 
خرید تولیدات داخلی کردند، مورد حمایت دولت 

گرفتند. قرار 
او افزود: اگر این شیوه دوباره لحاظ شود، روند 
تولید با حمایت از بخش خصوصی رو به رشد 
خواهد بود و با استمرار آن در بازهٔ زمانی سه تا 
پنج سال، توازن بین تولید داخل و واردات برقرار 

می شود.

چگونه کشاورزان تشویق 
به کشت می شوند؟

فرهنگ آسا دربارهٔ چگونگی تشویق کشاورزان به 
بهره برداران  عنوان کرد:  روغنی  دانه های  کشت 
در انتخاب محصول برای کشت به سوی اقلامی 
می روند که بتوانند نهاده های مورد نیاز را به راحتی 
تهیه کنند. همچنین، بتوانند از نظرات کارشناسان 
بهره مند شوند و با به کارگیری این نظرات عملکرد 
بنابراین،  خود را در واحد سطح افزایش دهند. 
تولید با دغدغهٔ کمتر و دریافت وجه محصولات در 
کوتاه ترین زمان، مؤلفه هایی است که کشاورزان را 

به سوی کشت سوق می دهد.
او در ادامه افزود: در دههٔ ۸۰ وزارت جهادکشاورزی 
داشت.  روغنی  دانه های  برای  مناسبی  اعتبارات 
حتی بسیاری از کارشناسان خود را به خارج از 
آموزش  را  لازم  دوره های  تا  می کرد  اعزام  کشور 
به  آموزش  این  تجربیات  ادامه  در  و  ببینند 
کشاورزان منتقل می شد. این کارشناسان با حضور 

در زمین های زراعی در ارتقای کیفیت و بهره وری، 
مقطع  این  در  می کردند.  راهنمایی  را  کشاورزان 
زمانی رویدادهای جدید کشت دانه های روغنی در 
جهان با بهره برداران به اشتراک گذاشته می شد.
او اضافه کرد: در حال حاضر به دلیل مشکلاتی که 
وزارت جهادکشاورزی در تأمین خودرو، سوخت 
هستیم که  شاهد  دارد،  آموزش کارشناسان  و 
کشاورزان فقط براساس تجربهٔ شخصی در حال 
فعالیت هستند. تمام این چالش ها سبب شده 
است کشاورزان از کشت هایی که دارای زحمت 
بیشتری است، فاصله بگیرند و یا زمین خود را 

اجاره دهند.
دانه های  تولید  میزان  بخواهیم  اگر  گفت:  او 
 ۸۰ دههٔ  عدد  به  کشور  در  را  روغنی-صنعتی 
برسانیم، یعنی کشت سالانه ۴۰۰ تا ۵۰۰ هزار تن، 
باید با سیاستگذاری درست بین کشت و صنعت 
ارتباط برقرار کنیم. در غیر این صورت بعید است 
با توجه به قیمت های افزایشی در خرید تضمینی 
دانه های روغنی، کارخانجات تولیدی روغن رغبتی 

به خرید از داخل داشته باشند.

حرکت مقطعی کارساز نیست
به  داخل  بازار  نیاز  میزان  دربارهٔ  فرهنگ آسا 
دانه های روغنی از جمله کلزا عنوان کرد: با توجه 
به مصرف سالانهٔ روغن در کشور که حدود ۱.۴ 
میزان  به  توجه  با  است، همچنین  تن  میلیون 
استحصال روغن از دانه های روغنی کلزا، کشور 
سالانه به سه میلیون تن دانهٔ روغنی نیاز دارد. در 
حال حاضر تولید این محصول در داخل ۱۳۰ هزار 
تن است؛ ۴ هزار تن آفتابگردان، ۱۵ هزار تن سویا 
و ۱۰۵ تا ۱۱۰ هزار تن هم کلزا. به این ترتیب، حدود 
تا ۸ درصد دانه های روغنی در کشور کشت   ۷
راستای  در  جدیتی که  با   ۸۰ دههٔ  در  می شود. 
داشت،  وجود  روغنی  دانه های  تأمین  و  تولید 
توانستیم تا ۳۰ درصد از نیاز را در داخل تأمین 
کنیم، به طوری که سال ۸۴ رکورد کشت دانه های 
روغنی در کشور رقم خورد؛ در این سال حدود ۹۰ 
هزار تن دانهٔ سویا، ۲۱۰ هزار تن کلزا و… کشت 
شد. در حال حاضر با تغییر مدیریت ها تولید به 

کمتر از ۱۰ درصد رسیده است.
باید  برنامه ریزی شده  روند  اینکه  بر  تأکید  با  او 
مستمر باشد، عنوان کرد: تغییر مدیریت ها نباید 
در  استمرار  زیرا  شود؛  برنامه ها  تغییر  به  منجر 
حرکت منجر به موفقیت می شود. معاونت زراعت 
وزارت جهادکشاورزی گفت: برای اینکه پایداری 
زراعت در گندم محقق شود، نیاز است در تناوب با 
گیاهی مانند گندم حداقل ۱۰ درصد از اراضی کشور 

به سمت کشت پهن برگ ها برود.
گندم  داد:  توضیح  امر  این  دلیل  دربارهٔ  او 
نازک برگ است و ریشهٔ سطحی دارد. اگر در یک 
زمین دو سال به طور متوالی گندم کشت شود، 
عملکرد پایین می آید. بنابراین، ضرورت دارد پس 
پهن برگ  دانهٔ غلات، کشت محصولی  از کشت 

مانند دانهٔ روغنی کلزا یا چغندر کاشته شود.
زیر  اراضی  از  درصد   ۱۰ حداکثر  شد:  یادآور  او 
کشت گندم کشور باید به کشت کلزا اختصاص 
محصول  برداشت  تن   ۲ راندمان  با  شود؛  داده 
تولید  روغنی  دانهٔ  تن  هزار   ۴۰۰ هکتار،  هر  در 
می شود. در این باره باید انجام برنامه ها مستمر 
و در سال های متوالی دنبال شود؛ پیاده سازی در 
سالی و به فراموشی سپرده شدن آن در ادامه، 

بود. آسیب زا خواهد  بیشتر 

فرصت سوزی در اجرای برنامه ها
این کارشناس حوزهٔ کشاورزی با بیان اینکه سال 
۱۳۹۹ تولید کلزا ۲۸۰ هزار تن بود که امسال بیش 
از ۵۰ درصد افت را تجربه کرده است، گفت: در این 
سال وزارت جهادکشاورزی با دعوت از کارخانجات 
روغن کشی برای کشت قراردادی کار را پیش برد، 
اما در دقیقهٔ ۹۰ و هنگام برداشت محصول قیمت 
تضمینی خرید کلزا افزایش یافت و کارخانه های 
با  باید  دولت  شدند.  آسیب  دچار  روغن کشی 
دعوت از تشکل های بخش خصوصی نقطه نظرات 

آنها را بشنود و در سیاستگذاری های خود قبل 
پایدار  تولید  تا  را لحاظ کند  نظرات  این  کشت 
در سال  قراردادی  موفقیت کشت  محقق شود. 
۱۳۹۹ و افزایش کشت کلزا تجربهٔ مثبتی است 

که باید ادامه پیدا کند.
او در ادامهٔ سخنان خود با اشاره به فصل کاشت 
کلزا، یادآور شد: در حال حاضر ۴۰ روز زمان برای 
کشت کلزا وجود دارد. اگر دولت سیاستی در این 
بخش دارد، اکنون زمان آن است؛ با گذشت این 

زمان، فرصت ها از دست می رود. 
فرهنگ آسا ادامه داد: سال هاست موضوع کشت 
قراردادی مطرح است، اما به اجرا نرسیده؛ جز در 
مقطعی )سال ۹۹(. این درحالی است که حمایت 
دولت از تولیدکنندگان روغن، هزینهٔ کمتری برای 
او نسبت به واردات دارد. به عنوان مثال امسال 
به دلیل اینکه دولت نتوانست تأمین اعتبار کند، 
پرداخت  هنوز  پول گندمکاران  از  زیادی  بخش 
نشده است، درحالی که با ورود بخش خصوصی 
برداشته می شود.  از دوش دولت  بار مالی  این 
دولت فقط به عنوان ناظر مشکلات را حل می کند. 
این شیوه ای است که دو دههٔ قبل با موفقیت در 

کشور اجرا شد.

نیازمندی کشور به دانه های روغنی
این محقق دربارهٔ آمار تولید دانه های روغنی گفت: 
در حال حاضر بخش اعظمی از واردات مربوط به 
دانه های روغنی سویا است؛ زیرا کنجالهٔ آن برای 
تغذیهٔ دام استفاده می شود؛ اما در کشور بیشتر 
کشت کلزا انجام می شود. دلیل این امر هم به 
این برمی گردد که کلزا گیاهی پاییزی بوده و با 
بارندگی در این فصل می توان بخشی از نیازمندی 
را با کشت دیم و در تناوب گندم به دست آورد.

فرهنگ آسا ادامه داد: سویا در ابتدای بهار کشت و 
در ابتدای پاییز برداشت می شود و نیاز به آبیاری 
تکمیلی دارد. با توجه به خشکسالی چند سال 
اخیر کشور کشت سویا در داخل تا حدود زیادی 

کاهش یافته است.

اما و اگرهای کشت مخلوط
سال گذشته کشت مخلوط کلزا و نیشکر در کشور 
تجربه شد. این کارشناس در این باره عنوان کرد: 
کشت مخلوط هم از جمله مسائلی است که باید 
از سوی دولت و وزارت جهادکشاورزی پیگیری 
شود. در برخی از کشت ها، فضای خالی وجود 
دارد که از این فضا می توان بهره برداری مناسبی 
برای کشت مخلوط داشت. سال گذشته کلزا در 
اراضی زیر کشت نیشکر در جنوب انجام شد و 
سویا در باغات مرکبات شمال می تواند بهره وری 
تولید  و  دهد  افزایش  کشاورزی  بخش  در  را 

دانه های روغنی را صعودی کند.
میان بر  راهی  مخلوط  فرهنگ آسا گفت: کشت 
دانهٔ کلزای  تولید  ظرفیت  به  می توان  است که 
کشور ۱۰ تا ۲۰ هزار تن دانهٔ روغنی افزود. سال 
نیشکری  اراضی  از  گذشته در سطح ۱۰۰ هکتار 
که  شد  انجام  امر  این  خوزستان  استان  در 
وزارت  به  یک گزارش  قالب  در  اقدامات  نتایج 
نتایج  به  توجه  با  شد.  ارسال  جهادکشاورزی 

داد. ادامه  را  رویه  این  می توان 
وزارت  روغنی  دانه های  طرح  مجری   
جهادکشاورزی نرخ خرید تضمینی دانهٔ روغنی 
کلزا را در سال زراعی جدید دو برابر قیمت گندم 
می شود. اعلام  جاری  هفتهٔ  در  عنوان کرد که 

علی اشرف منصوری افزود: با کشت متناوب کلزا 
و گندم علاوه بر تأمین یک سوم روغن مورد نیاز 
کشور، تولید گندم در سال آینده، نیز ۲۵ درصد 
افزایش می یابد. سالانه ۵۰۰ هزار هکتار از سطح 
اراضی کشت گندم را می توان به دانهٔ روغنی کلزا 
اختصاص داد که علاوه بر افزایش تولید کلزا باعث 
پایداری تولید گندم نیز می شود. ۵۰۰ هزار هکتار 
زراعت کلزا به معنی، تولید حدود یک میلیون تن 
دانه که از این میزان دانه حدود ۳۵۰ تا ۴۰۰ هزار 
تن روغن می توان استحصال کرد که این میزان، 

یک سوم نیاز کشور را تأمین می کند.

به دلیل مشکلات اقتصادی کشاورزان  سال گذشته کشت کلزا در کشور کاهش یافت

خرید دانه های روغنی داخلی صرفه اقتصادی ندارد
به نظر می رسد نرخ هر کیلو کلزا براساس محاسبات سال های قبل که دو برابر قیمت خرید تضمینی گندم تعیین می شد، 

حدود ۳۹ هزار تومان است

۴۰ روز زمان برای کشت 
کلزا وجود دارد. اگر دولت 

سیاستی در این بخش دارد، 
اکنون زمان آن است

بخشی بزرگی از موانع صادراتی 
کشاورزی، مربوط به داخل 

کشور است. دولت باید نظام 
حمایتی خود را در دوران 

تحریم از صادرات غیرنفتی 
بیشتر کند

سال گذشته کشت کلزا کاهش یافت و در استان مستعدی مانند خوزستان که قبلًا 12۰ تا 1۳۰ هزار تن کشت و برداشت کلزا انجام می شد، این 
عدد امسال به 4۰ تا 5۰ هزار تن رسیده است. در هفتهٔ آخر شهریور قیمت ۳2 قلم کالای اساسی در شورای قیمت گذاری و اتخاذ سیاست های 
حمایتی محصولات اساسی کشاورزی برای سال زراعی 14۰۳-14۰2 تعیین شد. قیمت اقلام اساسی منوط به نرخ خرید تضمینی گندم است و 
در سال زراعی جدید قیمت خرید تضمینی هر کیلو گندم حدود 19.5۰۰ تومان تعیین شده؛ البته این قیمت هنوز از سوی وزیر جهاد کشاورزی 
به عنوان رئیس شورای قیمت گذاری کالاهای اساسی ابلاغ نشده است. براساس قانون باید در مدت یک هفته از تعیین، قیمت ها ابلاغ شود. 

نرخ هر کیلو کلزا براساس محاسبات سال های قبل که دو برابر قیمت خرید تضمینی گندم تعیین می شد، حدود ۳9 هزار تومان خواهد شد.

اعضای کمیسیون کشاورزی اتاق ایران در نشست با قائم مقام وزیر جهادکشاورزی، بر اهمیت تدوین سند راهبردی کشاورزی و ضرورت 
مشورت با فعالان بخش خصوصی پیش از تصمیم گیری تأکید کردند.

سال گذشته در خوزستان  
۱۲۰ تا ۱۳۰ هزار تن کشت و 
برداشت کلزا انجام می شد، 

این عدد امسال به ۴۰ تا ۵۰ 
هزار تن رسید
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 در این نشست »علیرضا پیمان پاک«، قائم مقام 
وزیر جهادکشاورزی در مورد هند و فرصت هایی 
که در این کشور وجود دارد، گفت: »امکان تجارت 
در حوزهٔ محصولات کشاورزی از طریق تهاتر با 
استانداردها  موضوع  طرفی  از  دارد.  وجود  هند 
بود،  هند  و  ایران  بین  مناقشات  از  یکی  که 
پیگیری شده است و امروز چالشی از این بابت 
فعالیت صندوق  همچنین شرایط  ندارد.  وجود 
ظرفیت  و  فراهم  نیز  هند  در  صادرات  ضمانت 
مناسبی برای فروش اعتباری ایجاد شده است. 
زیرساخت هایی را برای تسهیل تجارت با هند مهیا 
کردیم و از طریق تعامل سازنده می توانیم زمینهٔ 
استفاده از این امکانات را برای بخش خصوصی 
فراهم کنیم. درواقع، فعالان اقتصادی باید به موقع 
از امکاناتی که شکل می گیرد، مطلع شوند تا از آنها 

بهرهٔ کافی ببرند.«

اعزام هیئت ایرانی به هند
ایران،  اتاق  اطلاع رسانی  وب سایت  به گزارش   
صادرات  از  ناشی  ارز  عرضهٔ  امکان  پیمان پاک، 
غیرنفتی به نرخ نزدیک به بازار آزاد را ضروری 
بر  ریاست  دورهٔ  در  را  امکان  »این  عنوان کرد: 
در  و  روبل  برای عرضهٔ  توسعهٔ تجارت  سازمان 
به  منجر  بودیم که  مهیا کرده  روسیه  با  ارتباط 

بود  این کشور شده  به  افزایش حجم صادرات 
و اکنون نیز ایجاد چنین امکانی برای صادرات 
از  هیئتی  است.  پیگیری  دست  در  غیرنفتی 
است  قرار  هیئتی که  کنار  در  اقتصادی  فعالان 
نمایشگاه صنایع  برگزاری  با  دولت، همزمان  از 
غذایی و کشاورزی هند به این کشور سفر کند، 

شود.« اعزام 
مطرح شده  درخواست های  به  واکنش  در  او 
در دولت  اقداماتی که  به  ارزی  تعهدات  دربارهٔ 
در حوزهٔ تهاتر صورت گرفته است، اشاره کرد که 
در بخش خشکبار نهایی شده و امکان اضافه 
آبزیان و برخی محصولات مانند  شدن بخش 
کیوی برای استفاده از شیوهٔ تهاتر، فراهم است 
»در  شود:  طراحی  آن  مقدمات  برخی  باید  و 
حوزهٔ پیمان سپاری ارزی هم دنبال راهکارهای 
مشخصی هستیم. این موضوع قانون است و 
امکان لغو آن نیست و تنها در نرخ ارز و چگونگی 
به دنبال  دولت  است.  باز  دستمان  کار،  انجام 
خصوصی  بخش  به  اجرایی  امور  واگذاری 
است، در این مسیر اتحادیه ها و تشکل ها باید 
ملی ببینند و مسئولیت هایی که به آنها سپرده 

می شود با حفظ منافع جمعی دنبال کنند.«
همچنین »علی رضوانی زاده«، رئیس کمیسیون 

کشاورزی اتاق ایران، نیز نبود سند راهبردی در 
حوزهٔ کشاورزی را یک چالش جدی دانست و 
گفت: »در همین مدت که از تشکیل کمیسیون 
در دورهٔ جدید می گذرد، از انجمن ها و تشکل های 
چنین  تدوین  در  تا  کردیم  درخواست  فعال 
سندی، یاری رسان باشند و اطلاعات خود را در 
اختیار کمیسیون قرار دهند تا با همیاری وزارت 
جهاد کشاورزی و سازمان های زیرمجموعهٔ این 
وزارتخانه، سند راهبردی جامعی را تنظیم کنیم.«

هم افزایی ضرورت است
 به گفتهٔ او یکسان کردن رویکردها و نگاه هایی 
که در دولت و بخش خصوصی وجود دارد، یک 
با دولت  تعامل  برای همین  اصل مهم است، 
توجه  باید  از طرفی  دادیم.  قرار  توجه  را مورد 
داشته باشیم که امروز امنیت غذا به عنوان یک 
مسئلهٔ کلیدی مطرح است و همین موضوع، 
»تمرکز  است:  حوزهٔ کشاورزی  جایگاه  بیانگر 
همهٔ  ظرفیت  از  بهره گیری  و  هم افزایی  بر 
سعی  است.  عمل  ملاک  کمیسیون  اعضای 
بشنویم  را  داریم در کمیسیون همهٔ دغدغه ها 
دهیم.  ارائه  راه حل  موجود  مشکلات  برای  و 
تعریف  مسیری که  در  موفقیت  برای  هرچند 
شده است، باید دست به اولویت بندی بزنیم. 

برنامه های کمیسیون،  و  اهداف  پیشبرد  برای 
این  از  و  خواهیم کرد  تعریف  را  کمیته هایی 
دنبال  را  مسائل  دقیق تر  و  منسجم تر  طریق 
به  وادی  این  در  معتقدیم  هرچند  می کنیم. 

داریم.« نیاز  دولت  حمایت گرایانه  اقدامات 
کمیسیون  نایب رئیس  ترابی«،  »محمدرضا 
کشاورزی اتاق ایران، نیز در این نشست، هند 
محصولات  برای  مهم  مصرف  بازارهای  از  را 
»موانع  گفت:  و  کرد  معرفی  ایران  کشاورزی 
وجود  بخش کشاورزی  در  متعددی  صادراتی 
دارد؛ بخشی از این موانع مربوط به تحریم هاست 
که برای حل آنها راهکارهای دقیقی نیست؛ اما 
متأسفانه با موانع زیادی در داخل کشور مواجه 
هستیم که نباید وجود داشته باشند. دولت باید 
نظام حمایتی خود را در دوران تحریم از صادرات 
غیرنفتی بیشتر کند که متأسفانه شاهد اقدامات 

هستیم.« آن  عکس 
برای  نظارتی  دقیق  ساختار  تعریف  ادامه  در 

کشاورزی  محصولات  صدور  از  جلوگیری 
غیراستاندارد به بازارهای مختلف به ویژه صادرات 
کیوی به هند که در قالب استانداردهای مشخصی 
مجوز صادرات دریافت کرده است، از سوی اعضای 

تأکید قرار گرفت. کمیسیون کشاورزی مورد 
بازرگانی  کارت های  به  رسیدگی  طرفی  از 
تعهدات  رفع  زمان  تمدید  طریق  از  تعلیق شده 
ارزی و خروج این کارت ها از وضعیت تعلیقی، 
پیمان سپاری  لزوم  از  بخش کشاورزی  خروج 
ارزی، توجه به جایگاه حوزهٔ کشاورزی در برنامهٔ 
هفتم توسعه، حل مسائل گمرکی با عربستان با 
توجه به از سرگیری روابط با این کشور، تهیهٔ آمار 
دقیق در میزان تولیدات کشاورزی برای استفادهٔ 
بهینه از آنها در صنعت، مشخص شدن قیمت 
خرید تضمینی گندم در اسرع وقت و تخصیص 
انواع سموم و  ارز برای واردات  به موقع و کافی 
کود کشاورزی برای حفظ امنیت غذای کشور را 

شدند. خواستار 

در نشست کمیسیون کشاورزی اتاق ایران با قائم مقام وزیر کشاورزی مطرح شد

بخش کشاورزی نیازمند تدوین سند راهبردی جامع

گزارش 2

قزوین

سند کمپانی خودروی سواری هاچ بک سیستم پژو تیپ 
2۰6TU۳ مدل 14۰1 به شماره موتور 165A۰2۰۳267 و 
شماره  به   NAAP۰۳EE7NJ298447 شاسی  شماره 
آقای محمد حسین  نام  به  ایران 157 ق 61  پلاک 79 

رحمانی مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد

آگهی مفقودی
کرمان

فرزند  راد  معینی  رضا  میلاد  شناسنامه 
ملی  شماره   742 شناسنامه  شماره  علی 
مفقود  کرمان  از  صادره   299۳812981
می باشد. ساقط  اعتبار  درجه  از  و  گردیده 

آگهی مفقودی

کرمان

کارت مجوز حمل تجهیزات دفاع شخصی شامل 
1-شوکر 1۰8۰۳۳16۰5 و افشانه 1۰4245۰   بنام 
ملی  شماره  با  محمود  فرزند  عادلی  مسعود 
اعتبار  از درجه  299۰567267 مفقود گردیده و 

می باشد. ساقط 

آگهی مفقودی

بحران 
کم آبی

را جدی بگیریم
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تعرفه ای  چهار  نظام  با  کشور  در  ما  *الان 
در بخش درمان روبه رو هستیم. این روند 

گرفت؟ شکل  چگونه 
با مروری بر روند تعرفه گذاری خدمات درمانی 
در سال های گذشته مشاهده می کنیم تا سال 
۱۳۷۸ در کشور یک تعرفه تعیین می شد. در 
به صورت  خصوصی  بخش  تعرفهٔ   ۱۳۷۹ سال 
سال  در  شد.  تعیین   دولت  توسط  جداگانه 
عمومی  تعرفهٔ  همان  یا  سوم،  تعرفهٔ   ۱۳۹۴
غیر دولتی، از راه رسید و در سال ۱۳۹۶ تعرفهٔ 
عمومی  تعرفهٔ  از  موقوفه  و  خیریه  بخش 
تغییرات  به رغم  شد.  تفکیک  غیر دولتی 
متعهد  تعرفه  کمترین  به  بیمه ها  گفته شده 
هزینهٔ  از  خانوار  مشارکت  درصد  و  می شوند 
سلامت در سال های گزارش حساب های ملی 
سلامت یعنی سال های ۱۳۸۰-۱۳۹۸ بیش از 
پنجاه درصد بوده که درسال های پس از اجرای 
طرح تحول یعنی سال های ۱۳۹۳-۱۳۹۸ این 

است. یافته  پنجاه کاهش  زیر  به  درصد 

تعرفهٔ  تعیین  اختیار   1۳8۳ سال  در 
به  ششم  مجلس  توسط  خصوصی  بخش 
سال  در  شد.  واگذار  نظام پزشکی  سازمان 
رشد  خصوصی  بخش  تعرفه های   1۳84
چندصددرصدی کرد، ولی تعرفه های دولتی 
به آن اندازه افزایش نیافت. شکاف تعرفه ای 
بین دو تعرفهٔ رسمی آن زمان، یعنی تعرفهٔ 
دولتی و خصوصی، افزایش یافت و ازآنجاکه 
تعهد بیمه ها هم به تعرفهٔ دولتی باقی ماند ، 
مراجعه کننده  بیمه شدگان  که  مابه التفاوتی 
باید  فرانشیز   علاوه بر  خصوصی  بخش  به 
اقدام  این  شد ،   چندبرابر  می پرداختند 

مجلس چه پیامدهایی داشت ؟
پس از سال ۱۳۷۹ که تعرفهٔ بخش خصوصی 
 ۱۳۸۱ و   ۱۳۸۰ سال های  یعنی  شد،  متولد 
در  است.  داشته  مصوبه  سه  دولت   ۱۳۸۲ و 
اعضای هیئت علمی  ویزیت  تعرفهٔ  سال ۱۳۸۰ 
ویزیت  تعرفهٔ  معادل  جغرافیایی  تمام وقت 
 ۱۳۸۱ سال  در  شد.  تعیین  خصوصی  بخش 
برای  صرفاً  محروم  مناطق  ترجیحی  تعرفهٔ 
به   بیمه  شورای عالی  توسط  بستری  خدمات 
تصویب رسید. در سال ۱۳۸۲ تعرفهٔ تمام وقت 
قسمت  در  بستری  خدمات  به  جغرافیائی 
حق الزحمهٔ پزشک تعمیم یافت. به نظر می رسد 
و  مردم  مالی  حفاظت  مصوبه ،  هرسه  برای 
ایجاد عدالت در دسترسی به خدمات سلامت 
با  ارائهٔ خدمات بخش دولتی  و تقویت شبکهٔ 
تعیین  از  پس  جغرافیایی  تمام وقت  پزشک 
تعرفهٔ بخش خصوصی است. در سال ۱۳۸۳ ، 
بخش  تعرفه گذاری  اختیار  ششم،  مجلس 
خصوصی را به نظام پزشکی واگذار کرده است، 
البته این مصوبه با مخالفت شورای نگهبان به 
مجمع تشخیص مصلحت نظام رفت و در آنجا 
تعرفهٔ  ریالی  تصویب شد. همان سال ضریب 
جراحی و بیهوشی ۶۷۰ درصد و ضریب ریالی 
تعرفهٔ داخلی ۷۰۴ درصد نسبت به سال ۱۳۷۲ 
افزایش یافت. از سال ۱۳۹۰ به استناد بند)ه( 
ماده ۳۸ قانون برنامهٔ پنجم توسعه، تعرفه گذاری 
خدمات به دولت بازگشت. با این روند می بینید 
که عدم همسویی دولت و مجلس در آن زمان 
است.  دولت گرفته  از  وقت  و  زمان  اندازه  چه 

را  تعهد خود  بیمه ها سطح  اگر  به نظر می رسد 
از تعرفهٔ دولتی افزایش و خرید راهبردی را در 
دستورکار قرار می دادند، بخشی از دغدغه ها رفع 
می شد. این نکته  را هم باید اضافه کنم که مراکز 
درمانی بخش دولتی دانشگاهی در دههٔ هشتاد 
تمرکز خود را بر دسترسی به خدمات بستری 
برای بیماران قرار داده بودند و به استناد آمار، 
در بخش  از خدمات سرپایی  عمده ای  بخش 
شاخص  این  می شد.  ارائه  و  تولید  خصوصی 
سیاستگذار  است.  شده  ذکر  هم  درصد   ۹۰ تا 
سرانجام متوجه پیشی گرفتن سهم خانوار در 
هزینهٔ خدمات سرپایی از خدمات بستری شد 
توسعهٔ  نود  دههٔ  در  تحول سلامت  طرح  در  و 
خدمات سرپایی در قالب گسترش کلینیک های 
بهداشت،  وزارت  قرار گرفت.  در دستورکار  ویژه 
گسترش خدمات سرپایی را به مراکز وابسته 
به بخش عمومی غیردانشگاهی تکلیف نکرد و 
این مراکز هنوز در ارائهٔ خدمات سرپایی اکثراً 
کمتر و یا حداکثر یک شیفت کاری در شبانه روز 
تنظیم گری  اینجاست که نقش  فعال هستند. 
وقتی  هم  هنوز  است.  انتقاد  مورد  وزارتخانه 
بخش  یک  به  پزشک  خدمات  شدن  محدود 
پیگیری می شود، نگاه به خدمات بستری است 

نادیده گرفته می شود. و خدمات سرپایی  

مهمترین  شما  نظر  از  توصیف  این  با 
کشور  تعرفه گذاری  نظام  چالش های 

چیست؟
یکی از مهمترین اهداف تعرفه گذاری، مدیریت  
خدمات  دریافت کنندگان  ارائه کنندگان  و  رفتار 
است . شاید مهمترین نتیجهٔ نظام تعرفه گذاری 
فعلی پرداخت بالا از جیب بیماران و بالا بودن 
درصد خانوارهایی است که متحمل هزینه های 
فلاکت بار درمان هستند. این اتفاق علی رغم در 
است.  داده  روی  جبرانی  اقدامات  گرفتن  نظر 
رشته ها  بعضی  در  تخصصی  نیروی  کمبود 
رشته های  از  پزشکان  کم  استقبال  به دلیل 
رشته ها  دستمزد  تفاوت  در  ریشه  مذکور، 
دارد، شائبه در موقعیت تعارض منافع اعضای 
از  گروه پزشکی شورای عالی بیمهٔ سلامت نیز 
دیگر چالش ها محسوب شده است. تضعیف 
پزشکان  تمایل  به دلیل  عمومی  بخش  مراکز 
موجب کاهش  مراکز خصوصی  در  فعالیت  به 
بخش  مراکز  خدمات  به  بیماران  دسترسی 
مراکز  این  سرپائی  خدمات  به ویژه  عمومی 
شده است. هدایت بیماران به بخش خصوصی 
با توجه  انتفاع بیشتر  به دلیل  توسط پزشکان، 
مرسوم  پزشک  و  بیمار  ناهمسان  اطلاعات  به 
شده است. از طرفی رشد نامتناسب حق بیمه 
به عنوان درآمد صندوق و تعرفه به عنوان هزینهٔ 
تعادل  و  توازن  خوردن  به هم  سبب  صندوق 
در  و  شده  بیمه  »درآمد-هزینه«صندوق های 
پی آن تأخیر در تسویهٔ مطالبات مراکز درمانی 
توسط صندوق ها و بی اعتباری بیمه نامه صندوق 
نزد مؤسسات همکار و سپس بیمه شدگان هم 

است. چالش  یک 
بی اعتباری بیمه نامه نزد مؤسسات و بیمه شدگان 
پرداخت  سهم  آن  و  دارد  هم  دیگری  دلیل 
بیمه شده از هزینهٔ خدمات سرپایی و بستری 
افزایش  از  در بخش خصوصی است که پس 
شکاف تعرفهٔ خصوصی و دولتی و ثابت ماندن 

و  یافت  افزایش  دولتی  تعرفهٔ  به  بیمه  تعهد 
بخش خصوصی  به  مراجعه کننده  بیمه شدگان 
علاوه بر فرانشیز، مابه التفاوت تعرفهٔ خصوصی 
که  می کردند  پرداخت  باید  هم  را  دولتی  با 
بخش عمده ای از هزینه بر عهده بیمه شده قرار 
می گیرد. نظام تعرفه گذاری فعلی ، سیاست های 
نمی کند؛  لازم  پشتیبانی  را  سلامت   نظام 
سال ها  شواهد  مبتنی بر  طبابت  مثال  به عنوان 
آمده  بخش  و  ملی  اسناد سیاستی سطح  در 
می رسد  به نظر  است.  نشده  اجرایی  اما  است، 
سیاست ها  تحقق  برای  مشوق  گرفتن  نظر  در 
با استفاده از نظام تعرفه گذاری امری ممکن و 

است. ضروری 

چالش اصلی کجاست که ما با این عدم 
تعرفه،  تعیین  آیا  شده ایم.  روبه رو  توازن 
انجام  قانونی  مستندات  مبتنی بر  تاکنون 

گرفته است؟
تعرفه  با  مرتبط  قانونی  احکام  بر  مروری  با 
تعرفهٔ  تعیین  قانونگذار ،  می شویم  متوجه 
مبتنی بر بهای تمام شدهٔ واقعی را تکلیف کرده 
قانون  یک  ماده  بند هشت  مثال  برای  است. 
بیمهٔ همگانی، قیمت تمام شده را مبنای تعیین 
ماده  بعد  الحاقی  مادهٔ  و  است  دانسته  تعرفه 
قیمت  را  تعرفه گذاری  مبنای  قانون  دو همین 
مناسب  رفتار های  تقویت  جهت  در  واقعی 
و  واحد  محاسباتی  مبنای  و  درمانی  بهداشتی 
سیاست های   ۶-۹ بند  است.  دانسته  یکسان 
نیز مبانی تدوین تعرفهٔ خدمات  کلی سلامت 
و مراقبت های سلامت  را اینگونه تعیین کرده 
است: »مبتنی بر شواهد و براساس ارزش افزوده 
با حق فنی واقعی یکسان برای بخش دولتی و 
غیردولتی«. بند ۹-۷ سیاست های کلی سلامت 
مبتنی بر  پرداخت  نظام  اصلاح  بر  تصریح  نیز 
ایجاد درآمد  افزایش کارآیی،  کیفیت عملکرد ، 
عادلانه و ترغیب انگیزه های مثبت ارائه کنندگان 
خدمات و توجه خاص به فعالیت های ارتقای 
محروم کرده  مناطق  در  پیشگیری  و  سلامت 
است. بند هشت ماده یک قانون بیمهٔ همگانی 
نیز تفاوت تعرفهٔ بخش خصوصی با دولتی را در 
سود سرمایه و استهلاک دانسته است. مصوبهٔ 
هیئت وزیران سال ۱۳۸۲ مبنای تعرفهٔ بخش 
خیریه و موقوفه را استهلاک بدون سود سرمایه 

است. تعیین کرده 
در بررسی روند تعرفه گذاری مشاهده می کنیم 
گرفتن  قرار  مبنا  مبنی بر  قانون  تأکید  به رغم 
و  دولتی  تعرفهٔ  متأسفانه  تمام شده،  قیمت 
تمام شده  بهای  از  کمتر  غیردولتی  عمومی 
یارانه ای  ادعا  این  دلیل  است.  شده  تعیین 
سرپا  برای  بخش  دو  این  مراکز  به  است که 
نگهداشتن آنها اختصاص داده می شود . قاعدتاً 
از  کمتر  تعرفهٔ  تعیین  از  سیاستگذار  هدف 
بهای تمام شده حمایت از بیماران بوده است، 
به  منابع   اختصاص  بیمه ها،  وجود  با  آیا  اما 
است  بوده  تدارک کنندهٔ خدمات کار صحیحی 
باید  سیاستگذار  که  است  پرسشی  خیر ؟  یا 
پاسخ آن را  بدهد. در بند ۶-۹ سیاست های 
بخش  برای  یکسان  واقعی  فنی  بر حق  کلی 
دولتی و غیردولتی تصریح شده است. با توجه 
درصد  سلامت  ملی  حساب های  گزارش  به 
خدمات  فراهم کنندهٔ  برحسب  خانوار  هزینهٔ 

سلامت در خدمات سرپایی از خدمات بستری 
از سال ۱۳۹۱ پیشی گرفته است و بین ۳۰ تا 
۴۰ درصد هزینهٔ خانوار ، اختصاص به خدمات 

دارد. سرپائی 
 سؤالی که در همین مورد به ذهن هر مخاطبی 
می رسد، این است که اگر پزشک در دو حیطهٔ 
سرپایی و بستری ارائهٔ خدمات می کند و اگر 
بستری  خدمات  حرفه ای  جزء  یکسان سازی 
توسط  عمومی  بخش  مراکز  انتخاب  برای 
داده  تشخیص  ضروری  متخصص  پزشکان 
ویزیت  تعرفهٔ  یکسان سازی  چرا  است،  شده 
سیاست  در  غیردولتی  و  دولتی  بخش  برای 
سرپایی  خدمات  سهم  آیا  است ؟  نشده  قید 
در سبد هزینه خانوار کمتر از خدمات بستری 
بوده است؟!  به طور خلاصه به نظر می رسد اگر 
رعایت  بالا دستی  اسناد  تعرفه گذاری  مبانی 
می شد، امروز نباید در کشور چهار تعرفه وجود 

می داشت.

آیا براساس مستندات قانونی می توان 
چنین نتیجه گرفت که جزء حرفه ای تعرفهٔ 
خدمات بستری بخش خصوصی و ویزیت 
بخش خیریه مبتنی بر بهای تمام شده تعیین 

شده است؟
اگر مبنای تعرفه گذاری رعایت شده باشد، به نظر 
تعرفهٔ  حرفه ای  جزء  چرا که  می رسد؛  اینگونه 
خدمات بستری براساس مبانی قانونی شامل 
مبنای  و  نمی شود  استهلاک  و  سرمایه  سود 
طبق  طرفی  از  و  است  تمام شده  بهای  قانونی  
بخش  تعرفهٔ  تعیین  در  وزیران  هیئت  مصوبهٔ 
موقوفه و خیریه ، سود سرمایه نباید لحاظ شود 
و  تمام شده  بهای  پذیرفت که  باید  بنابراین  و 
استهلاک مبنای تعیین تعرفهٔ بخش مذکور قرار 

است. گرفته 

در  آوردن حکمی  برای  توضیح،  این  با 
برنامهٔ هفتم مبنی بر تعیین تعرفهٔ مبتنی بر 
قائل  اولویت  واقعی ،  تمام شدهٔ  بهای 

هستید؟
بله! در نظام پرداخت، تعیین قیمت براساس 
زیربنایی ترین  از  منطقی  و  علمی  مبانی 
کارهاست. یکی از عوامل مؤثر بر کارکرد بازارها، 
تا  است.  بازار  آن  در  خدمات  و  کالا  قیمت 
انتظار  بازار  از  نمی توان  نشود،  اصلاح  قیمت ها 
حکمی  چگونه  اینکه  داشت.  صحیح  کارکرد 
و  اصلاح  ما  تعرفه گذاری  نظام  شود که  آورده 
بساط  و  شود  واقعی  تمام شدهٔ  بهای  مبتنی بر 
اجرای  ضمانت  و  شود  جمع  چهارتعرفه  نظام 
تشخیص  قانونگذار  باشد،  داشته  هم  قوی 
می دهد. علاوه برآن،  بسیاری از مشکلات فعلی 
از  زیاد  پرداخت  جمله  از  تعرفه گذاری  نظام 
جیب و هزینه های فقرزای سلامت نتیجهٔ این 
همین جا  در  است.  تعرفه  سیاستگذاری  نوع 
با  ارتباط  در  لازم  نکتهٔ  چند  می خواهم  اجازه 
سیاست های کلی سلامت به علت استناد مکرر 

مطرح کنم : را  سند  آن  بندهای  به  من 
سلامت  سیاست های کلی  ابلاغ  از  بعد  اول:   
به نظر می رسد نقشه راه نظام سلامت باید این 

باشد. سند 
دوم: سیاست های کلی سلامت جهت اجرا ابلاغ 
شده است و تکرار آنها در برنامهٔ توسعه منجر 
به اجرا نخواهد شد، بلکه مستلزم قید اقدامات 
مورد نیاز جهت تحقق هر بند سیاست در برنامه 

است.
سوم: هرگونه ابهام و اختلاف نظر در برداشت از 
سند قاعدتاً توسط مرجع تهیه کننده قابل رفع 
است و ابهام نمی تواند دلیلی برای عدم اجرای 

سند باشد.
چهارم: باید به عدم تحقق سیاست ها، علی رغم 
اعتراف  آنها،  ابلاغ  از  از ده سال  گذشت بیش 

کرد.

بهای  مبتنی بر  تعرفهٔ  تعیین  با  آیا 
کشور  در  تعرفه ها  تعداد  واقعی   تمام شدهٔ 

کاهش می یابد؟
به نظر می رسد با  توجه به مبانی تعرفه گذاری، 
با تعیین تعرفهٔ مبتنی بر بهای تمام شدهٔ واقعی ، 
یکسان  غیردولتی  و  دولتی  تعرفهٔ  دو  حداقل 
می شود که با تعرفهٔ خیریه و موقوفه صرفاً در 
تفاوت  پیش گفته  مبانی  براساس  استهلاک 
نظام چهارتعرفه  این حالت  در  داشت.  خواهد 
به سه تعرفه کاهش می یابد، اما فاصلهٔ تعرفه ها 
منطقی  البته  یافت.  خواهد  کاهش  هم  از 
دولتی  بخش  تعرفه  تعیین  در  می رسد  به نظر 
و غیر دولتی ، استهلاک نیز محاسبه شود. در 
شد  خواهند  مجبور  دولت/نهاد  این صورت  غیر 
دهند  تخصیص  درمانی  مراکز  به  را  استهلاک 
که به اصل مدیریت منابع از طریق نظام بیمهٔ 
آمده در سیاست های کلی سلامت خدشه وارد 
در  استدلال  این  پذیرش  درصورت  می کند. 
تعرفهٔ  یکی  داشت؛  خواهیم  تعرفه  دو  کشور 
بخش عمومی)شامل دولتی عمومی غیردولتی 
و خیریه و موقوفه( و یکی هم تعرفهٔ بخش 
خصوصی که در سود سرمایه با تعرفهٔ عمومی 
تفاوت دارد. درصورت تحقق این موضوع روند 
تعرفه گذاری کشور مشابه بسیاری از کشورهای 
دنیا می شود. به نظر می رسد برنامهٔ هفتم فرصت 
بخش  تعرفهٔ  تعیین  مبانی  است که  مناسبی 
نظام  و  شود  بازتعریف  خصوصی  و  عمومی 

شود. قانونی  دوتعرفه ای 

اگر روند فعلی تعرفه گذاری کشور ادامه 
و  سلامت  نظام  برای  مشکلاتی  چه  یابد، 

جامعه به همراه خواهد داشت؟
غیردولتی  و  دولتی  مراکز  تعرفهٔ  تعیین  اگر 
به شکل فعلی غیرواقعی ادامه یابد: پرداخت از 
جیب بیماران به دلیل شکاف تعرفه ای زیاد بین 
تعرفهٔ بخش ها بالا  می ماند. رقابت بین مراکز 

نمی افتد.  اتفاق  خصوصی  و  عمومی  بخش 
سلامت  پیشران  به عنوان  پزشکان  تمایل 
به دلیل نفع بیشتر در بخش خصوصی به مراکز 
خصوصی بیشتر خواهد بود. به دلیل عدم تقارن 
اطلاعات پزشک و بیمار و تقاضای القایی، بیمار 
بیشتری به بخش خصوصی هدایت می شود.

افزایش  فلاکت بار  هزینهٔ  متحمل  خانوارهای 
می یابد. مراکز بخش عمومی غیردولتی و حتی 
دولتی غیردانشگاهی علی رغم هزینه های خیلی 
به دلیل  آنها،  تجهیز  و  احداث  برای  سنگین 
استقبال نکردن پزشکان برای همکاری با تمام 
کنند،  خدمت  جامعه  به  نمی توانند  ظرفیت 
مراکز خود  افزایش کارایی  برای  انگیزه ای هم 
نقش  تولیت  اینکه  به جای  داشت.  نخواهند 
بازار  باشد، مراکز، تنظیم گر  تنظیم گری داشته 
سلامت هستند و تجمیع منابع بیمه ای حاصل 
نمی شود . انتقال ردیف های بودجه مراکز درمانی 
بخش عمومی دولتی و غیردولتی به بیمه ها نیز 

نمی شود. امکانپذیر  آن  به تبع 

بهای  مبتنی بر  تعرفهٔ  تعیین  بدون  آیا 
نزد  منابع  تجمیع  امکان  واقعی  تمام شدهٔ 

بیمه ها فراهم می شود ؟
 خیر. دلیل آن هم این است که برای تجمیع 
بودجه  ردیف های  انتقال  بیمه ها  نزد  منابع 
مراکز درمانی دولتی و غیردولتی به بیمه ها نیز 
تعرفهٔ خدمات مراکز درمانی  تا  ضروری است 
می توان  چگونه  نشود.  واقعی  عمومی  بخش 
ردیف های بودجهٔ آنها را به بیمه ها انتقال داد؟

یعنی تنها راه تجمیع منابع، همین تعیین 
تعرفهٔ مبتنی بر بهای تمام شده است؟

الف  بند  و  پنجم  برنامهٔ   ۳۸ ماده  ز  بند  در 
ماده ۷۲ برنامهٔ ششم توسعه، به سازمان های 
بهینه  مدیریت  برای  راهبردی  خرید  بیمه گر، 
است.  شده  تکلیف  سلامت ،  منابع  بهره ور  و 
سلامت  ملی  حساب های  استناد  به  طرفی  از 
کشور حدود ۳۰ درصد منابع بازار سلامت توسط 
بیمه ها تأمین می شود. بنابراین، حداکثر چیزی 
درصد   ۳۰ است که  این  ادعا کرد  می توان  که 
منابع سلامت با سازوکار خرید راهبردی مصرف 

بیشتر. نه  شود، 

پس خرید راهبردی هم می تواند دلیل 
محکمی بر ضرورت تجمیع منابع نزد بیمه ها 

باشد؟ 
تمام شدهٔ  بهای  مبتنی بر  تعرفه  تعیین  بله! 
واقعی پیش نیاز تجمیع منابع نزد بیمه هاست. 
تجمیع منابع شرط لازم برای تحقق بند ۲-۷ 
مدیریت  مبنی بر  سلامت  کلی  سیاست های 
است.  بیمه  نظام  طریق  از  سلامت  منابع 
خرید راهبردی تکلیف شده به بیمه ها، سازوکار 
مدیریت منابع سلامت توسط نظام بیمه است.

پنج سیاست های کلی سلامت،  بند  در 
تقاضای  از  ممانعت  و  تقاضا  ساماندهی 
نظام  براساس  صرفاً  تجویز  اجازهٔ  و  القایی 
سطح بندی و راهنمای بالینی ، طرح ژنریک و 
شده  اشاره  و...  کشور  ملی  دارویی  نظام 
 است. به راستی مخاطب این بند جز بیمه ها 

چه نهادی می تواند باشد ؟
به نظر می رسد موضوعات اشاره شده ویژگی های 
همین  به  می دهد که  را شرح  راهبردی  خرید 
دلیل متولی اجرای موضوعات مهم اشاره شده در 
این بند در درجه اول بیمه ها هستند. البته متولی 
برنامه ریزی های  اجرایی،  سیاستگذاری های 
بهداشت  وزارت  نظارت،  و  ارزشیابی  راهبردی، 
پرداخت  نظام  سیاستگذاری،  این  بنابر  است. 
تولید  و  تعرفه گذاری  و  خدمات  ارائهٔ  نظام  و 

تولیت سلامت است. بالینی  راهنماهای 

در بند 9-5 سیاست های کلی سلامت بر 
بازار رقابتی برای ارائهٔ خدمات بیمه درمانی 
اشاره شده  است. به نظر شما آیا در وضعیت 
موجود رقابتی بین مراکز ارائه کنندهٔ خدمات 

بخش های مختلف وجود دارد؟
برای  جدی  مانعی  غیر واقعی ،  تعرفه گذاری 
حق  است .  خدمات  تدارک کنندگان  رقابت 
انتخاب گیرندگان خدمت ، بین مراکز نیز به دلیل 
تفاوت پرداخت برای دریافت خدمت یکسان ، 
اگر  چراکه  است؛  جدی  ابهام  و  سؤال  مورد 
بیمار، مراکزی به جز دولتی را انتخاب کند، باید 
علاوه بر فرانشیز ، مابه التفاوت نیز پرداخت کند. 
این یعنی برخورداری مراکز با تعرفهٔ غیر واقعی از 
نوعی امتیاز. و ازآنجاکه تعرفه رفتارساز است و 
تنظیم گری وظیفهٔ تولیت سلامت است، نظارت 
موثر تولیت بر مراکز تمام بخش ها در جلوگیری 
از رفتارهای ضدرقابتی و یکسان سازی شرایط 
قابل یکسان شدن بین بخش ها با هدف تسهیل 
رقابت بین مراکز اهمیتی مضاعف پیدا می کند. 
به  بیمه ها  تعهدی  سطوح  شامل  تنظیم گری 
می رسد  به نظر  می شود،  نیز  خدمات  بستهٔ 
تنظیم گر اجازهٔ محدود کردن سطح خدمات به 
صندوق ها را نباید بدهد و مصوبات شورای عالی 
گیرد.  قرار  صندوق ها  عمل   ملاک  باید  بیمه 
تنظیم گری می تواند شامل اقدامات پیشگیرانه 
یا  و  خدمات  ارائه دهندهٔ  مراکز  بین  تبانی  از 
صندوق های بیمه نیز شود و همچنین می تواند 
انگیزش  با هدف  اتخاذ سیاست هایی  شامل  
مراکز ارائهٔ خدمات برای ارائهٔ خدمات با کیفیت 
برای  بیمه  صندوق ها ی  و  قیمت کمتر  و  بهتر 
توسعهٔ بستهٔ خدمات و یا سطح تعهد بیشتر 

بدون افزایش حق بیمهٔ سرانه نیز  شود.

از نظر شما تعیین تعرفهٔ مبتنی بر بهای 
تمام شده چه مزیتی برای بیماران دارد؟

 از مزایای تعیین تعرفهٔ مبتنی بر بهای تمام شدهٔ 
به  پایه  بیمه های  افزایش سطح تعهد  واقعی ، 
چهارتعرفه ،  موجود  وضعیت  در  است.  تعرفه 
غیرواقعی  )تعرفهٔ  تعرفه  کمترین  بیمه ها 

دولتی( را مبنای تعهد خود قرارداده اند. بدیهی 
است در صورتی که تعیین تعرفه مبتنی بر بهای 
چهارتعرفه  نظام  شود،  انجام  واقعی  تمام شدهٔ 
سطح  و  یافت  خواهد  تقلیل  تعرفه  دو  به 
پرداخت  آن  پی  در  و  افزایش  بیمه ها  تعهد 
چراکه  می یابد؛  کاهش  نیز  بیماران  جیب  از 
مابه التفاوت پرداختی علاوه بر فرانشیز در مراکز 
و  خیریه  بخش  و  غیردولتی  عمومی  بخش 
تغییر  دیگر  ویژگی  می شود.  حذف  موقوفه 
رفتار  مشابهت  و  دولتی  بخش  کارکنان  رفتار 
است.  خصوصی  بخش  کارکنان  رفتار  به  آنان 
پایان هر ماه ،  دریافت دستمزد کادر درمان در 
به دلیل انتقال اعتبارات بیمارستان ها به بیمه ها ، 
مستلزم ارائهٔ خدمات و دریافت بهای واقعی از 
بیمه ها است. این  تقویت رفتار مشتری مداری 
افزایش  به نظر می رسد موجب  بیمارمحوری  و 

شود. نیز  بیماران  رضایت 

در  ابهام  و  نگرانی  این  است  ممکن 
بخش حکمرانی ملی ایجاد شود که واقعی 
کردن تعرفه ها مستلزم افزایش منابع است؟

در وضعیت موجود، مراکز درمانی بخش عمومی 
دولتی و غیردولتی تعرفهٔ کمتر از بهای تمام شده 
پاسخگوی نیاز هزینه ای آنها نبوده و نیست و 
اگر ردیف بودجه و سایر یارانه ها وجود نداشت ، 
به عبارت  نمی ماندند.  سرپا  مراکز  این  تاکنون 
دیگر هم اکنون هم تأمین مالی مراکز براساس 
بهای تمام شدهٔ خدمات انجام شده است و نه 

براساس تعرفهٔ خدمات.

و  دولتی  درمانی  مراکز  ناکارایی  آیا 
عمومی غیردولتی با تعیین تعرفهٔ مبتنی بر 

بهای تمام شدهٔ واقعی برطرف می شود؟
بهای  به جای  واقعی  تمام شدهٔ  بهای  بر  تأکید 
از  بخشی  که  است  معنی  بدین  تمام شده 
ناکارایی مربوط به تعرفه و قیمت گذاری خدمات 
بخش  در  مراکز  اقدامات  نیازمند  و  نیست 
)ظرفیت ها(  درآمدی  و  )مصارف(  هزینه ای 
است، اما با واقعی شدن تعرفه انتظار می رود 
به قیمت اصلاح  ناکارایی مربوط  از  آن بخش 
و  مدیران  رفتار  تغییر  با  علاوه برآن،  و  شود 
با مدیریت مصارف  کادر درمان ، کارایی مرتبط 
منابع  تجمیع  اما  یابد.  افزایش  نیز  منابع  و 
موجود، به مفهوم تجمیع منابع مراکز براساس 
بهای تمام شده است، نه بهای تمام شدهٔ واقعی 
که قطعاً منابع درصورت تجمیع بیش از بهای 
تمام شدهٔ واقعی است. تفاوت بهای تمام شدهٔ 
در وضعیت موجود عملًا  مراکز بخش عمومی 
مشوق ناکارایی بیشتر است؛ چراکه هر مرکزی 
منابع  باشد،  داشته  بیشتری  تمام شدهٔ  بهای 

می کند. دریافت  بیشتری 

از جامعه، محل  بخشی  در حال حاضر 
براساس  را  خود  درمان  خدمات  دریافت 
می کنند.  انتخاب  خانوار  اقتصادی  شرایط 
نکتهٔ حائز اهمیت آن است که آیا با واقعی 
پرداخت  بیمه شده  نیست  نیاز  تعرفه  شدن 

بیشتری داشته باشد؟
نگرانی بجایی است. با واقعی شدن تعرفه، با 
بیمار  سهم  مبلغ  فرانشیز،  ماندن  ثابت  فرض 
غیردولتی  و  دولتی  عمومی  بخش  مراکز  در 
که  مابه التفاوتی  اما  یافت ؛  خواهد  افزایش 
بیماران علاوه بر فرانشیز در مراکز بخش عمومی 
با  و موقوفه می پرداختند،  غیردولتی و خیریه 
مذکور  بخش  سه  تعرفهٔ  شدن  یکسان  فرض 
حذف می شود. ضمناً نزدیک شدن تعرفه ها به 
هم و کاهش شکاف بین آنها، پرداخت از جیب 
می دهد .  خصوصی کاهش  بخش  در  را  بیمار 
مالی  مشارکت  درصد  از  شواهدی  علاوه برآن، 
مستقیم حسب توان مالی بیمار به صورت متغیر 
توسعه  جای  که  می شود  مشاهده  پلکانی  و 
امکان  منابع،  تجمیع  دارد.  بیشتر  تکمیل  و 
درصد  کاهش  و  جیب  از  پرداخت  مدیریت 
توسط  را  فلاکت بار  هزینهٔ  متحمل  خانوارهای 
سازوکار  از  استفاده  و  می کند  فراهم  بیمه ها 
خرید راهبردی برای کل منابع سلامت هم در 
کاهش و مدیریت درصد سهم خانوار از هزینهٔ 

داشت. خواهد  بسزایی  تأثیر  سلامت 

چه مداخلهٔ دیگری در نظام تعرفه گذاری 
تشخیص  ضروری  را  هفتم  برنامهٔ  در 

می دهید؟
تغییر نظام پرداخت گذشته نگر به نظام پرداخت 
آینده نگر، فوق العاده اهمیت دارد. این تغییر بر 
سهیم کردن ارائه کنندهٔ خدمت در ریسک مالی و 
جلوگیری از تقاضای القایی و خدمات غیرضرور 
هزینهٔ  از  خانوار  مشارکت  درصد  کاهش  و 

سلامت مؤثر است.

بررسی نظام تعرفه گذاری در گفت وگو با مدیرعامل اسبق بیمهٔ خدمات درمانی

نظام تعرفه گذاری درمان معیوب است
برنامهٔ هفتم فرصت مناسبی است که مبانی تعیین تعرفهٔ بخش عمومی و خصوصی بازتعریف شود
 و نظام دو تعرفه ای قانونی شود

کمبود نیروی تخصصی در 
بعضی رشته ها به دلیل استقبال 
کم پزشکان از رشته های 
مذکور، ریشه در تفاوت دستمزد 
رشته ها دارد، شائبه در موقعیت 
تعارض منافع اعضای گروه 
پزشکی شورای عالی بیمهٔ 
سلامت نیز از دیگر چالش ها 
محسوب شده است

نظام پرداخت، یکی از اهرم های کنترل مهم برای اصلاح نظام سلامت است. با توجه به بررسی لایحهٔ برنامهٔ هفتم در مجلس شورای 
اسلامی در گفت وگوی پیش رو با سعید کارآموز، مدیر عامل اسبق بیمهٔ خدمات درمانی، جایگاه نظام پرداخت در نظام قانونگذاری کشور 

و اولویت موضوعی احکام مرتبط با نظام پرداخت را که ضروری است در برنامهٔ هفتم گنجانده شوند، بررسی می کنیم.

|  
رنا

 ای
 |

سلامت

تعرفه گذاری غیر واقعی ، مانعی 
جدی برای رقابت تدارک کنندگان 

خدمات است . حق انتخاب 
گیرندگان خدمت ، بین مراکز 

نیز به دلیل تفاوت پرداخت برای 
دریافت خدمت یکسان ، مورد 

سؤال و ابهام جدی است؛ چراکه 
اگر بیمار، مراکزی به جز دولتی را 
انتخاب کند، باید علاوه بر فرانشیز ، 
مابه التفاوت نیز پرداخت کند. این 

یعنی برخورداری مراکز با تعرفهٔ 
غیر واقعی از نوعی امتیاز

| روزنامه نگار |

  | محمدعلی شهابی |
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قزوین

»عزیزالله عباس پور«، مدیرکل امور مالیاتی استان قزوین، گفت: 
براساس فراخوان مرحله دهم قانون مالیات بر ارزش افزودهٔ سیزده 
بر  مالیات  مشمول  جاری  سال  دی ماه  ابتدای  از  شغلی  گروه 

می شوند. ارزش افزوده 
قانون   )۱۳( ماده  اجرای  راستای  در  کرد:  اضافه  عباس پور 
 )۱۸( ماده  و   ۱۴۰۰ خردادماه  مصوب  ارزش افزوده  بر  مالیات 
قانون مالیات بر ارزش افزوده مصوب اردیبهشت ۱۳۸۷، تمامی 
فعالان اقتصادی که براساس شرایط فراخوان های مراحل اول 
تا نهم ثبت نام و اجرای قانون مالیات بر ارزش افزوده تاکنون 
مشمول اجرای این نظام مالیاتی نشده اند، درصورت اشتغال به 
فعالیت های زیر با هر میزان فروش یا درآمد، مشمول مرحله 
دهم ثبت نام محسوب و مکلف به اجرای مقررات قانون از ابتدای 

دی ماه سال ۱۴۰۲ خواهند بود.
 ۱. فروشندگان حیوانات خانگی شامل سگ، گربه، ماهی و پرندهٔ 
زینتی و حیوانات وحشی و تمامی مراکز درمانی، بیمارستان ها و 
درمانگاه های دامپزشکی و تمامی ارائه دهندگان هرگونه خدمات به 

این حیوانات.
 ۲. فروشندگان انواع غذا، لوازم و تجهیزات حیوانات خانگی موضوع  
بند )۱( فوق از قبیل پت شاپ ها )فروشگاه لوازم حیوانات خانگی(.

 ۳. فروشندگان انواع ادوات و آلات موسیقی از هر نوع.
 ۴. فروشندگان انواع لوازم آرایشی، تجهیزات آرایشگاهی و آرایشی، 

عطر و ادکلن.
و  مشاوره  و  تحصیلی  پذیرش  اخذ  خدمات  ارائه دهندگان   .۵  

خارجی. تحصیلی  امور  در  راهنمایی 

 ۶. ارائه دهندگان خدمات ماساژ از هر نوع.
 ۷. ارائه دهندگان خدمات طرح و نقشه بهره برداری از معادن و 

انفجار معدن. و  آتشباری  مشاوره فنی، حفاری، 
 ۸. صاحبان آتلیه های عکس و فیلم.

همایش،  برگزاری سمینار،  به  مربوط  ارائه کنندگان خدمات   .۹  
مراسم. انواع  و  جشنواره، گردهمایی  کنفرانس، 

 ۱۰. فروشندگان انواع عینک آفتابی و لنزهای تماسی.
 ۱۱. فروشندگان انواع ضایعات فلزی.

 ۱۲. فروشندگان قهوه، کاکائو، نسکافه، پودر و خمیر حاصل از آنها.
 ۱۳. فروشندگان انواع لوازم و تجهیزات حفاظتی از قبیل دزدگیر.

او یادآور شد: فعالان اقتصادی که واجد شرایط مراحل اول تا نهم 
حتـی  بوده اند،  ارزش افزوده  بر  مالیات  قانون  اجرای  و  ثبت نام 
درصورت انطباق با شرایط مشمولیت مرحله دهم ثبت نام این نظام 
مالیاتی، جزء مؤدیان مشمول مراحل قبلی ثبت نام و اجرای قانون 
تاریخ شمول  از  اجرای مقررات  به  محسوب می شوند و مکلف 

فراخوان مربوط هستند.
کرد:  تأکید  همچنین  قزوین  استان  مالیاتی  امور  مدیرکل   
فعالان اقتصادی فراخوان شدهٔ قبلی که به موجب قانون مالیات 
خدمات  ارائهٔ  و  عرضهٔ کالا  به   ۱۳۸۷ مصوب  ارزش افزوده  بر 
ارائهٔ  یا  کالا  عرضهٔ  درصورتی که  داشته اند،  اشتغال  معاف 
ارزش افزوده مصوب  بر  مالیات  قانون  آنها وفق مفاد  خدمات 
تاریخ  از  باشد،  ارزش افزوده  بر  مالیات  ۰۲/۰۳/۱۴۰۰، مشمول 
لازم الاجرا شدن این قانون )۱۳/۱۰/۱۴۰۰( به عنوان مؤدی نظام 

هستند. قانون  اجرای  به  مکلف  ارزش افزوده  بر  مالیات 

اجرای فراخوان مرحلهٔ دهم قانون مالیات 
بر ارزش افزوده در قزوین

 بهمن توکلی فرد - »مجید زین العابدین«، دبیر سی وپنجمین جشنوارهٔ بین المللی 
فیلم های کودکان و نوجوانان: از بازگشت این جشنواره به اصفهان پس از چهار سال 

بسیار خرسندم و امیدوارم شاهد اکران آثاری پربار و اثرگذار در این دوره باشیم.
 او افزود: اصفهان مایهٔ افتخار ما ایرانیان در جهان است و بار دیگر اصفهان قصد 
دارد، ایران، هنر سینماگران ایران و سرزندگی کودکان ایرانی را به جهان معرفی کند.

 زین العابدین گفت: در این دوره، آثاری از بیش از ۴۰ کشور جهان در جشنواره به 
رقابت می پردازند و بیش از ۸۳۵ نفر از کودکان و نوجوانان برای بخش داوری 
آثار و بیش از ۳۷۷ کودک و نوجوان نیز برای بخش خبرنگاری جشنواره اعلام 

آمادگی کردند.
 او اظهار داشت: تلاش ما بر این است که این رویداد روندی دائمی و سالیانه در 

اصفهان داشته باشد و تنها به چند روز در سال خلاصه نشود.
آیین رونمایی   همچنین »کمال حیدری«، معاون فرهنگی شهردار اصفهان، در 
از پوستر سی وپنجمین جشنوارهٔ بین المللی فیلم های کودکان و نوجوانان گفت: 
امیدواریم بتوانیم با مشارکت همهٔ نهادهای ذی ربط، رویدادهای برجسته ای را در 

این دورهٔ جشنواره در مهرماه رقم بزنیم.

گلستان،  راه وشهرسازی  اطلاع رسانی  و  ارتباطات  ادارهٔ  گزارش  به   - مؤمنی   
»علیرضا لیاقی« معاون مهندسی و ساخت اداره کل راه وشهرسازی گلستان بیان 
کرد: با توجه  به میزان ترافیک بالا و عرض کم محور بندرترکمن به آق قلا، اداره کل 
راه وشهرسازی با همکاری اداره کل راهداری و حمل ونقل جاده ای گلستان نسبت 

به تعریض و بهسازی باند جنوبی این محور اقدام کرده است.
او افزود: این محور ۳۴ کیلومتر طول دارد و تاکنون تعریض، بهسازی و آسفالت 
اداره کل  بندرترکمن به سمت آق قلا توسط  از مبدأ  باند جنوبی آن  از  ۱۱ کیلومتر 
راه وشهرسازی گلستان به اتمام رسیده و تعریض و مابقی مسیر در دست اقدام 

است.
 لیاقی ادامه داد: برنامه ریزی های لازم برای بهره برداری بخشی از باند جنوبی 
محور بندرترکمن به آق قلا در دور دوم سفر رئیس جمهور به گلستان انجام شده 

است.
 معاون مهندسی و ساخت اداره کل راه وشهرسازی گلستان همچنین گفت: لازم 
به ذکر است که این پروژه از مصوبات سفر هیئت دولت به گلستان و یکی از 

مطالبات جدی مردم منطقه است.

سرپرست میراث فرهنگی اداره کل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی یزد گفت 
که در چهل وپنجمین کمیتهٔ میراث جهانی سازمان آموزشی، علمی و فرهنگی ملل متحد 

)یونسکو( شش کاروانسرای این استان در فهرست میراث جهانی به ثبت رسید.
 »محمد میرشمسی« در گفت وگو با ایرنا با بیان اینکه این نشست در شهر ریاض 
اردکان،  انجیرهٔ  سنگی  نشست کاروانسراهای  این  در  افزود:  شد،  برگزار  عربستان 
زین الدین مهریز، شاه عباسی میبد، خرانق، آجری انجیرهٔ اردکان و رشتی عقدا از این 

استان به ثبت جهانی رسید.
 او اعلام کرد: پیشینه کاروانسراهای ثبت جهانی استان یزد مربوط به دوره های ایلخانی 

تا دورهٔ قاجار است.
 میرشمسی گفت: ۴۱ کاروانسرای استان یزد در فهرست آثار ملی کشور ثبت شده است 

که از این تعداد شش اثر در فهرست میراث جهانی به ثبت رسید.
 او خاطرنشان کرد: افزون بر هفت هزار اثر ارزشمند شناسایی شده شامل خانه ها، 
مساجد، حسینیه، کاروانسرا، قلعه، حمام، آب انبار سایت ها و محوطه های تاریخی، 
بافت های شهری و روستایی و غیره هستند که از این تعداد یک هزار و ۷۱۲ اثر تاریخی، 

فرهنگی در حوزهٔ غیرمنقول به ثبت آثار ملی کشور رسیده است.

 رقابت آثاری از ۴۰ کشور جهان در
 جشنوارهٔ فیلم های کودکان و نوجوانان

 بهسازی محور بندر ترکمن 
به آق قلا در حال اجرا است

 شش کاروانسرای یزد 
جهانی شدند

|  اصفهان | |  گلستان | |  یزد  |

گلپایگان مستعد 
بحران های طبیعی است 

اصفهان - فرماندار گلپایگان گفت: شهرستان 
گلپایگان مستعد بحران های طبیعی است و 
۲۰ سانتی متر فرونشست در دشت شمال را 

شاهد هستیم.
مدیریت  جلسهٔ  در  عسگریان«  »محمدرضا 
بحران شهرستان گلپایگان، بیان کرد: شهرستان 
گلپایگان مستعد بحران های طبیعی است و ۲۰ 
سانتی متر فرونشست در دشت شمال را شاهد 
هستیم. همچنین جلسات مختلفی برای رفع 
طعم وبوی نامطبوع آب شرب برگزار کردیم که 
داریم  انتظار  اما  داریم،  اکنون شرایط خوبی 

کیفیت آب شرب بیشتر از قبل بهبود یابد.
سیستم  گلپایگان  شهر  در  داد:  ادامه  او   
اما چون جنس  نداریم،  فاضلاب  جمع آوری 
خاک شنی است با مشکلات کمتری مواجه 
دفع  در  مهر  مسکن  منطقه  در  اما  هستیم؛ 
مشکل  دچار  فاضلاب  و  سطحی  آب های 
هستیم. در این منطقه به دلیل بستر سنگی ای 
که دارد چاه جذبی جوابگوی فاضلاب نیست 
و از سیستم سپتیک استفاده می کنیم، اما 
هرساله مخصوصاً در فصل گرما با پس زدگی 
از لحاظ  فاضلاب در آنجا مواجه هستیم که 
بهداشتی مشکلات زیادی را ایجاد کرده است 

دارند. نارضایتی  و مردم 
گلپایگان گفت:  فرماندار  ایسنا،  به گزارش   
برای ساخت تصفیه خانهٔ فاضلاب مسکن مهر 
شهرداری گلپایگان ورود کرد و قرار بود با ۱۰ 
میلیارد تومان این پروژه به سرانجام برسد و 
شهرداری پساب آن را برداشت کند، اما به درازا 
پروژه سبب شد هزینهٔ  این  اجرای  کشیدن 
راه اندازی فاضلاب به ۵۰ میلیارد تومان برسد 

و از توان شهرداری خارج شود.

 اعزام کارکنان و 
اکیپ های عملیاتی 

شرکت توزیع برق گیلان 
به مناطق آسیب دیده 

گیلان، مهناز نوبری - »محمدتقی مهدی زاده«، 
استان  برق  نیروی  توزیع  شرکت  مدیرعامل 
اکیپ های  و  کارکنان  آماده باش  از  گیلان، 
عملیاتی این شرکت با توجه  به وقوع سیل در 

داد. خبر  آستارا  و  تالش  شهرستان های 
تشکیل  حاضر ضمن  حال  در  عنوان کرد:  او   
جلسه با اعضای کمیتهٔ بحران شرکت و هماهنگی 
ادارات مربوطه، اکیپ های  با سازمان ها و  لازم 
عملیاتی توزیع برق گیلان جهت خدمت رسانی 
به هم استانی های شریف به مناطق مذکور گسیل 

شده اند.
 مدیرعامل توزیع برق گیلان گفت: در حال حاضر 
و با توجه  به تاریکی هوا نیز اکیپ های توزیع برق 
گیلان با تجهیزات کامل مشغول فعالیت برای 
برق رسانی به مناطق آسیب دیده از سیل هستند.
 مهدی زاده افزود: با توجه  به گستردگی شبکهٔ 
فشارضعیف و متوسط در استان از ابتدای سال 
جاری تاکنون با اجرای دو طرح بزرگ جهادی 
به  فرسوده  شبکه های  جایگزینی  و  تاب آوری 
کابل خودنگهدار با شناسایی و رفع عیب نقاط 
قابل بهبود و حادثه خیز شبکه، اجرایی شده است 
تا در زمان بحران شاهد کمترین میزان ناپایداری 

در شبکه های توزیع برق باشیم.
 او یادآور شد: رقم و میزان دقیق خسارات وارده 
به تأسیسات توزیع برق گیلان پس از برآوردهای 

اولیه اعلام می شود.

 شهردار کلانشهر زاهدان: با 
توجه  به استقرار ایستگاه 

برون شهری زاهدان-خاش 
در میدان امام علی )ع( 
و ایجاد ترافیک در این 

محدوده، طراحی ساخت 
ایستگاهی در میدان 

خلیج فارس در دستورکار 
قرار گرفت که پیشرفت ۶۵ 

درصدی دارد و از بار ترافیکی 
خیابان امام علی علیه السلام 

کاسته می شود

همدان، پرویزی - مدیرکل غله و خدمات بازرگانی 
به  کشاورزی  جهاد  وزیر  سفر  در  گفت:  همدان 
استان، پیگیری هایی نسبت به پرداخت مطالبات 
گندمکاران داشتیم و طبق قول صورت گرفته درصدد 

هستیم تا پایان این ماه با آنها تسویه کنیم.
 »حسین خوانساری« بیان کرد: این سیلو ظرفیت 
ذخیره سازی ۸۵ هزار تن گندم را برای پشتیبانی 

از گندم و آرد استان همدان و غرب کشور را دارد.
خوانساری با اشاره به اینکه در حال حاضر ۳۰ هزار 
تن گندم در این سیلو ذخیره شده است، گفت: در 
این مرکز ۱۸ کندوی ذخیره سازی گندم وجود دارد 
که ذخیره سازی هر کندو به چهار هزار تن می رسد.
 او از خرید ۴۰۹ هزار و ۷۷۲ تن گندم تضمینی 
طی امسال در استان خبر داد و افزود: تقریباً ۲۰۵ 
هزار تن گندم برای تبدیل به آرد و نان در استان 
موردنیاز است که خوشبختانه امسال موجودی ما 

دو برابر شده است.
 مدیرکل غله و خدمات بازرگانی همدان با اشاره به 

اینکه خرید تضمینی گندم در استان نسبت به سال 
خاطرنشان  است،  داشته  رشد  درصد   ۳۰ گذشته 
کرد: با مقایسهٔ سال ۱۴۰۰ امسال تقریباً ۱۰۵ درصد 

رشد خرید گندم را شاهد هستیم.
مطالبات  درصد   ۷۱ تاکنون  اینکه  بیان  با  او   
گندمکاران پرداخت شده است، گفت: در سفر وزیر 
جهاد کشاورزی به استان، پیگیری هایی نسبت به 
پرداخت مطالبات گندمکاران داشتیم و طبق قول 
با  ماه  این  پایان  تا  درصدد هستیم  صورت گرفته 

تسویه کنیم. آنها 
 خوانساری تأکید کرد: اغلب مطالبات گندمکاران 
با قیمت ۱۱ هزار و ۵۰۰ تومان پرداخت شده است.
بازرگانی همدان تصریح   مدیرکل غله و خدمات 
کرد: در راستای کیفی سازی آرد از استان خوزستان 
و گلستان و نیز کشورهای خارجی مانند قزاقستان 
اخیراً سه هزار تن  وارد استان می کنیم که  گندم 
گندم خارجی وارد استان شد و قرار است دو هزار 

تن نیز وارد استان شود.

مرکز  زاهدان  شهردار   - عباس نژاد  زاهدان،   
در محل  ترافیک  سیستان وبلوچستان گفت: کاهش 
استقرار ایستگاه های برون شهری یکی از طرح های مهم 

است. ترافیکی  معضل  رفع  در  شهرداری 
بیان کرد:  ایرنا  با  گفت وگو  در  براهویی«  »محمدامیر 
ترافیکی شهرداری  بازگشایی طرح های  و  بهره برداری 
نقش بسیار مهمی در کاهش بار ترافیک و تسهیل در 

حمل ونقل هستهٔ مرکزی شهر دارد.
با معضل  افزود: بعضی خیابان های شهر زاهدان  او   
جدی و چالش روبه رشد گره ترافیکی روبه روست و این 

مسئله نارضایتی شهروندان را به همراه داشته است.
 شهردار کلانشهر زاهدان یکی از معضلات در این زمینه 
عنوان کرد  برون شهری  ایستگاه های  استقرار  را محل 
برون شهری  ایستگاه  استقرار  باتوجه به  داد:  ادامه  و 
زاهدان -خاش در میدان امام علی )ع( و ایجاد ترافیک 
در این محدوده، طراحی ساخت ایستگاهی در میدان 
پیشرفت  که  گرفت  قرار  دستورکار  در  خلیج فارس 

علی  امام  ترافیکی خیابان  بار  از  و  دارد  ۶۵ درصدی 
می شود. علیه السلام کاسته 

محدودهٔ  در  ترافیکی  بار  کاهش  برای  گفت:  او   
به  اقدام  نیز  زاهدان -زابل  برون شهری  ایستگاه 
میدان  شهر  ورودی  قسمت  در  ایستگاهی  طراحی 
این  امام خمینی )ره( کرده ایم که ساخت دکه های 
ایستگاه با پیشرفت تقریباً ۷۰ درصدی مواجه است و 

می رسد. بهره برداری  به  به زودی 
به  بیان کرد: ایستگاه برون شهری زاهدان  براهویی   
)ع(  امیرالمؤمنین  خیابان  در  هم که  چشمه زیارت 
داده است، در  افزایش  را  ترافیکی  بار  و  واقع شده 
کنار مجتمع تفریحی براسان ساماندهی شده، کار این 
پروژه نیز با مشارکت بخش خصوصی پیشرفت ۶۰ 

است. داشته  درصدی 
ترافیک  اقدامات،  این  انجام  با  خاطرنشان کرد:  او   
ایستگاهی کاهش می یابد و به زودی شاهد اثرگذاری 
بود. زاهدان خواهیم  پروژه ها در کلانشهر  این  اجرای 

  ۷۱ درصد مطالبات گندمکاران پرداخت شده است

کاهش بار ترافیکی خیابان های زاهدان 

 مدیرکل غله و خدمات بازرگانی 
همدان: در راستای کیفی سازی آرد 
از استان خوزستان و گلستان و نیز 
کشورهای خارجی مانند قزاقستان 
گندم وارد استان می کنیم که اخیراً 

سه هزار تن گندم خارجی وارد 
استان شد و قرار است دو هزار تن 

نیز وارد استان شود

پیام  ایران

اداره کل ثبت اسناد و املاک 
استان کرمان

اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت 
ملک زرند

تکلیف  تعیین  قانون  موضوع  هیات 
سند  فاقد  ساختمان های  و  اراضی  ثبتی  وضعیت 

رسمی
آیین نامه   ۱۳ ماده  و  قانون   ۳ ماده  موضوع  آگهی 
و  اراضی  و  ثبتی  وضعیت  تکلیف  تعیین  قانون 
شماره  رای  برابر  رسمی  سند  فاقد  ساختمان های 
۱۴۰۲۶۰۳۱۹۰۰۸۰۰۲۴۵۹ هیات موضوع قانون تعیین 
فاقد  و ساختمان های  اراضی  ثبتی  تکلیف وضعیت 
ثبتی حوزه ثبت ملک  سند رسمی مستقر در واحد 
زرند تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای محمد 
ابراهیم نژاد زرندی به شماره شناسنامه ۴۰۹۲ و شماره 
در  عباس  فرزند  زرند  از  صادره   ۳۰۹۰۰۴۰۹۵۶ ملی 
شش دانگ باغ پسته به مساحت ۱۱۲۰۱.۲۰ مترمربع 
مفروز و مجزی شده از پلاک ۱۷۷۸ اصلی واقع در 
ابرهیم  روستای   - زرند  بنشانی  ۱۳ کرمان  بخش 
قلیزاده  محمد  آقای  رسمی  مالک  از  خریداری  آباد 
ابراهیمی محرز گردیده است؛ لذا به منظور اطلاع عموم 
به فاصله ۱۵ روز آگهی می شود  نوبت  مراتب در دو 
درصورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت 
تاریخ  از  می توانند  باشند  داشته  اعتراضی  متقاضی 
انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را 
به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت 
یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست خود را 
به مراجع قضایی تقدیم نمایند بدیهی است در صورت 
طبق  اعتراض  وصول  عدم  و  مذکور  مدت  انقضای 

مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول: ۱۴۰۲/۰۶/۱۲ 
تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱۴۰۲/۰۶/۲۹

حسین توحیدی نیا - رئیس اداره ثبت اسناد و املاک 
شهرستان زرند
شناسه آگهی: 15614۰9

نوبت دوم

اداره کل ثبت اسناد و املاک استان کرمان
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک زرند

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی
آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آیین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و 
ساختمان های فاقد سند رسمی برابر رای شماره ۱۴۰۲۶۰۳۱۹۰۰۸۰۰۲۳۵۱ هیات موضوع قانون 
تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک 
زرند تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی خانم مریم پور میرزائی زرندی به شماره شناسنامه ۶۱ و شماره ملی 
۳۰۹۰۷۱۳۵۵۱ صادره از زرند فرزند غلامحسین در یک باب خانه به مساحت ۳۰۰ مترمربع مفروز و مجزی 
شده از پلاک ۲۳۰ فرعی از ۲۳۶۸ اصلی واقع در بخش ۱۳ کرمان بنشانی زرند - اکبرآباد خیابان شهید 
عطاءالله اسلامی کوچه شماره ۱۶ خریداری از مالک رسمی آقای محمد ذکائی زرندی محرز گردیده است؛ لذا 
به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی می شود درصورتی که اشخاص نسبت به صدور 
سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض 
خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست 
خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق 

مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول: ۱۴۰۲/۰۶/۱۴
تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱۴۰۲/۰۶/۲۹

حسين توحيدی نیا - رئيس اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان زرند
شناسه آگهی: 1561661

اداره کل ثبت اسناد و املاک استان کرمان
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک زرند

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی
آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و 
ساختمان های فاقد سند رسمی - برابر رای شماره ۱۴۰۲۶۰۳۱۹۰۰۸۰۰۲۲۵۱ هیات موضوع قانون 
تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی مستقر درواحد ثبتی حوزه ثبت ملک 
زرند تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای روح الله سعیدی رشک علیا بشماره شناسنامه ۳۹ و شماره ملی 
۳۰۹۱۵۵۴۷۷۵ صادره از زرند فرزند محمد در یک باب خانه به مساحت ۲۴۰ مترمربع مفروز و مجزی شده از 
پلاک ۶ فرعی از ۷۶۳۰ اصلی واقع در بخش ۱۳ کرمان بنشانی زرند - خیابان ادیب خریداری از مالک رسمی 
آقای محمد حسین کلانترزاده محرز گردیده است لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز 
آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از 
تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک 
ماه از تاریخ تسلیم اعتراض،دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند بدیهی است در صورت انقضای 

مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول: ۱۴۰۲/۰۶/۱۴

تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱۴۰۲/۰۶/۲۹ 
حسين توحيدی نیا-رئيس اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان زرند
شناسه آگهی: 1561655

نوبت دوم

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی نوبت دوم
و ساختمان های فاقد سند رسمی

آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آیین نامه قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمان های فاقد سند 

رسمی
برابر آرا صادره هیات حل اختلاف موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی  واحد  در  مستقر  رسمی  سند  فاقد  ساختمان های  و  اراضی  ثبتی 
گردیده  محرز  متقاضیان  بلامعارض  مالکانه  تصرفات  زرند  شهرستان 
ذیل  شرح  به  تقاضا  مورد  املاک  و  متقاضیان  مشخصات  لذا  است؛ 
به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی می شود 
درصورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضیان اعتراضی 
ماه  دو  مدت  به  آگهی  اولین  انتشار  تاریخ  از  می توانند  باشند  داشته 
بدیهی  نمایند.  تقدیم  قضائی  مراجع  به  را  خود  دادخواست  اعتراض 
طبق  اعتراض  وصول  عدم  و  مذکور  مدت  انقضای  صورت  در  است 

مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
املاک واقع در بخش ۱۳ کرمان شهرستان زرند

۱- آقای فرزاد پویان فر به شناسنامه شماره ۵۵۸ کد ملی ۲۹۹۲۴۰۷۰۴۶ 

صادره از کرمان فرزند دینیار در شش دانگ خانه مشتمل بر کارگاه ضبط 
پسته به مساحت ۱۲۶۶ مترمربع مفروز و مجزی شده از پلاک ۲۲۸۶ اصلی 
واقع در بخش ۱۳ کرمان بنشانی: زرند - روستای ده شیخ خریداری از 

مالک رسمی آقای اکبر کارگر محمدآبادی
۲- خانم زهرا میرزایی به شناسنامه شماره ۳۰۸۰۰۸۱۱۱۰ کد ملی ۳۰۸۰۰۸۱۱۱۰ 
صادره از زرند فرزند منصور در سه دانگ مشاع از شش دانگ خانه مشتمل 
بر دکان به مساحت ۵۶۱.۲۰ مترمربع مفروز و مجزی شده از پلاک ۲۳۸۹ 
بهشتی  شهید  خیابان   - زرند  بنشانی:  ۱۳ کرمان  بخش  در  واقع  اصلی 

خریداری از مالک رسمی آقای سید ابوجعفر ایرانمنش
۳- خانم فاطمه میرزایی به شناسنامه شماره ۳۰۸۰۳۴۵۳۸۱ کد ملی 
از  مشاع  دانگ  سه  در  منصور  فرزند  زرند  از  صادره   ۳۰۸۰۳۴۵۳۸۱
شش دانگ خانه مشتمل بر دکان به مساحت ۵۶۱.۲۰ مترمربع مفروز 
و مجزی شده از پلاک ۲۳۸۹ اصلی واقع در بخش ۱۳ کرمان بنشانی: 
سید  آقای  رسمی  مالک  از  خریداری  بهشتی  شهید  خیابان   - زرند 

ایرانمنش ابوجعفر 
۴- آقای منصور میرزایی به شناسنامه شماره ۱ کد ملی ۳۰۹۰۶۰۲۱۴۸ صادره 
از زرند فرزند مختار در شش دانگ تعمیرگاه به مساحت ۵۲۲.۴۱ مترمربع 

مفروز و مجزی شده از پلاک ۸۷ فرعی از ۲۴۳۱ اصلی واقع در بخش ۱۳ 
رسمی  مالک  از  بهشتی خریداری  خیابان شهید   - زرند  بنشانی:  کرمان 

)متقاضی جزو مالکین رسمی می باشد(
۵- آقای مسلم رحمانی نعیم آبادی به شناسنامه شماره ۳۰۸۰۰۳۲۶۴۰ کد 
ملی ۳۰۸۰۰۳۲۶۴۰ صادره از زرند فرزند علی در شش دانگ خانه به مساحت 
۱۲۹.۱۵ مترمربع مفروز و مجزی شده از پلاک ۴۹۸۶ اصلی واقع در بخش 
امام حسین )ع(  روستای محمدآباد خیابان  زرند -  بنشانی:  ۱۳ کرمان 

خریداری از مالک رسمی آقای عباس بهرام زاده ابراهیمی
ملی  کد   ۱۳۰۶ شماره  شناسنامه  به  زرندی  علیزاده  مهدیه  خانم   -۶
به  خانه  شش دانگ  در  بازعلی  فرزند  زرند  از  صادره   ۳۰۹۰۷۲۶۰۰۹
مساحت ۳۸۷.۱۵ مترمربع مفروز و مجزی شده از پلاک ۷۵۶۱ اصلی 
یزدانی کوچه  زرند - خیابان شهید  بنشانی:  واقع در بخش ۱۳ کرمان 
آقای  رسمی  مالک  از  خریداری  )ع(  حسین  امام  خیابان   ۱۱ شماره 

احمد یزدان پناه فدائی
تاریخ انتشار نوبت اول: ۱۴۰۲/۰۶/۱۴- تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱۴۰۲/۰۶/۲۹
حسین توحیدی نیا -رئيس اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان زرند
شناسه آگهی: 1561۳86

آگهی مزایده اموال غیر منقول )اسناد ذمه( 
بموجب اجراییه صادره بر روی سند نکاحیه شماره ۹۸۴ مورخ 

ازدواج شماره ۵۲ و طلاق  ۱۳۹۰/۰۵/۱۹ توسط دفترخانه رسمی 

شماره ۸۲ شهر بم استان كرمان تنظیمی این دفتر خانه موضوع 

پرونده اجرائی کلاسه ۱۴۰۱۰۰۶۴۱ له: خانم معصومه كواروئی فرزند علی به شماره 

ملی  شماره  به  هوشنگ  فرزند:  كواروئی  ناصر  :آقای  ۳۱۰۰۲۱۳۸۳۱علیه  ملی 

۳۰۳۱۷۷۳۹۰۱طی نیابت اعطایی از واحد اجرای اسناد رسمی شهرستان بم تشکیل 

گردید. نظر به اینکه مدیون نسبت به پرداخت بدهی خود اقدام ننموده است در 

اجرای ماده واحده قانون اصلاح ماده ۳۴ اصلاحی قانون ثبت مصوب ۱۳۸۶ و 

مقررات آئین نامه اجرای مفاد اسناد رسمی لازم الاجرا قانون ثبت اسناد واملاک 

کشور بنا به درخواست بستانکار از مورد بازداشت: پلاک ثبتی شماره ۲۳۸ فرعی 

ارزیابی لازم توسط کارشناس رسمی  از ۵۷۹ اصلی واقع در بخش ۴۵ کرمان 

دادگستری انجام وپس از قطعیت ارزیابی بستانکارتقاضای ادامه عملیات اجرایی 

نسبت به ملک مورد بازداشت را می نماید لذا ملک فوق که به شماره چاپی ۱۹۷۹۷۳ 

سری ب به شماره دفتر الکترونیکی۱۴۰۱۲۰۳۱۹۰۱۴۰۰۲۷۹۷ بنام ناصر كواروئی ثبت 

و سند مالکیت آن صادر و تسلیم گردیده است به مزایده گذاشته می شود آدرس 

ملک مورد مزایده شهرستان جیرفت- خیابان کشاورزی شمالی چهارراه زندان بعد 

از مسجد سیدالشهدا می باشد ضمنا طبق اظهار شخص بستانکار بموجب مرقومه 

وارده شماره ۱۰۳۰۸مورخ ۱۴۰۲/۰۶/۲۸ ملک مورد مزایده فاقد بیمه می باشد و 

منافع آن نیز اجاره نمی باشد حدود اربعه ششدانگ پلاک مورد مزایده به شرح ذیل 

می باشد: شمالا: دیواریست مشترک بطول )۶/۰۰( شش متر به شماره دویست 

وبیست ویک فرعی از پانصد و هفتاد ونه اصلی شرقا: درب و دیواربطول )۴/۰۰(

چهار متر به پیاده رو خیابان جنوبا: دیواریست مشترک بطول )۶/۰۰( شش متر 

به شماره دویست وسی ونه فرعی از پانصد وهفتادونه اصلی غربا: به دیوار بطول 

)۴/۰۰ ( چهار متر به شماره دویست وبیست ویک فرعی از پانصد وهفتاد ونه اصلی

که برابر نظریه کارشناسی شماره ۴۰۲/۰۵۸ مورخ ۱۴۰۲/۰۶/۰۸ هیات کارشناسان 

رسمی دادگستری:

مشخصات ملک: ملک مورد ارزیابی شامل عرصه و اعیان یک باب مغازه به شماره 

پلاک ۲۳۸ فرعی از ۵۷۹ اصلی ، مفروز و مجزی شده از ۲۳۱ فرعی از اصلی مذکور 

بخش ۴۵ حوزه ثبت ملک شهرستان جیرفت استان کرمان، با سازه مصالح بنایی 

فاقد کلاف با دیوارهای باربر از بلوک سیمانی و سقف تیرآهنی طاق ضربی ، به 

مساحت عرصه ۲۴ متر مربع، شامل یک طبقه همکف، واقع در شهر جیرفت خیابان 

کشاورزی، چهارراه زندان، بعد از مسجد سیدالشهدا، واقع در ضلع غربی خیابان، به 

مختصات تقریبی ) utm )۳۱۷۲۶۸۷،۵۷۱۶۳۶ می باشد.

ارزیابی ملک:

ششدانگ عرصه و اعیان ملک مذکور به همراه سایر متعلقات و امتیازات به 

مساحت ۲۴ مترمربع از قرار هر مترمربع ۳۸۰/۰۰۰/۰۰۰ )سیصد و هشتاد میلیون 

میلیون  بیست  و  یکصد  و  میلیارد  )نه   ۹/۱۲۰/۰۰۰/۰۰۰ ارزش  به  ریال( جمعاً 

ریال( محاسبه گردید. که مبنا و پایه مزایده نیز تعیین می گردد. جلسه مزایده 

از ساعت ۹ الی ۱۲ صبح روز شنبه مورخ ۱۴۰۲/۰۷/۱۵ در محل شعبه اجراء اداره 

ثبت اسناد و املاک جیرفت برگزار " مزایده از مبلغ مذکور شروع و به بالاترین 

قیمت پیشنهادی فروخته خواهد شد. شرکت در مزایده منوط به پرداخت ده 

درصد از مبلغ پایه کارشناسی به حساب سپرده ثبت و حضور خریدار یا نماینده 

قانونی او در جلسه مزایده است برنده مزایده مکلف است مابه التفاوت مبلغ 

فروش را ظرف مدت ۵ روز از تاریخ مزایده به حساب ثبت تودیع نماید و در 

صورتیکه ظرف مهلت مقرر مانده فروش را به حساب سپرده ثبت تودیع نکند 

مبلغ مذکور قابل استرداد نبوده و به حساب خزانه واریز خواهد شد و مزایده 

ابطال و تجدید میگرد ضمنا فروش نقدی بوده و پرداخت کلیه قبوض آب وبرق 

وتلفن و غیره تا تاریخ انجام مزایده اعم از اینکه رقم قطعی آن معلوم شده یا 

نشده به عهده برنده مزایده می باشد. 

اشکان اسکندری زاده-مدیر شعبه اجرای اسناد رسمی جیرفت

نوبت دوم
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روزنامه سیاسی – اجتماعی
صاحب امتیاز و مدیرمسئول: 

 روح الله خدیشی 
سردبیر: امین شول سیرجانی

دبیر تحریریه: حمیدرضا میرزاده

 مدیر هنری: تیوا صمدیان  
 عکس: یاسر خدیشی )دبیر(

محیط زیست: 
مهتاب جودکی)دبیر(، فروغ فکری 

منابع طبیعی، انرژی و جامعه محلی:

ستاره حجتی )دبیر( ، فاطمه باباخانی
 اجتماعی و شهر: نازنین افتخار

صفحه آخر: صدف سرداری
 سایر همکاران: شیما وزوایی

 شبکه های اجتماعی: فاطمه آقاملایی

صفحه آرایی: ندا صفاریان

رتبه روزنامه پیام ما :۴0.۴     گروه: ۴
نظرات نویسندگان دیدگاه شخصی آنان بوده

و لزوما دیدگاه روزنامه نیست. 
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بارش رگباری باران در شامگاه دوشنبه به میزان بیش از ۲۷۱ میلی متر موجب آبگرفتگی شدید معابر و جاری شدن سیل در نقاط مختلف شهرستان مرزی بندر آستارا شد. در پی 
بارش شدید باران پل سیبلی در محور مواصلاتی آستارا به تالش تخریب و بازار بزرگ ساحلی این شهر مرزی نیز دچار آب گرفتگی شدید شده است.

عکاس: مهدی حسین نژادی

عکس:  ایسنا

»نیما حضرتی«، روز دوشنبه در سن ۳۸ سالگی درگذشت. 
و  آگاتا کریستی  آثار  نیما حضرتی مترجم  ایلنا،  به گزارش 
جوزف کنراد، روز دوشنبه بیست و هفتم شهریورماه به دلیل 
ایست قلبی در سن سی وهشت سالگی از دنیا رفت. حضرتی 
متولد فروردین ماه سال ۱۳۶۴ بود و »حلقه کمدی در سه 
پرده«، »قصه های آشوب«، »آقای کوئین مرموز«، »آواز قو«، 
آیدا  نیل«، »اما و جین آستین«، »با  بر فراز  »شبح مرگ 
و »هیزم های  باشم«  قورباغه  نمی خوام  تا همیشه«، »من 

خیس« از جمله آثار ترجمه شده توسط او هستند. 

بعد از حمید جبلی، مازیار لرستانی و افسر اسدی؛ محمود بصیری 
با نمایش »بنگاه تئاترال« به صحنه بازمی گردد. به گزارش ایسنا، 
قدیمی  هنرمندان  از  تعدادی  درباره حضور  روزها خبرهایی  این 
تئاتر بر صحنه منتشر می شود. پیش تر حمید جبلی با نمایشنامه 
»سوسمار« بار دیگر به تئاتر بازگشت و روز دوشنبه هم خبری 
درباره حضور دوباره مازیار لرستانی به عنوان کارگردان نمایش »در 
انتظار گودو« منتشر شد که افسر اسدی هم در آن بازی می کند. 
محمود بصیری هم دیگر بازیگر قدیمی است که به زودی با بازی 
در نمایش »بنگاه تئاترال« به کارگردانی هادی مرزبان بعد از سال ها 
دوری، به صحنه بازمی گردد. این نمایش که متن آن از آثار مشهور 

علی نصیریان است، نیمه اول مهرماه روی صحنه خواهد رفت.

| چهره |

| تئاتر |

بازگشت »محمود بصیری« 
به صحنه

»نیما حضرتی«، 
مترجم درگذشت

رئیس شورای اسلامی شهر کرج با بیان 
کرج  ششم  دوره  شورای  اعضای  اینکه 
پشتیبانی از اتمام  پروژه مترو را وظیفه خود 
می دانند، گفت: اتصال قطار شهری کرج به 
خط پنج قطار شهری تهران برای ماه های 

آینده هدف گذاری شده است.
کرد: شورای شهر  اظهار  مسعود محمدی 
از  دارد که  مترو  تکمیل  به  ویژه ای  توجه 

روز های اول دوره ششم شورا نیز اولویت 
و  است  مترو  پروژه  تکمیل  اعضا  اصلی 
تلاشها بر این است تا قطار شهری کرج را 
برای روان سازی ترافیک و کاهش آلودگی 

هوا تا ۲ سال آینده به سرانجام برسانیم .
افتتاح  رئیس شورای اسلامی شهر کرج 
ایستگاه مترو را گام کوچکی برای خدمت 
رسانی به مردم دانست و اذعان کرد: وعده 
اتصال قطار  ابتدای دوره ششم،  اعضا در 
شهری کرج به ایستگاه شهید سلطانی و 
خط پنج قطار شهری تهران بود که با تلاش 
در حال تحقق  امر  این  مدیریت شهری، 
است.وی با بیان اینکه توسعه شبکه حمل 

و نقل عمومی به ویژه قطارشهری  می تواند 
حجم  کاهش  در  تعیین کننده ای  نقش 
ترافیک داشته باشد، افزود: در این راستا 
استفاده از مترو به عنوان تنها وسیله حمل 
و نقل عمومی درون شهری پاک می تواند 
صرفه جویی بسیاری در مصرف سوخت  
در  زیادی  تاثیر  امر  این  باشد که  داشته 

کاهش آلودگی هوا بدنبال دارد.
رئیس شورای اسلامی شهر کرج در پایان از 
تلاش ها ، پی گیری و زحمات همه اعضای 
کرج،  شهر  اسلامی  شورای  گذشته  ادوار 
شهرداران و مدیران عامل سابق قطار شهری 

کرج تقدیر و تشکر کرد.

سخنگوی شورای اسلامی شهر کرج گفت: 
سازی  فعال  با  تا  است  براین  ها  تلاش 
مسافران   ، کرج  سلطانی  شهید  ایستگاه 

متروی تهران به هسته مرکزی کرج انتقال 
روان  شرقی کرج  ورودی  ترافیک  و  یابند 
بیان کرد: مرحله  ایزدیار  سازی شود. عمار 
ریل گذاری ادامه خط ۲ قطار شهری کرج 
میدان شهید  و  طالقانی  چهارراه  حدفاصل 
سلطانی کرج در حال انجام است. رئیس 
کمیسیون برنامه و بودجه شورای اسلامی 
شهر کرج با اشاره به وضعیت مالی پروژه 

قطار شهری کرج اذعان کرد : قرار است در 
سالجاری یک هزار میلیارد تومان از محل 
به  اوراق  فروش  و  شورا  در  مصوب  بودجه 

پروژه خط ۲ قطار شهری کرج تزریق شود.
کرج   شهر  اسلامی  شورای  سخنگوی 
ششمین  اعضای  سیاست  شد:  یادآور 
است  این  بر  شهر  اسلامی  شورای  دوره 
که پیشرفت پروژه قطار شهری با سرعت 
ادامه یابد و بخش عمده ای از خط ۲ قطار 
شهری کرج تا پایان دوره ششم شورا در 

مدار خدمت رسانی قرار گیرد.

گفت:  کرج  شهر  اسلامی  شورای  دبیر 
عملیات عمرانی ایستگاه قطار شهری شهید 
سلطانی در ششمین دوره شورای اسلامی 
شهر کرج آغاز گردیده است. مجتبی حاجی 
قاسمی اظهار کرد: مترو یکی از بزرگ ترین 
پروژه های عمرانی کلانشهر کرج است که 

پس از تکمیل نقش مهمی در روان سازی 
ترافیک و گسترش حمل و نقل ایفا خواهد 
کرد. دبیر شورای اسلامی شهر کرج اذعان 
کرد: ایستگاه شهید سلطانی پیشرفت قابل 
قبولی دارد که البته کلیه عملیات عمرانی آن 

در این دوره شورا انجام شده است.

عزم  با  کرد:  تصریح  قاسمی  حاجی 
و  اسلامی شهر، شهردار  اعضای شورای 
همکاران سازمان قطار شهری امیدواریم 
آینده ای  در  سلطانی  شهید  ایستگاه  که 
و  برسد  برداری  بهره   مدار  به  نزدیک 
قابلیت  عملیاتی  صورت  به  خط  این 
مسافرگیری داشته باشد که شاهد تاثیر 
درون  ترافیک  کاهش  بر  محسوس 

شهری باشیم.

رئیس کمیته سرمایه انسانی شورای اسلامی شهر 
کرج به مناسبت افتتاح ایستگاه رجایی شهر گفت 
:  توسعه حمل  و نقل عمومی و در کنار آن حمل 
و نقل ریلی یکی از راه های حل مشکل ترافیک 
اظهارداشت:  منعمی  است.فاطمه  آلوده  هوای  و 
تجربیات سیستم حمل و نقل ریلی در کلانشهرها 
منافع  ذکر  برای  ای  قانع کننده  دلایل  می تواند 
ایجاد قطار شهری و احداث مترو در کرج باشد. 
که از آن می توان به جلوگیری از تراکم ترافیک، 
کاهش آلودگی هوا ، امکان استفاده از تونل های 
مترو به عنوان پناهگاه در مواقع اضطراری و پدافند 
غیرعامل اشاره کرد.رئیس کمیته سرمایه انسانی 
شورای اسلامی شهر کرج با اشاره به اینکه حمل و 
نقل ریلی  مزیت هایی از جمله ایمنی بالاتر، کاهش 
مصرف سوخت و کاهش هزینه ها را دارا است ، 

سیستم  ساختار  همه کلانشهرها  در  اذعان کرد: 
شبکه حمل و نقل هر شهر، سقف مشخصی  برای 
تردد انواع  شیوه های سفر به خصوص در مرکز شهر 
در یک محدوده زمانی فراهم می کند و بی توجهی 
همچون  پیامد هایی  بروز  موجب  مهم،  این  به 
افزایش زمان تاخیر، عملکرد نامناسب و… خواهد 
شد.منعمی با بیان اینکه اهمیت ضرورت ایجاد 
قطار شهری بر هیچکس پوشیده نیست، تصریح 
کرد: در این راستا، آنچه در کنار همت بلند همه 
آنانی که در حوزه قطار شهری فعالیت می کنند ،  
می بایست دغدغه تامین نیروی انسانی متخصص 
باشد و به همان میزان که برای برداشتن موانع از 
مهم تلاش  پروژه  این  عمرانی  پیشرفت  راه  سر 
میکنند، باید برای تامین نیروی انسانی متخصص 
و  ایجاد شده  این ظرفیت  از  برداری  بهره  جهت 

، که  کرج  مردم شریف شهر  به  رسانی  خدمت 
برداشته شود. بهترین ها هستند، گام  شایسته 
منعمی در بخش دیگری از سخنانش، ایمنی را 
از مهم ترین پارامترهای شبکه حمل و نقل ریلی 
عنوان و یادآور شد: می بایست با هماهنگی بین 
روسای سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی و 
سازمان حمل و نقل ریلی برای برگزاری مانورهای 
امداد و نجات و اطفا حریق و مهار آتش و... جهت 
همکاران فعال در واحدهای عملیات سازمان آتش 
نشانی در داخل تونل ها برنامه ریزی لازم صورت 
پذیرد و این یکی دیگر از مهم ترین اقداماتی است 
که باید به صورت جدی به آن پرداخته شود زیرا 
برگزاری اینگونه مانورها می تواند آمادگی لازم را در 
نیروی مرتبط با عملیات در زمان وقوع بحران فراهم 
کند.منعمی در پایان از تلاش همه مدیران و کارکنان 
مجموعه مدیریت شهری که برای اجرای هرچه بهتر 
این پروژه، تمام همت خود را به کار بستند تشکر 
مقدس  نظام  به  خدمتگزاران  همه  برای  و  کرد 

جمهوری اسلامی آرزوی توفیق و سربلندی نمود.

علیرضا رحیمی با بیان اینکه اکنون قطعه 
نخست خط ۲ قطار شهری کرج با یک 
رایگان  رام قطار در حال خدمات رسانی 
به شهروندان است گفت : رام دوم  قطار 
شهری در ماه آتی از شرکت واگن سازی 

تهران به این خط ملحق خواهد شد.
تلفیق  کمیسیون  رئیس  نائب  و  عضو 
اظهارداشت:  کرج  شهر  اسلامی  شورای 
قطار  رام   ۷ خرید  برای  هایی  پیگیری 
که  شده  انجام  کشور  وزارت  با  جدید 
امیدواریم هر چه سریعتر به نتیجه برسد 
تا مقدمه ای برای بهره برداری مناسب از 

خط مترو کرج صورت باشد.

رحیمی گام بعدی در تکمیل قطار شهری 
ایستگاه  حدفاصل  در   ۲ خط  ادامه  را 
چهارراه طالقانی تا ایستگاه شهید سلطانی 
تا پایان سال جاری عنوان کرد و گفت : 
توافقات نهایی برای خرید تجهیزات برقی 
و سیگنالینگ مورد نیاز برای تجهیز خط 
و  طالقانی  راه  چهار  بین  قطارشهری   ۲
گرفته  صورت  سلطانی  شهید  ایستگاه 
است.نائب رئیس کمیسیون تلفیق شورای 
شهر با اشاره به فرایند اختصاص زمین در 
حاشیه دانشگاه خوارزمی برای دپو و مرکز 
نگهداری و تعمیرات و تجهیزات و رامهای 
قطار شهری کرج افزود: با حمایت دولت 
و استانداری البرز اکنون تامین ۱۳ هکتار 
زمین برای این امر در حال نهایی شدن 
و تحویل است که شهرداری کرج باید در 
فرآیند تحویل ۱۳ هکتار زمین از دانشگاه 
خط  دپوی  اجرای  و  طراحی  خوارزمی، 

سرعت ببخشد.

نقل  و  حمل  و  عمران  کمیسیون  رئیس 
شورای اسلامی شهر کرج گفت: بهره برداری 
از ایستگاه شهید سلطانی و اتصال ایستگاه 
تهران  به خط قطار شهری  چهارراه طالقانی 
است.حسین  انجام  حال  در  توان  تمام  با 
مهاجری اظهار کرد: در مسیر ۴۵ متری گلشهر 
تا چهارراه طالقانی، دو ایستگاه مترو در میدان 
سپاه و سه راه رجایی شهر باید اجرا گردد که 
ایستگاه سه راه رجایی شهر به بهره برداری 
رسید.رئیس کمیسیون عمران و حمل و نقل 
شورای اسلامی شهر کرج با بیان اینکه طی 
دو سال اخیر، اقدامات و فعالیت های خوبی 
در زمینه راه اندازی ایستگاه های مترو انجام 

شده است، تصریح کرد: پیشرفت این پروژه 
حاصل تلاش شورای شهر و شهرداری برای 
متروی  خط  از  شهروندان کرج  مندی  بهره  
شد:  یادآور  است.مهاجری  شهری  درون 
آینده  در  پروژه  از  دیگری  بخشی  راه اندازی 
نزدیک و زمان بندی مناسب برای رسیدن به 
میدان شهید سلطانی، نیازمند برنامه ریزی و 
جلسات کارشناسی ویژه است که با تعامل و 
همفکری کارشناسان خبره و مدیران شهری 
و همراهی شورای ششم روزهای خوبی برای 
بود. خواهد  پیش  در  پروژه خط ۲  تکمیل 

شورای اسلامی دوره ششم شهر کرج بر این 
باور است که تا پایان این دوره شورا با سرعت 
بخشی به پروژه های قطار شهری از جمله 
تکمیل ایستگاه شهید سلطانی و اتصال خط 
۲ قطار شهری کرج به خط ۵ قطار شهری 
ترافیک  توجه  قابل  تهران در جهت کاهش 
در  فراوانی  تأثیرات  که  بردارد  گام  شهری 

آسایش و رضایت شهروندان خواهد داشت.

عضو شورای اسلامی شهر کرج گفت: ترافیک 
سنگین در هسته مرکزی شهر کرج به معضل 
بزرگی تبدیل شده که امیدواریم با فعالیت 

قطار شهری این مشکل به حداقل برسد.
اینکه  به  اشاره  با  اعتصامی  مرتضی  سید 
موضوع محیط زیست در ادوار گذشته نادیده 
گرفته شده است، اظهارداشت: اگر در ادوار 
گذشته موضوع زیست محیطی شهر کرج 
مورد توجه قرار می گرفت اکنون با مشکل 

حاد آلودگی هوا مواجه نبودیم.
عضو شورای اسلامی شهر کرج اذعان کرد: 
به  رو  روند  و  کرج  شهر  جمعیت  افزایش 
تزاید مالکیت خودرو، باعث بروز بسیاری از 
مشکلات در حوزه حمل و نقل روان شهری 

گردیده است که در راستای برون رفت از این 
دشواریها، توسعه حمل و نقل عمومی به ویژه 

متروی درون شهری ، کاربردی است.
نقل  و  حمل  ناوگان  فرسودگی  اعتصامی، 
عمومی را در افزایش آلودگی هوا بی تاثیر 
ندانست و اذعان کرد: حفظ باغات شهری 
و نوسازی ناوگان حمل و نقل درون شهری 

نقش مهمی در حفظ هوای پاک دارد.
در  بدون  شهری کرج  راه های  توسعه  وی 
نظر گرفتن توسعه فرهنگ ترافیکی را یکی 
از معضلات این کلانشهر عنوان کرد و افزود: 
اعضای دوره ششم شورای اسلامی شهر از 
ابتدای این دوره در تلاش هستند تا توسعه 

همه جانبه خط متروی کرج اجرا شود.

دبیر دوم و رئیس مرکز پژوهش ها و مطالعات 
راهبردی شورای اسلامی شهر کرج گفت: اعضای 
شورای اسلامی شهر در دوره ششم با همدلی از 
اولین روز ها حمایت از پروژه مترو را در اولویت 
کاری خود قرار دادند. محمد اسدیان با تقدیر 
از اعضای ادوار گذشته شورای اسلامی شهر در 

به  راستای به ثمر رسیدن پروژه قطار شهری، 
تشکیل کارگروه راهبردی مترو اشاره و اظهار کرد: 
در ششمین دوره شورا بر اساس برنامه زمانبندی 
شده با تشکیل کارگروه راهبردی ، سرعت بخشی 
به پروژه های مترو بویژه تکمیل ایستگاه های 
دارای پیشرفت بالا در حال انجام است.دبیر دوم 

و رئیس مرکز پژوهش ها و مطالعات راهبردی 
شورای اسلامی شهر کرج تصریح کرد: پیشرفت 
ایستگاه شهید سلطانی منطبق با برنامه زمانی 
و  ایستگاه  تکمیل  از  پس  شود که  می  رصد 
اتصال خط داخل شهری مترو به خط تهران _ 
کرج بخشی از اهداف حوزه حمل و نقل عمومی 
شود.  می  محقق  قطارشهری  حوزه  در  بویژه 
اسدیان بیان کرد: اعضای شورای شهر تکمیل 
پروژه مترو را با جدیت پیگیری می کنند و در 

این مسیر تلاش خود  را به کار خواهیم بست.

خزانه دار شورای اسلامی شهر کرج گفت: متروی 
کرج یک پروژه بسیار مهم در کارنامه شهری دوره 
دیگران  است که  شهر   اسلامی  شورای  ششم 

هستند.علی  برداشت  حال  در  افراد  و  کاشتند 
ذبیحی ضمن تقدیر از همه دست اندرکاران این 
پروژه اظهار داشت: تلاش دوره ششم شورای شهر 
کرج در راه اندازی مترو بسیار است و امیدواریم 
بنشیند. کامل  ثمر  به  تلاش  این  زود  زودی  به 
بر  تاکید  با  خزانه دار شورای اسلامی شهر کرج 
مهاجر پذیر بودن استان البرز و اهمیت توجه به 
این  در  تصریح کرد:  نقل شهری،  و  حوزه حمل 

و ضروری  مهمترین  از  یکی  قطار شهری  راستا 
عنوان  است.ذبیحی  کرج  شهر  پروژه های  ترین 
کرد: هرچند رشد جمعیت از دلایل اصلی افزایش 
ترافیک است اما ضعف ناوگان حمل و نقل عمومی 
درون شهری و همچنین در دسترس بودن خودرو 
و افزایش انگیزش استفاده از خودروهای شخصی 
نیز افزایش ترافیک شهر تاثیر دارد.عضو شورای 
با اشاره به ظرفیت موجود و  اسلامی شهر کرج 
برنامه های توسعه ای در خط ۲ قطار شهری کرج 
اذعان کرد: امیدوارم با پیگیری های استاندار البرز 

خط متروی کرج به طور کامل راه اندازی شود. 

و ورزشی  اجتماعی  رئیس کمیسیون فرهنگی، 
پروژه  اینکه  بیان  با  کرج  شهر  اسلامی  شورای 
حال  در  خوبی  بسیار  سرعت  با  کرج  متروی 
پیشرفت است، گفت: یکی از مهمترین مسائلی 
که در بحث مترو باید مد نظر قرار گیرد پیوست 
با  که  است  پروژه  این  اجتماعی  و  فرهنگی 

مطالعات انجام شده ، قابل تامل است.
حجت الاسلام و المسلمین علیرضا سعیدی با 

اشاره به اینکه بحث مترو یکی از مسائل مهم و 
ابزار پیشرفته در حوزه شهری به شمار می رود، 
شهرهای  در  مهم  مسائل  از  یکی  داشت:  اظهار 
و  حمل  حوزه  سازی  استاندارد  یافته  توسعه 
نقل است.رئیس کمیسیون فرهنگی، اجتماعی 
و ورزشی شورای اسلامی شهر کرج اذعان کرد: 
کرج  اصلی کلانشهر  معضلات  از  یکی  ترافیک، 
با تلاش همکارانمان در جهت تکمیل  است که 

پروژه قطارشهری به عنوان یکی از تکنولوژیهای روز 
برای کاهش ترافیک، شاهد اتفاقات خوبی در شهر 

کرج خواهیم شد.
شورای  ششم  دوره  در  کرد:  تصریح  سعیدی 
اسلامی شهر کرج یکی از مهمترین اقدامات و 
اولویت ها در مدیریت شهری پروژه قطار شهری 
است .عضو شورای شهر کرج عنوان کرد: در جوامع 
امروز با پیشرفت تکنولوژی و افزایش جمعیت ، 
حوزه حمل و نقل مطلوب شهری بسیار مهم تلقی 
می شود و باید در شهرهای بزرگ مثل کرج که 
مهاجر پذیر نیز می باشد ، نگاه ویژه ای به این 

حوزه حساس شود.

اکنون   : کرج گفت  شهر  اسلامی  شورای  عضو 
شهید  ایستگاه  به  صادقیه  متروی  مسافران 
اتوبوس،  با  کرج  شهر  محدوده  در   ، سلطانی 
که  میشوند  جابجا  ون  خودروهای  و  تاکسی 
سبب ترافیک سنگین شده است که با تکمیل 
مرتفع  مشکل  این  کرج،  قطارشهری   ۲ خط 
خواهد شد.علی قاسم پور با تشکر از حمایت های 
نماینده محترم ولی فقیه در استان و امام جمعه 
پیشرفت  به  البرز  استاندار  همچنین  و  کرج 
سیاستگذاری  اساس  بر  شهری  قطار  پروژه 

از  تقدیر  با  و  اشاره  کرج  شهر  اسلامی  شورای 
و  شهرداری  شهر،  اسلامی  شورای  همکاران 
سازمان قطار شهری کرج اظهار کرد: امیدواریم 
شهر،  اسلامی  شورای  دوره  ششمین  پایان  تا 
سلطانی  شهید  ایستگاه  در  کرج  شهری  قطار 
تهران_کرج  متصل شود.  به خط قطار شهری 
رئیس شورای اسلامی شهرستان کرج با اشاره 
ابر   ۲ تکمیل  برای  گرفته  صورت  اقدامات  به 
پروژه  قطار شهری و بزرگراه شمالی کرج در ماه 
های اخیر افزود: در ابتدای دوره ششم شورای 

عمرانی  عملیات  پیشرفت  کرج،  شهر  اسلامی 
ایستگاه شهید سلطانی، صفر درصد بود که امروز 
به بیش از ۵۰  درصد رسیده است. قاسم پور 
اذعان کرد: طی یک سال گذشته نشست های 
ماندگی ۲  برای جبران عقب  فراوانی  تخصصی 
پروژه قطار شهری و بزرگراه شمالی کرج برگزار 
شده و پیش بینی می شود امسال خط ۲ قطار 
شهری کرج از چهار راه طالقانی به میدان شهید 
سلطانی این کلانشهر متصل شود.به گفته رئیس 
راه  مطالعات  کرج؛  شهرستان  اسلامی  شورای 
اندازی خط اتوبوس بی آر تی در محور خیابان 
شهید بهشتی توسط مشاور نیز به اتمام رسیده و 

اجرایی خواهد شد.

نائب رئیس شورای اسلامی شهر کرج با 
اشاره به کثرت جمعیت و ضعف زیرساخت 
ها گفت: این کلانشهر در بحث زیرساخت 

استاندارد ها  با  ونقل عمومی  های حمل 
فاصله دارد که امیدواریم کاستی ها در حوزه 

حمل و نقل عمومی به حداقل برسد.
یکی  کرد:  اظهار  صارم  قهرمانی  مریم 
و  کرج  کلانشهر  نیازهای  ازاصلی ترین 
اولویت شهروندان در حوزه مدیریت شهری، 
با  است که  عمومی  نقل  و  حمل  بخش 
توسعه زیرساخت ها در حوزه حمل و نقل و 

بهره برداری از خطوط مترو در سنوات آتی، 
شاهد کاهش ترافیک در شهر و افزایش 

حس شهروندی در مردم باشیم.
رئیس کمیسیون نظارت و حقوقی شورای 
اسلامی شهر کرج تصریح کرد: در شورای 
ششم کرج بخش زیادی از فعالیت ها بر 

حمل و نقل عمومی متمرکز شده است .
مدیریت  تلاش  افزود:  صارم  قهرمانی 
است  براین  کرج  شهر  شورای  و  شهری 
تا کاستی های حمل ونقل عمومی را به 

حداقل برساند.

توقف متروی کرج در ایستگاه وعده ها

رئیس شورای اسلامی شهر کرج : 

هدفگذاری برای اتصال خط 2 قطار شهری کرج به خط پنج قطار شهری تهران

سخنگوی شورای اسلامی شهر کرج : 

سوت قطار ایستگاه رجایی شهر به صدا درآمد

دبیر شورای اسلامی شهر کرج : 

 راهبرد شورای دوره ششم عملیاتی کردن پروژه قطار شهری است

رئیس کمیته سرمایه انسانی شورای اسلامی شهر کرج : 
 لزوم تامین نیروی انسانی متخصص حوزه حمل و نقل ریلی  

برای ارائه خدمات به شهروندان

علیرضا رحیمی : 

تحویل رام دوم قطار از شرکت واگن سازی در ماه آتی

رئیس کمیسیون عمران و حمل و نقل شورای اسلامی شهر کرج : 

بهره برداری از  ایستگاه شهید سلطانی و اتصال به خط قطار 
شهری تهران با تمام توان در حال انجام است

سید مرتضی اعتصامی : 

فعالیت قطار شهری مشکل ترافیک سنگین در هسته مرکزی شهر 
را به حداقل می رساند

دبیر دوم و رئیس مرکز پژوهش ها و مطالعات راهبردی شورای اسلامی شهر کرج :

تکمیل مترو در اولویت کاری شورای دوره ششم است

خزانه دار شورای اسلامی شهر :

متروی کرج پروژه بسیار مهم در کارنامه دوره ششم شورای اسلامی شهر است

رئیس کمیسیون فرهنگی، اجتماعی و ورزشی شورای اسلامی شهر کرج :

 لزوم پیوست فرهنگی و اجتماعی درخصوص پروژه متروی کرج

عضو شورای اسلامی کرج :

  ادامه خط 2 قطار شهری کرج طبق زمانبندی مناسب پیش می رود

نائب رئیس شورای اسلامی شهر کرج:
بخش حمل ونقل عمومی کرج به استانداردها نزدیک شود

سوت قطار شهری کرج پس از سال ها انتظار شهروندان، با درایت اعضای ششمین دوره شورای اسلامی شهر کرج، با حضور وزیر 
کشور)در اواخر سال ۱۴۰۱( به صدا درآمد و اکنون شاهد تحولی دیگر در حوزه حمل و نقل ریلی هستیم و این بار آئین افتتاح ایستگاه 

رجایی شهر در خط ۲ قطار شهری کرج با حضور استاندار البرز و مدیران استانی، شهرستانی و شهری برگزار شد.
در سنوات اخیر به همت مدیریت شهری کرج و براساس سیاستهای ششمین دوره شورای اسلامی شهر کرج در حوزه حمل و نقل 
عمومی، سرعت تکمیل خطوط قطار شهری کرج شتاب گرفت به نحویکه در اسفند ماه سال گذشته با بهره برداری بخشی از خط ۲ 
قطار شهری کرج در ایستگاههای چهارراه طالقانی و ۴۵ متری گلشهر مسافرگیری انجام شد. افتتاح ایستگاه میانی بر اساس وعده 
قبلی مدیریت شهری در سه راه رجایی شهر در کمتر از ۲۰۰ روز از بهره برداری خط ۲ رقم خورد و همچنین ایستگاه شهید سلطانی که 
کلیه عملیات عمرانی آن در ششمین دوره شورا آغاز گردیده است، رشد چشمگیر بیش از ۵۰ درصدی داشته که تکمیل این مهم می 
تواند تاثیر بسزایی در کاهش ترافیک شهری و رضایتمندی شهروندان داشته باشد.در این گزارش دیدگاههای برخی از نمایندگان مردم 

شریف کرج در شورای اسلامی شهر در خصوص پروژه قطار شهری کرج پرداخته می شود:

ژ آگهی
رپرتا


